
  

  

Arvostettua 
asiantuntemusta

Skol 60 vuotta
lauri Seppänen

A
rvostettua asiantuntem

usta  lauri Seppän
en

Skol 60 vuotta



Arvostettua 
asiantuntemusta

Skol 
60 vuotta



kustantaja ja julkaisija: Suunnittelu- ja konsulttitoimistojen liitto Skol ry

Teksti ja kuvatoimitus: lauri Seppänen

Ulkoasu ja taitto: Markus Janhunen

ISBN 978-951-96386-1-4

Painopaikka: otavan kirjapaino oy keuruu 2011



Sisällysluettelo

Esipuhe: Arvostettua asiantuntemusta ..............................................................................  4

Vuodet 1951–1967: Herrakerhosta suunnittelujärjestöksi .................................... 8

Vuodet 1967–1973: Yritysvetoinen järjestö ................................................................... 22

kuparista kouluttajatoimisto ....................................................................................................  36

Vuodet 1974–1987: STkn jäseneksi ...................................................................................  40

FIDIC Helsingissä .........................................................................................................................  51

SNIlin 30-vuotisjuhla ................................................................................................................. 55

Vuodet 1988–1999: Strategia vahvistettiin ................................................................... 66

Monisäikeinen Finnmap ............................................................................................................. 77

konsulttiala myllerryksessä ........................................................................................................ 77

Viatekin kujanjuoksu ..................................................................................................................  94

Vuodet 2000–2011: Euroaikaan ........................................................................................ 102

Yli seitsemän kuukauden kokous............................................................................................. 114

Suunnitteluala vuonna 2011 .................................................................................................. 121

liitteet

SNIl-hallitusten puheenjohtajat ja varapuheenjohtajat 1951–2007  ........ 124

Skol-hallitusten puheenjohtajat ja varapuheenjohtajat 1967–2011 ........  125

kontakti- ja konsulttipäivät sekä niiden puhujat  .............................................  126

SNIlin ja Skolin jäsenmäärien kehitys ..................................................................  129

lähteet ............................................................................................................................................... 130

Rahanarvokerroin  ...................................................................................................................... 131

Gooni  ................................................................................................................................................ 132

SKOL 1951 – 2011  |  3



Arvostettua asiantuntemusta

Arvostettua asiantuntemusta on kertomus 
suunnittelu- ja konsulttialan 60 vuoden 
järjestötaipaleesta, mikä alkoi vuonna 1951 

perustetusta Suomen Neuvottelevien Insinöörien 
liitto SNIlistä ja laajeni vuonna 1967 perustetun 
Suomen konsulttitoimistojen liiton kautta yh-
teiseksi Suunnittelu- ja konsulttitoimistojen liitto 
Skoliksi.

Järjestäytyneen konsulttitoiminnan alkuvai-
heessa eettisyys personoitui omistajuuteen ja vas-
tuu nähtiin konsultin henkilökohtaisena arvona. 
konsultin oli kannettava vastuuta töistään vaikka 
koko omaisuudellaan. Niinpä osakeyhtiömuotois-
ten toimistojen konsultteja vierastettiin eikä heitä 
hevin hyväksytty henkilöjärjestön jäseniksi. Tämä 
olikin yhtenä merkittävän syynä yrityspohjaisen 
Skolin perustamiseen.

Pian kuitenkin ja konsulttien onneksi henki-
lö- ja yritysjärjestö löysivät toisensa. Järjestöillä oli 
muutaman vuoden ajan yhteinen hallitus ja pu-
heenjohtajat sekä yhteisiä toimikuntia. Tiet kui-
tenkin erkaantuivat, kun työehtosopimusasioiden 
hoitaminen korostui yritysjärjestön toiminnassa. 
Edessä oli jäsenyyden hakeminen silloiseen Suomen 
Työnantajain keskusliittoon 1970-luvun alkupuo-
lella. Skol onkin hoitanut itsenäisesti jäsentoimis-
tojensa työehtosopimusasioita viime aikoihin asti, 
jolloin ne ovat siirtyneet uuden yhteistyökumppa-
nin Teknologiateollisuuden neuvoteltaviksi.

konsultin etiikasta on keskusteltu ja taitet-
tu peistä, kunhan vain kaksikin konsulttia on ollut 
koolla. Niin henkilö- kuin yritysjärjestökin tarkisti-
vat sääntöjään ja hyväksyivät eettiset säännöt toimin-
taohjeikseen vuonna 1971. Säännöt on laadittu niin 
kaukokatseisesti, että ovat voimassa edelleenkin. 

konsultit ovat perinteisesti olleet eturintamas-

sa kansainvälistymisessä ja viennin keihäänkärkinä. 
Järjestönä Skol on ollut yhtäältä luomassa toimin-
taedellytyksiä jäsentoimistoilleen niin kotimaan 
viranomaisten kuin eri järjestöjen kanssa. Toisaal-
ta yritysjärjestön kansainväliset kontaktit ovat luo-
neet kontakteja alan vaikuttajiin ja järjestöihin. 
Vientipyrkimyksissä on onnistuttu, jos mittarina 
käytetään yritysten vientilaskutusta verrattuna ko-
konaislaskutukseen. Suomalaiskonsulttien vienti-
laskutus on kansainvälisestikin huippuluokkaa.

Viennin voimistuessa Suomen ja Neuvostolii-
ton rajaprojekteista sovittiin useinkin valtiojohdon 
korkeimmalla tasolla. Näissä hankkeissa moni kon-
sultti sai arvokasta kokemusta kansainvälistymi-
sestä. Sittemmin 1970-luvun energiakriisin jälkeen 
vientihankkeita avautui öljyntuottajamaista sekä 
kehitysyhteistyöprojekteja Aasiasta ja Afrikasta.

kiinteistöbusineksen ja viennin huumassa 
1980-luvulla moni konsulttiyritys pyrki kotimaas-
sa täyden palvelun suunnittelutaloksi, useinkin yri-
tysostoin. Ulkomaille pyrittiin niin ikään laajentu-
maan perustamalla aluetoimistoja. Monet haaveis-
ta ja suunnitelmista romuttuivat 1990-luvun alun 
lamavuosina, jolloin koko konsulttiala oli myller-
ryksessä. Alan laskutus ja henkilöstö putosi miltei 
puoleen konkurssiviikatteen harventaessa konsult-
tikenttää. Moni toimisto pystyi kuitenkin aloitta-
maan uudestaan konkurssien raunioilta.

laman jälkeen ja jo sen aikanakin suuret kan-
sainväliset suunnittelukonsernit tulivat Suomen 
markkinoille. Yhtenä tarkoituksena oli luonnolli-
sesti hyödyntää suomalaisten Venäjän kokemuksia 
ja markkinaosaamista sekä päästä Baltian markki-
noille. Toisaalta jotkut suomalaisomistuksessa ole-
vat konsulttiyritykset ovat pystyneet laajentumaan 
kansainvälisillä konsulttimarkkinoilla.
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Suunnittelu- ja konsulttiala on päässyt kasvu-
uralle lamasta ja finanssikriisistä ja on aikaisem-
paa vahvempi kohtaamaan uusia haasteita. konsul-
tit ovat tässäkin mielessä historiikkinsa ansainneet.

Tässä historiikissa on primäärilähteinä käytet-
ty kummankin liiton toiminta- ja vuosikertomuk-
sia sekä vuosikokousten pöytäkirjoja. Vain joissakin 
tapauksissa on perehdytty hallituksen tai eri toimi-
kuntien pöytäkirjoihin. Yrityksistä on lisäksi saa-
tu toimistojen historiikkeja, yritys- ja asiakasleh-
tiä sekä muuta materiaalia, mistä on ollut suurta 
apua.  Historiikin kirjoittaja on ollut toimittamas-
sa 1980-luvulla silloista konsultti-Extraa ja 2000-lu-
vulla Skol Visio -lehteä yhteensä kahdeksan vuo-
den ajan, mikä on osaltaan helpottanut asioihin pe-
rehtymistä ja historiikin kirjoittamista.

Historiikin tapahtumia on pyritty elävöittä-
mään yritysjohtajien haastatteluilla, mistä halu-
an esittää asianomaisille parhaat kiitokset. Samoin 
lämpimät kiitokset liiton toimitusjohtaja Timo 
Myllykselle sekä Hilve Nurmiselle, jotka ovat kii-
tettävästi uurastaneet historiikin toteuttamiseksi. 

Historiikin tekstissä on käytetty kulloisenkin 
ajankohdan rahanarvoa, markkoja tai euroja. lukija 
voi halutessaan muuttaa kunkin ajankohdan mar-
kat tai eurot nykyiseen rahanarvoon kirjan liitteenä 
olevan rahanarvonkerrointaulukon avulla.

Haluan toivottaa onnea juhlivalle Suunnittelu- 
ja konsulttitoimistojen liitto Skolille sekä sen jä-
sentoimistoille sekä menestystä seuraavillekin vuo-
sikymmenille. 

Vantaalla, heinäkuussa 2011 

Lauri Seppänen
Fil.kand.
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SNIL ja SKOL käyttivät vuodesta 1969 
yhteistä logoa, SKOL vuoteen 1986 ja  
SNIL vuoteen 1989. 
Tämän jälkeen SNILin uudistettu logo oli 
käytössä liiton lakkauttamiseen vuoden 2006 
loppuun. SKOLin logoa on uudistettu kolmesti. 

1969

1989

1987

1996

2005
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 1951–1967

Kemijärven sulfaattiselluloosatehdasta ryhdyt-
tiin rakentamaan toukokuussa 1962 ja tehtaan 
koekäyttöön päästiin vuoden 1964 lopussa. 
Tehtaan vuosituotanto oli noin 110 000 tonnia 
valkaistua sulfaattiselluloosaa. Raaka-aineena 
käytettiin männyn lisäksi koivua. Kemijärvelle 
rakennettiin kaikkiaan 368 000 kuutiometriä 
tehdasrakennuksia ja 37 000 kuutiometriä 
asuinrakennuksia.
Kemijärven tehtaan suunnitteluun käytettiin 
ulkopuolisia suunnittelutoimistoja. Tehdas- ja 
prosessisuunnittelusta vastasi Insinööritoimisto 
Jaakko Pöyry - SNIL, rakennesuunnittelusta 
Insinööritoimisto Pöysälä & Sandberg - SNIL 
sekä vesiteknillisestä suunnittelusta Insinööri-
toimisto Vesi-Hydro - SNIL.
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E
rikoisosaamista edellyttävien suun-
nittelijoiden määrä lisääntyi, kun 
rautabetonirakenteiden käyttö yleis-
tyi Suomessa 1900-luvun alkupuolel-
la. Myöhemmin nimi muuttui teräs-
betoniksi. Näitä rakenteita käytet-

tiin vaativissa teollisuus-, voimalaitos- ja siltara-
kenteissa. Myös suuret kaupungit palkkasivat ulko-
puolisia suunnittelijoita esimerkiksi vesilaitosten 
suunnitteluun.

Teollisuus toteutti suuret hankkeensa vuosisa-
dan alkupuolella yleensä ulkomaisin suunnitelmin. 
Rakentajina oli niin ikään esimerkiksi saksalaisia ja 
ruotsalaisia aikansa suurrakentajia.

Sotien jälkeen Suomella oli valtava rakennus-
urakka edessään. Teollisuus toteutti suuret hank-

keet yleensä omatoimisesti. Suurilla teollisuusyri-
tyksillä oli omat rakennusosastonsa, joissa saattoi 
olla satoja henkilöitä, tuhatkin. Yritysten suun-
nitteluosastoilla oli arkkitehteja, insinöörejä ja eri 
alojen asiantuntijoita. Rakentaminen toteutettiin 
omaehtoisesti perustusten kaivuusta viimeiste-
lyyn ja maalaukseen. Joukkoon mahtui sukelta-
jiakin.

Teollisuuslaitosten suunnittelussa käytettiin 
myös ulkopuolista suunnittelua. Tästä on esimerk-
kinä arkkitehti Alvar Aallon ja Insinööritoimisto 
Magnus Malmbergin yhteistyö Ahlströmin Varka-
uden tehtaiden suunnittelussa ja uudistamisessa. 
Niin ikään Alvar Aallon suunnittelemia ovat Su-
nilan tehtaat karhulassa ja hänen käden jälkiään 
on niin ikään silloisen kaukaan tehtailla nykyises-

Vuodet 1951–1967

Herrakerhosta 
suunnittelujärjestöksi
Yksityisten suunnittelutoimistojen määrä alkoi lisääntyä sotien jälkeen. 
Toimistot olivat pääsääntöisesti perustajien ja/tai johdon omistuksessa. 
Yksityiset, suunnittelutoimintaa harjoittavien toimistojen edustajat 
perustivat sitten kesäkuussa 1951 muiden pohjoismaisten esimerkin 
mukaan oman yhdistyksen. Yhdistys sai nimekseen Suomen Neuvottelevien 
Insinöörien Liitto – Finlands Konsulterande Ingeniörers Förbund.
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Liiton puheenjohtajina toimivat  
Verner Jaatinen 1951–1952,  
Gunnar Lax 1953–1954,  
Magnus Malmberg 1955–1962,  
Kaarlo Amperla 1963–1964 ja  
Risto Mäenpää 1965–1968. 
Liiton toiminnan alkuaikoina korostui-
vat eettisten asioiden painottaminen, 
riippumattomuus sekä jäsenyysrajan 
pitäminen korkealla.

sä lappeenrannassa. Näissä kaikissa hankkeissa ra-
kennesuunnittelusta vastasi Malmbergin toimisto.

korkeakouluinsinöörien käyttämä diplomi-in-
sinöörin arvo virallistettiin sotien jälkeen. Näiden 
insinöörien vastuulla oli paljolti teknisesti vaativi-
en rakenteiden suunnittelu. Valtion ja kuntien pal-
veluksessa olevat insinöörit toimivat päivisin virka-
miehinä ja usein he iltaisin tekivät ”firaabelityönä” 
rakennesuunnittelua. lisäksi rakennusliikkeiden 
palveluksessa oli korkeakouluinsinöörejä johtajina, 
mutta myös suunnittelijoina.

Yksityisiä suunnittelutoimistoja oli ennen so-
tia vain vähän. Ekono oli perustettu vuonna 1911 ja 
Arkkitehtitoimisto Gripenberg & Co 1918. Seuraa-
valla vuosikymmenellä perustettiin Siren Arkki-
tehdit vuonna 1928. Ennen sotia perustettiin vielä-
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Sunila Oy oli perustettu 1920-luvun 
lopulla, mutta 1930-luvun alkupuolen pu-
lavuosien takia sulfaattiselluloosatehtaan 
rakentaminen siirtyi vuosikymmenen lop-
pupuolelle. 

Tehtaan suunnittelusta vastasi yhtiön 
teknillinen johtaja Aulis Kairamo, joka oli 
jo aikaisemmin rakennuttanut Kaukopään 
sellutehtaan. Alvar Aalto suunnitteli teh-

taan rakennukset. Tiukan aikataulun vuok-
si rakennesuunnitteluun osallistui neljä in-
sinööritoimistoa, joista Magnus Malmbergin 
toimisto suurimpana. 

Todettakoon, että Aulis Kairamo 
tunsi Magnus Malmbergin jo Kaukopään 
tehtaan suunnittelusta ja vastaavasti Suni-
lasta alkoi Alvar Aallon ja Magnus Malm-
bergin välinen tiivis yhteistyö.
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kin toimiva rakennesuunnittelutoimisto, Insinööri-
toimisto Magnus Malmberg oy vuonna 1935.

Sotien jälkeen perustettiin useita insinööritoi-
mistoja kuten Pöysälä & Sandberg oy vuonna 1944, 
Hanson & Co oy 1945, Risto Mäenpää oy 1948. Sa-
malla vuosikymmenellä päivänvalon näkivät Sata-
matekninen oy  1948, Maa ja Vesi oy  sekä Suun-
nittelukeskus vuonna 1949. Vuosikymmenen vaih-
teessa perustettiin Insinööritoimisto E. o. Eloran-
ta & Co 1950 ja kunnallistekniikasta myöhemmin 
Finnmap oy:ksi muuttanut toimisto vuonna 1951.

Rakennusinsinöörien ammattikunta oli varsin 
pieni sotien jälkeen. Teknillisen korkeakoulun ra-
kennusosastolle kirjoittautui vuosittain vain viiti-
senkymmentä opiskelijaa. Näin esimerkiksi vuon-
na 1950. 

Kuusi perustajajäsentä
Yksityiset, suunnittelutoimintaa harjoittajien toi-
mistojen edustajat halusivat perustaa oman yh-
distyksen. kuusi diplomi-insinööriä kurt Hanson, 
Holger Holmberg, Verner Jaatinen, Viljo kuus-
koski, Gunnar lax ja Paavo Simula kokoontuivat 
28.6.1951 Hotelli klaus kurkeen, Helsinkiin. Herrat 
perustivat Suomen Neuvottelevien Insinöörien lii-
ton – Finlands konsulterande Ingeniörers Förbund, 
jolle hyväksyttiin säännöt. Todettakoon, että järjes-

tön lyhenne SNIl otettiin käyttöön vasta vuonna 
1956 liiton vuosikertomuksessa sekä sana Ingeniö-
rers muuttui myöhemmin muotoon Ingenjörers.

Perustavan kokouksen puheenjohtajana toimi 
Verner Jaatinen ja sihteerinä Viljo kuuskoski. lii-
ton säännöt vahvistettiin sittemmin oikeusminis-
teriössä jouluviikolla 1951, jolloin liitto sai virallisen 
statuksen.

Merkittävää oli, että tuossa liiton perustavas-

Porvoon vesitorni toteutettiin vuonna 1966 julkisen 
kilpailun voittaneen ehdotuksen pohjalta. Vesitornin 
yleissuunnittelusta vastasi insinööri Tuomo Pitkänen, 
rakennesuunnittelusta Insinööritoimisto Y. Pitkänen 
& Co - SNIL sekä putkisto- ja sähkösuunnittelusta In-
sinööritoimisto Vesi-Hydro Jäämies & Co - SNIL. 

Vesitornin tilavuus oli 2 000 kuutiometriä ja sen 
rakenne oli esijännitetty teräsbetonikartio. Katto oli 
teräsbetoninen kuorilaatta ja ulkoverhouksena käytet-
tiin teräsbetonisia elementtilaattoja. 
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sa kokouksessa tulkittiin heti tuoreeltaan sääntö-
jä. liiton jäseneksi näet saatettiin hyväksyä korkea-
koulujen, teknillisten opistojen ja koulujen opet-
tajat, mikäli he harjoittivat huomattavaa neuvot-
televaa insinööritoimintaa. Muuten tuo jäsenyys-
kynnys oli varsin korkea, sillä jäseniltä edellytettiin 
vähintään viiden vuoden neuvottelevan insinööri-
toiminnan itsenäistä harjoittamista. Edelleen tuos-
sa perustavassa kokouksessa päätettiin lähettää il-
moitus Rakennusinsinööriyhdistykselle liiton pe-
rustamisesta ja, että ”virkamiesinsinöörien neuvot-
televa toiminta jää Rakennusinsinööriyhdistyksen 
huoleksi”.

Ensimmäisiä, joita sääntötulkinta käytännös-
sä koski, oli juuri Viljo kuuskoski. Hän näet siirtyi 
vuonna 1954 Teknillisen korkeakoulun huoneenra-
kennustekniikan professoriksi, mutta jatkoi oman 
pienehkön suunnittelutoimiston pyörittämistä. 
Suunnittelijoita hän sai oppilaistaan, jotka kuiten-
kin aikaa myöten siirtyivät muihin toimistoihin pa-
remman palkkauksen perässä. 

Tuolloin ei nähty ristiriitaa korkeakouluprofes-
sorin opetustyön ja oman suunnittelutoimiston vä-
lisessä toiminnassa. Pikemminkin professorilla säi-
lyi tuntuma käytännön suunnittelutyöhön, mikä 
oli tuolloin käytäntö muissakin Pohjoimaissa.

Rakennuttajan luottomies
liitto korosti, että sen jäsenet toimivat nimen-
omaan rakennuttajan luottamusmiehinä. Urakoit-
sijan valitsemat suunnittelijat sen sijaan eivät voi 
toimia yhtä tehokkaasti rakennuttajan valvovina 
asiantuntijoina. liitto vierasti niin ikään tarjousten 
pyytämistä useilta neuvottelevilta toimistoilta, sillä 
se ei ollut rakennushankkeelle eduksi eikä raken-
nuttajalle taloudellisesti kannattavaa. Neuvottele-
vat insinöörit toimivat vahvistettujen taksojen mu-
kaan, mitä liitto valvoi. 

liiton toimintaohjeissa korostettiin, että ”liit-
tomme päämääränä on, että sen jäsenet edustavat 
alansa korkeinta ammattitaitoa ja omaavat pitkä-
aikaista kokemusta sekä toimivat moitteettomalta 
moraaliselta pohjalta”.

Tuo moraalinen pohja tarkoitti tuolloin myös 
sitä, että suunnittelija vastasi suunnitelmistaan 
vaikka koko omaisuudellaan. Suunnittelutoimistot 
eivät niin ikään ilmoitelleet lehdissä eikä muissa-
kaan meedioissa. Ainoastaan yhteisilmoittelu sal-
littiin ja joissakin tapauksissa kannatusilmoittelu 
esimerkiksi asevelilehdissä. Asiakkaat siis tulivat 
suunnittelijan luo eikä päinvastoin, oli suunnitte-
lijoiden 1950-luvun näkemys.

koska suunnittelijan piti vastata suunnitelmis-
taan vaikka koko omaisuudellaan, tämä karsi osa-
keyhtiöiden palveluksessa olevat suunnittelijat lii-
ton jäsenyydestä. Esimerkiksi Ekonon insinööreil-
lä ei ollut mitään asiaan liiton jäseniksi 1950-luvul-
la. Ekonon omistajia olivat kaupungit ja teollisuus. 
kun lisäksi liiton eettisissä säännöissä kiellettiin 
yhteistyö teollisuuden ja urakoitsijoiden kanssa, 
Ekonon suunnittelijoiden jäsenyysehdot eivät täyt-
tyneet.

Ensimmäinen naisjäsen
Terttu Raveala valmistui ensimmäisenä naisena ra-
kennusinsinööriksi vuonna 1940 silloisesta Polytek-
nillisestä opistosta, joka sittemmin tunnettiin Tek-
nillisenä korkeakouluna. Hän oli myös SNIlin en-
simmäinen naisjäsen vuonna 1952. Hän työskenteli 
arkkitehtimiehensä yhteisesti omistamassa Arkki-
tehtuuri- ja insinööritoimisto Ravealassa. Terttu Ra-
vealan erikoisalaa olivat rakennuskonstruktioiden 
sekä betoni- ja puurakenteiden suunnittelu. 

SNIlin jäsenyys kesti vain neljä vuotta, sillä 
vuonna 1956 hän siirtyi Helsingin kaupungin ra-
kennustarkastuksen palvelukseen. Tämä tarkoitti 
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suunnittelukieltoa Helsingin alueella, jolloin Tert-
tu Raveala siirsi suunnittelutoimistonsa osuuden 
pojalleen ja erosi SNIlin jäsenyydestä.

koska liiton jäsenyyskynnys pidettiin tarkoi-
tuksellisesti korkealla, vastaavasti liiton jäsenmää-
rä pysyi rajallisena. Esimerkiksi vuonna 1953 liiton 
jäsenistö kattoi 18 suunnittelijaa, joista 15 edusti ra-
kennustekniikka ja yleisiä töitä. Risto Mäenpää oli 
ainut sähkötekniikan suunnittelijajäsen sekä Ilma-
ri Aspiala ja Helge leander lämpö-, ilmanvaihto- ja 
terveystekniikan suunnittelijajäseniä.

liiton puheenjohtajana toimi tuolloin Gunnar 
E. lax sekä varapuheenjohtajana Magnus Malm-

berg. Hallituksen muina jäseninä olivat kurt Han-
son, Toivo o. Pöysälä, Paavo Simula ja Helge lean-
der. Hallitus kokoontui vuosittain kahdesta kah-
deksaan kertaa ja liitto piti kokouksiaan pari ker-
taa vuodessa. liiton toiminta olikin pienimuotoista 
koko 1950-luvun ajan ja sihteeritehtäviä hoidettiin 
oman toimen ohella milloin missäkin suunnitte-
lutoimistossa. Sinänsä sihteerien koulutustaso oli 
korkea, he olivat näet diplomi-insinöörejä. Sihtee-
rin avuksi palkattiin sittemmin, vuonna 1963 puoli-
päivätoiminen toimistonhoitaja, kate korpikangas.

Varsin pian liiton toimintaan vakiintuivat joka 
kuukauden ensimmäisenä tiistaina järjestetyt lou-

Liiton ensimmäiset painetut 
säännöt ja vuoden 1953 jäsen-
luettelo. Liiton asiamiehenä 
toimi tuolloin varatuomari 
Rolf Lax ja liiton toimisto si-
jaitsi Kruunuvuorenkadulla.
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nastilaisuudet. Alkuvaiheessa lounastettiin Teknis-
ka Föreningenin eli TFiFn ravintolassa. Myöhem-
min 1960-luvulla siirryttiin Hotelli Marskiin Tiis-
tailounastilaisuuksiin. Näiden yhteydessä pidettiin 
alustuksia kulloinkin ajankohtaisista aiheista, jotka 
sivusivat ammattiasioita ilmastointitekniikasta uu-
siin betoninormeihin ja insinööritoimistojen tilin-
päätösten verotusasioista matkakertomuksiin kan-
sainvälisten järjestöjen kokouksista.

Kansainvälistä yhteistyötä
Suomen pohjoismaisilla naapureilla oli varsin pit-
kät perinteet neuvottelevien insinöörien toimin-
nassa. Tanskaan oli perustettu neuvottelevien insi-
nöörien liitto jo 1800-luvun puolella, Ruotsiin 1910 
ja Norjaan 1918. Alan kansainvälinen järjestö perus-
tettiin vuonna 1913, jolloin se sai nimekseen FIDIC 
eli Fédération International des Ingenieurs Conseils 
tai englanniksi International Federation of Consul-
ting Engineers. Järjestöä oli perustamassa Belgian 
Gentissä 19 virallista edustajaa seitsemästä maasta.

Magnus Malmberg osallis-
tui FIDICin kongresseihin 

yli 20 kertaa ja ”juoksi 
Suomen FIDICin  

maailmankartalle”.  
Kuvassa oikealla naurava 
Malmberg toimii tarjoilija-
na Washingtonin kongres-

sissa vuonna 1967.
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kun Suomi liittyi FIDICin jäseneksi vuonna 
1953, se oli järjestön kymmenes jäsenmaa. Järjestös-
sä oli ollut vuosikymmenien kuluessa useitakin jä-
senmaita, jotka olivat jostain syystä vetäytyneet jär-
jestön toiminnasta. Todettakoon, että Suomen jäl-
keen FIDICiin ovat liittyneet mm. Yhdysvallat, ka-
nada, Australia, Intia ja Etelä-Afrikka. 

Ensimmäisen kerran suomalaiset osallistuivat 
FIDICin kongressiin lontoossa vuonna 1956. SNI-
liä lontoossa edusti Magnus Malmberg, joka yhtä-
jaksoisesti edusti liittoaan kansainvälisillä fooru-
meilla aina vuoteen 1974. Tähän ajanjaksoon mah-
tuu myös Malmbergin FIDICin hallituksen jäsenyys 
vuosina 1966–1970, mikä onkin ainut suomalaisil-
le myönnetty järjestön hallituspaikka. Insinööri-
toimisto Magnus Malmbergin 1935–1985 historiassa 
”Hyvin suunniteltu” todetaankin varsin oikeutetus-
ti Magnus Malmbergin ”juosseen Suomen FIDICin 
maailmankartalle”.

kansainvälisissä kokouksissa suomalaisedusta-
jat maksoivat itse matka- ja hotellikulunsa, koska 
liitolla ei yksinkertaisesti ollut edustukseen varoja. 
kokouksiin matkustettiin useimmiten vaimojen ja 
joskus koko perheen voimiin. on muistettava, että 
SNIlin jäsenmäärä oli 1960-luvun vaihteessa vain 
26 henkilöjäsentä.

Vaikkakin SNIl oli jäsenmäärältään pieni, sil-
le tarjottiin vuonna 1960 FIDICin vuoden 1962 ko-
kouksen järjestämistä Suomessa. Pari vuotta kes-
täneet järjestelyt toteutettiin talkoovoimin, mistä 
päävastuun kantoivat SNIlin silloinen puheenjoh-
taja Magnus Malmberg ja sihteeri Mauri Pasanen. 
Jäsenten vaimot vastasivat naisten ohjelman suun-
nittelusta ja käytännön järjestelyistä sekä hotelliva-
rauksista.

FIDICin kokous järjestettiin sitten Suomessa 
13.–16.6.1962. Hotelli Palacessa pidettyyn viralliseen 
kokoukseen osallistui 29 edustajaa 15 maasta, mut-
ta yhteensä kongressiin osallistui 152 henkilöä, kun 

tarkkailijat ja seuralaiset laskettiin mukaan. Suo-
men virallisina edustajina olivat Magnus Malmberg 
kongressi-isäntänä ja kurt Hanson yhdysupseerina 
eli virallisemmin liason officer’ina. 

Ennen virallista kokousta Helsingin kaupunki 
järjesti vastaanoton kaupungintalolla kaikille osan-
ottajille. Vuosikokouksen jälkeen järjestettiin ka-
lastajatorpalla illallinen, jossa Mauri Pasasen paikka 
oli osan iltaa tyhjänä. Hän oli näet tuolloin smokis-
saan haastateltavana tv-uutislähetyksessä. lisäksi 
Magnus Malmbergia haastateltiin radioon ja televi-
sioon ja lehdissä FIDICin kongressista ja SNIlistä 
julkaistiin kirjoituksia 26 palstametrin verran.

Pohjoismaista yhteydenpitoa
Joskin neuvottelevien insinöörien kansainvälinen 
yhteistyö eli FIDICin toiminta oli ”sääntöjenmu-
kaista”, pohjoismainen kanssakäyminen oli vapaa-
muotoista ja henkilökontakteihin perustuvaa. kon-
takteja oli solmittu ja yhteyttä pidetty jo ennen SNI-
lin perustamista. liiton perustamisen jälkeen vuon-
na 1954 muut pohjoismaiset järjestöt lähettivät omia 
vuosikokouspöytäkirjojaan ja raporttejaan.

kun Helsingissä järjestettiin vuonna 1955 Poh-
joismaiset Rakennuspäivät, tapahtumaan saapui 
Pohjoismaista neuvottelevia insinöörejä seuralaisi-
neen. Suomalaiset isännät järjestivät Ravintola lau-
lumiehessä vastaanoton kahdeksalle pohjoismaisel-
le vieraalle seuralaisineen.

Säännöllinen kanssakäyminen pohjoismaisten 
järjestöjen kanssa vakiintui vuodesta 1962 lähtien. 
Tuolloin kurt Hansson osallistui SNIlin edustaja-
na pohjoismaisten järjestöjen hallituksen kokouk-
seen. Syksyllä 1964 vastaavanlainen kokous järjes-
tettiin Suomessa, jolloin tänne saapui viisi pohjois-
maista edustajaa.

Tämän pohjoismainen yhteistyöjärjestö otti 
vuonna 1965 nimekseen Rinord, jota ei sinänsä re-

SKOL 1951 – 2011  |  15



kisteröity mihinkään. Se on siis täysin vapaamuo-
toinen järjestö, jonka vuonna 1968 Suomessa pi-
dettyyn kokoukseen Islannin neuvottelevien insi-
nöörien liitto osallistui ensimmäistä kertaa. Tuol-
loin kokouksen pääteemana oli eettisten sääntöjen 
ja riippumattomuus-käsitteen yhdenmukaistami-
nen. 

Profiilin nostoa – sääntötulkintoja
Suomalainen suunnittelu- ja konsulttitoiminta oli 
jäämässä ulkomaisen invaasion alle 1960-luvulla. 
Tämä koski etenkin silta-, teräs ja ydinvoimasuun-
nittelua. Aikanaan Suomen suurimman teräsraken-
teisen sillan, Helsingissä sijaitsevan lapinlahden 
sillan suunnittelun toteutti saksalainen konsultti. 
Sama toimisto laati suunnitelmat kuopiossa raken-
nettaviin kallan läppäsiltoihin. Teräsrakenteita val-
mistava suomalainen konepaja lasketutti kuitenkin 
konstruktiot Malmbergin toimistolla. Virheitä to-
dettiin siksi paljon, että läppäsillat jäivät välillä pys-
tyyn. Sillat ristittiinkin juhlavasti ”saksanseisojiksi”.

Teollisuuden teräsrakenteiden suunnittelus-
ta suomalaiskonsulteilla oli vielä 1960-luvulla var-
sin vähän kokemusta. kun Rautaruukki rakennutti 
Raaheen terästehdasta, suunnitelmat tilattiin Eng-
lannista ja Ruotsista. kun asiaa selvitettiin tarkem-
min, raaka-aineiden kilohinnalla olisi saatu valmiit 
tietokonesuunnitelmat konepajakuvineen. 

SNIlin silloinen puheenjohtaja Risto Mäenpää, 
joka oli sähkösuunnittelija, kävi puhumassa silto-
jen suunnittelusta tie- ja vesirakennushallituksen 
silloisen pääjohtajan Martti Niskalan luona. Vas-
taavasti teollisuusrakenteiden suunnittelusta Risto 
Mäenpää tapasi kurssikaverinsa Rautaruukin Helge 
Haaviston. Ensi vaiheessa kummaltakin taholta tuli 
lunta tupaan, ettei suomalaisilla konsulteilla ole ky-
kyä eikä kapasiteettia suunnitella niin vaativia ra-
kenteita. 

FIDICin vuoden 1962 kongressin 
virallinen kokous järjestettiin Hotelli 
Palacen 10. kerroksessa. Kokoukseen 
osallistui 29 virallista edustajaa 15 
maasta.

Alakuvassa kongressiedustajat seu-
ralaisineen juhlaillallisilla Kalasta-
jatorpan Siirtomaasalissa. Kongressi-
vieraita oli seuralaisineen kaikkiaan 
152 henkilöä.
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Sittemmin Suomen Rakennusin-
sinöörien liitti RIl järjesti ensimmäi-
sen teräsrakenteiden suunnittelukurs-
sin vuonna 1970. kurssien järjestämis-
tä jatkoi myöhemmin Insinöörijärjes-
töjen koulutuskeskus, Insko. Todetta-
koon, että teräsrakenteiden suunnitte-
lun yleistymistä hidasti osaltaan SNIlin 
oma nihkeä, betonirakenteisiin erikois-
tunut suunnittelijakunta. 

Vastaavasti teräsrakenteiden suunnit-
telijat saivat voimakkaan puolestapuhu-
jansa silloisen Nesteen vuorineuvos Uo-
levi Raadesta, joka toteutti Nesteen, kei-
laniemeen kohonneen, aikansa suurimman teräsra-
kenteisen toimistorakennuksen suomalaisin suun-
nitelmin. Uolevi Raade piti lakoniseen tapaansa be-
tonirakentamista rakennusalan kehityksen suurim-
pana jarruna.

kun Suomeen ryhdyttiin kaavailemaan ydin-
voimaloita, tilanne oli samantyyppinen kuin Imat-
rankosken vesivoimalaa suunniteltaessa 1920-luvul-
la. Rakennuttaja, Imatran Voima katsoi, ettei suo-
malaisilla insinööreillä ole kokemusta voimaloiden 
suunnittelusta. lopputulos oli kummassakin ta-
pauksessa samanlainen, että suomalainen insinöö-
riosaaminen nousi kunniaan niin Imatrankosken 
vesivoimalan kuin loviisan kahden ydinvoimalan 
suunnittelussa.

Urakoitsijat omassa roolissaan
SNIl otti voimakkaasti kantaa 1960-luvulla raken-
nuttajan ja urakoitsijan väliseen suunnitteluun, 
kun siihen sisältyi urakoitsijalle sisältynyttä suun-
nittelua. Tuolloin myöhemmin yleistynyt koko-
naisvastuurakentaminen eli kvr alkoi nostaa pää-
tään. Asuntosäätiö sisällytti Tapiolan pohjoisen 
lähiön toteuttamisessa suunnittelua silloisen Ra-

kennusliike Mat-
tinen-Niemelän 
urakkaan.

SNIlin eet-
tisten sääntöjen 
mukaan urakoit-
sijan ja suunnit-
telijan kombinaa-
tio ei ollut mah-
dollista. Asiasta 
lähetettiin kirje 
Asuntosäätiölle, 
mikä johti neu-
votteluihin. Asuntosäätiön seuraavassa projektissa 
käytäntöä muutettiin. kvr-rakentamisen käytäntöä 
ja sisältöä ryhdyttiin kehittämään vasta muutamaa 
vuotta myöhemmin. 

SNIl oli pystynyt nostamaan profiiliaan 
1960-luvun kuluessa suomalaisen konsulttitoimin-
nan edistäjänä. Toisaalta näkymätön seinä alkoi tul-
la vastaan eettisissä säännöissä, kun suunnittelijan 
piti vastata vaikkapa koko omaisuudellaan suunni-
telmistaan. Projektien koko alkoi kasvaa niin suu-
riksi, ettei yksittäisen suunnittelijan omaisuuskaan 
riittänyt korvausvaateiden realisoituessa.

Suomen Neuvottelevien Insi-
nöörin Liittoon kuului vuonna 
1962 yhteensä 50 jäsentä. 
Puheenjohtajana oli Magnus 
Malmberg, varapuheenjohta-
jana Paavo Simula ja sihteeri-
nä Antti Natukka.
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Suomalaiset vakuutusyhtiöt eivät tuolloin 
1960-luvulla useinkaan edes tunteneet suunnitte-
lijoille myönnettäviä vastuuvakuutuksia. Eikä nii-
tä haluttu kehittääkään. Suomalaisen suunnittelu-
viennin uranuurtajia kaarlo Amperla joutui otta-
maan 1960-luvun alussa vastuuvakuutuksen lloyd-
silta, kun Saudi-Arabiaan ryhdyttiin suunnittele-
maan myllyprojektia.

Aika alkoi ajaa SNIlin periaatteiden ohi. osa-
keyhtiömuotoiset suunnittelutoimistot lisääntyivät 
konsulttitoiminnassa. korvaustapauksissa suunni-
telmista vastattiin osakepääomalla eikä suunnitte-
lijan koko omaisuudella.  Avoimet yhtiöt ja toimi-
nimet olivat SNIlin herraklubin yleisimpiä yhtiö-
muotoja. Tästä alkoi muodostua ristiriitaa.

SNIl hyväksyi jäsenikseen ensimmäistä ker-
taa osakeyhtiöiden suunnittelijoita vuonna 1961. 
Tuolloin kolme Maa ja Vesi oy:n suunnittelijaa sai 
SNIl-jäsenyyden. Jäsenyysvaatimuksista nousi kui-

tenkin ylitsepääsemätön este SNIlin toiminnan 
kehittämiselle. liiton sääntöihin lisättiin vuonna 
1965 kohta, jossa todettiin, että ”liiton jäsenen ei 
tule ottaa vastaan sellaisia asiantuntijatehtäviä, joi-
den suorittamiseen hän ei omaa riittävää asiantun-
tijan pätevyyttä ja joita vastaavia toimialoja hän ei 
liitossa edusta”.

liiton sääntöjen lisäys oli kohdistettu suoraan 
osakeyhtiömuotoisten toimistojen suunnittelijoi-
hin. kun lisäksi SNIl oli viivyttänyt joidenkin jä-
senanomuksien käsittelyä useita kuukausia, osake-
yhtiömuotoisten toimistojen mitta alkoi täyttyä. 
SNIl ei ollut pystynyt uudistumaan konsulttialan 
ja yhteiskunnan kehityksen myötä, mutta herra-
klubi piti sitkeästi kiinni eettisistä periaatteistaan. 
Ratkaisun tekivät tuossa tilanteessa yhtiömuotoiset 
suunnittelutoimistot. 

SNIL vastusti voimakkaasti 
suunnittelun sisällyttämistä 
urakoitsijan työhön eli ko-
konaisvastuurakentamista. 
Tapiolan puutarhakaupungin 
pohjoista lähiötä rakensi Ra-
kennusliike Mattinen-Nieme-
lä, jonka toteutukseen sisältyi 
suunnittelua. SNIL kirjelmöi 
asiasta Asuntosäätiölle, 
pääsi neuvottelemaan, minkä 
jälkeen käytäntöä muutettiin 
seuraavissa kohteissa. Kuvan 
ilmakuva esittää Tapiolan 
itäisiä rakennusvaiheita.
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Suunnittelua vuonna 1960 Insinöö-
ritoimisto Olof Granlundin toimis-
tossa. Edessä suunnitelmia laatii 
Veli Patrikainen ja taustalla mm. 
Ralf Dyhr ja Martti Remes. 
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1967– 
 1973
Henkilöjärjestö SNIL ja yrityspohjainen SKOL 
toimivat läheisessä yhteistyössä vuosina 1969–
1973, jolloin niillä oli yhteinen hallitus puheen-
johtajineen sekä yhteisiä toimikuntia. 
Järjestöjen toimintaa oli tuolloin vaikea erottaa 
toisistaan.
Kuvassa järjestöjen yhteisosasto Teknisillä mes-
suilla syyskuussa 1971 Helsingissä.
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Vuodet  1967–1973

Yritysvetoinen järjestö
Vuoden 1967 lokakuussa perustetun, yrityspohjaisen Suomen 
Konsulttitoimistojen Liiton SKOLin tärkeäksi tehtäväksi 
muotoutui varsin pian jäsentoimistojen työsuhdeasioiden 
hoitaminen. Neuvoja ja apua saatiin Suomen Työnantajain 
Keskusliitosta STKsta. Ajankohtaiseksi tuli myös jäsenyyden 
hakeminen, mitä päätettiin marraskuussa 1973 pidetyn 
syyskokouksen päätöksen mukaisesti hakea.

Suomen Neuvottelevien Insinöörien Liitto SNIL ja SKOL 
ryhtyivät etsimään yhteistyömuotoja kohta SKOLin perustamisen 
jälkeen. Liitoille laadittiin yhteiset säännöt ja valittiin yhteinen 
hallituskin. Kummankin liiton toiminnot olivat varsin lähellä 
toisiaan yhteisine toimikuntineen.
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V
astapainona henkilökeskeisel-
le Suomen Neuvottelevien In-
sinöörien liitto SNIlille kolme 
osakeyhtiöpohjaista suunnit-
telutoimistoa perustivat Suo-
men konsulttitoimistojen liit-

to Skolin lokakuun 23. päivänä 1967. Nämä kolme 
toimistoa olivat erikoisaloillaan suurimmat toimis-
tot Suomessa. 

Insinööritalolla liittoa olivat perustamassa kun-
nallistekniikka oy:stä kalevi Eranti ja Pentti Mu-
role. Maa ja Vesi oy:n edustajina perustavaan ko-
koukseen osallistuivat Uki Rausti, Antti Natukka 

ja Ilmari Nikander. Ilmari Häyrinen, Jussi Hakala 
ja Erkki kaijala edustivat puolestaan Viatek oy:tä.

SNIlin kanssa oli käyty vuosien ajan neuvotte-
luja eettisistä säännöistä ja jäsenkelpoisuusehdois-
ta. Niitä ei haluttu väljentää koskemaan osakeyh-
tiöpohjoisten suunnittelutoimistojen konsultteja. 
Toisaalta Skolin perustamista vauhditti ruotsa-
laisten esimerkki, kun siellä oli perustettu vuonna 
1965 konsulttiyrityksille oma liitto, Svenska kon-
sultförening. Ruotsissa toimi lisäksi jo vuonna 1910 
perustettu henkilöjärjestö Svenska konsulterande 
Ingenjörers Förening SkIF.

Skolin perustavassa kokouksessa liitolle valit-

Suomen Konsulttitoi-
mistojen Liiton SKOLin 
perustavan kokouksen 
osanottajat vasemmalta 
Jussi Hakala, Kalevi 
Eranti, Pentti Murole, 
Ilmari Nikander, Antti 
Natukka, Erkki kaijala ja 
Uki Rausti.
Kuvan on ottanut perusta-
vaan kokoukseen osallistu-
nut Ilmari Häyrinen.

SKOL 1951 – 2011  |  23



tiin väliaikainen hallitus, joka toimi vuoden 1967 
loppuun. liiton joulukuussa Ravintola Dipolissa pi-
detyssä syyskokouksessa valittiin uusi hallitus. Tä-
hän valittiin mm. Erkki Juva ja Esko Poltto, joiden 
toimistot olivat marraskuussa liittyneet Skolin jä-
seniksi. Syyskokous vahvisti niin ikään liiton eet-
tiset säännöt, toimintasuunnitelman sekä tiedotus-
toiminnan ohjeet.

Joskin SNIlin jotkut jäsenet saattoivat tuntea 
katkeruutta Skolia kohtaan, yhteistyömuotojen 
etsiminen aloitettiin jo vuoden 1967 puolella. SNI-
lin Aarre Jäämies otti varhaisessa vaiheessa yhteyt-
tä Skolin edustajiin kompromissien löytämiseksi. 
Vastaavasti Skolissa perustettiin kahden hengen 
neuvotteluryhmä hoitamaan neuvotteluja SNIlin 
edustajien Aarre Jäämiehen ja Johannes Gumme-
ruksen kanssa. Skolin neuvottelijat olivat Antti 
Natukka ja Ilmari Häyrinen sekä tämän sairastut-
tua Erkki kaijala.

liittojen yhteistyöryhmät kokoontuivat perä-
ti 15 kertaa ja tuloksena oli suositus liittojen väli-
sestä kiinteämmästä yhteistyöstä. Toimikunta esit-
ti kummankin liiton säilyttämistä, joskin Skolin 
painoarvoa haluttiin nostaa ja liittojen toimintaa 
esitettiin keskistettäväksi Skolille. Vastaavasti 
SNIliä ei voitu lakkauttaa, koska se oli henkilöjär-
jestönä FIDICin jäsen. SNIlille jäisivät neuvottele-
vien insinöörien toiminnan kehittäminen eettisissä 
ja ammatillisissa kysymyksissä, esitelmä- ja neuvot-
telutilaisuuksien järjestäminen sekä palkkiokysy-
mykset erimielisyystapauksissa.

Yksi konkreettinen esimerkiksi liittojen väli-
sestä lähentymisestä oli Skolin toimiston siirty-
minen Viatekin tiloista SNIlin toimiston yhtey-
teen heinäkuussa 1968. Skolin toiminnanjohtajan 
tehtäviä hoiti Viatekin Ilmari Häyrinen ja syksys-
tä lähtien Häyrisen sairastuttua Erkki kaijala niin 
ikään Viatekista.

Liitoille yhteiset säännöt
liittojen välisen toimikunnan tärkeimpiä tehtäviä 
oli ollut laatia kummallekin liitolle uudet säännöt. 
Asiaa ei voitu hoitaa ”paikkaamalla vanhoja sääntö-
jä”. kummankin liiton säännöt oli kirjoitettu yhte-
näiseen asuun käyttämällä samaa pykäläjakoa ja sa-
maa terminologiaa. liitot sidottiin säännöissä kiin-
teästi toisiinsa sääntömääräyksillä pakollisesta jäse-
nyydestä, mikä tarkoitti henkilöjäsenyyttä SNIlissä 
ja yhteisöjäsenyyttä Skolissa. liittojen ulkopuolel-
le jäävä neuvotteleva insinööritoiminta huomioitiin 
säännöissä määräyksistä yhteisöjäsenyydestä tai ul-
kojäsenyydestä. 

Millainen oli sitten suunnitteluhenkilöstön 
määrä noihin aikoihin? konsulttitoimistojen pal-
veluksessa työskenteli vuonna 1966 noin 2 500 
henkilöä, joista noin 230 oli diplomi-insinöörejä. 
Vuosikymmenen vaihteessa suunnittelevien dip-
lomi-insinöörien määrä oli noussut noin 300 hen-
kilöön. kotimaassa osa suunnittelijoista sai tutus-
tua kansainväliseen toimintaan suunnitellessaan 
Maailmanpankin rahoittamia moottoritiehank-
keita.

Skolin ja SNIlin toimikunnan merkittä-
vin tulos oli kuitenkin ehdotus yhteisestä vaali-
toimikunnasta. Tämä tarkoitti käytännössä mah-
dollisimman yhtenäisen hallituksen valitsemista 
kummallekin liitolle. Tämä toteutui sittemmin 
29. marraskuuta 1968 TFiFn huoneistossa pide-
tyssä syyskokouksessa. Samanaikaisesti viereises-
sä salissa SNIl piti omaa vuosikokoustaan. kun 
kumpikin liitto olivat hyväksyneet esitetyt uudet 
säännöt ja vaalitoimikunnan ehdotuksen yhteisek-
si hallitukseksi, kokoustilojen väliverho siirrettiin 
sivuun. 

kokous jatkui tämän jälkeen SNIlin ja Sko-
lin yhteisenä kokouksena. Tämä merkitsi yhteis-
työn alkamista vuoden 1969 alusta lukien. Yhteisen 
hallituksen puheenjohtajana aloitti Johannes Gum-
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merus, varapuheenjohtajana kalevi Eranti ja jäseni-
nä Eric Ehrnrooth, Erkki Juva, Aarre Jäämies, Erkki 
kaijala, Antti Natukka ja Mikko Vahanen.

Jäsenmäärät nousuun
SNIlin ja Skolin  uusien ja yhtenäisten sääntöjen 
ansiosta kummankin liiton jäsenmäärät kääntyivät 
voimakkaaseen kasvuun. Sääntöjen mukaan SNIlin 
jäsenen täytyi olla skolilaisen toimiston palveluk-
sessa ja Skloin jäsentoimiston johdon ja omistuk-
sen täytyi olla SNIlin jäsenen tai jäsenten hallus-
sa. Yhteistyön kynnyksellä vuoden 1968 lopussa oli 
SNIlin jäsenmäärä 88 jäsentä, joista yksi oli vuon-
na 1963 kunniajäseneksi kutsuttu Magnus Malm-
berg.  Vuoden 1969 kuluessa SNIl kutsui 79 uutta 
jäsentä, mutta kuolemantapauskin koetteli jäsenis-
töä, joten vuoden lopussa jäsenmäärä oli 162 henki-
löä. Jäsenmäärä kasvoi kuitenkin lähes 90 prosent-
tia vuoden kuluessa.

Vastaavasti Skolin jäsenmäärä käsitti yhdek-
sän jäsentoimistoa vuoden 1968 lopussa. Vuoden 
1969 alussa jäsentoimistojen palveluksessa oli 1 450 
henkilöä ja yhteinen liikevaihto oli noin 55 miljoo-
naa markkaa. Vuoden 1969 lopussa jäsenmäärä oli 
noussut 76 toimistoon.

Vuoden 1969 kuluessa Skol kävi neuvotteluja 
mm. Ekonon ja Imatran Voiman sekä parin muun 
ulkopuolisen suunnittelutoimiston kanssa yhteis-
työjäsenyydestä. Myönteisessä hengessä käytyjä neu-
votteluja pitemmälle asiassa ei kuitenkaan päästy. 
Sen sijaan liikkeenjohdon konsulttien kanssa pääs-
tiin sopimukseen yhdistyksen asiamies- ja toimisto-
tehtävien hoidosta SNIlin ja Skolin toimistossa. 
Vuosikertomuksessa todettiin, että yhteistyön ke-
hittämiselle oli tältä pohjalta hyvät edellytykset.

SNIlin ja Skolin ensimmäinen yhteinen toi-
mintavuosi sujui varsin juohevasti. kumpikin liitto 
laati kyllä omat toimintakertomuksensa ja tätä lä-

SKOLin puheenjohtajana toimi  
Urho Rausti 1967–1968 (ylh. vas.),  
SNILin ja SKOLin yhteisinä 
puheenjohtajina toimivat  
Johannes Gummerus 1969–1972 (ylh. oik.) 
ja Auvo Kallio 1973 (vas.).
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heistä yhteistyötä kuvastaa SNIlin toimintakerto-
muksessa oleva maininta, että ”toimintaa on useis-
sa tapauksissa hyvin vaikea erottaa joko SNIlin tai 
Skolin toiminnaksi. lausunnot on yleensä annet-
tu SNIlin nimissä, mutta esimerkiksi useat edus-
tukset ovat olleet liittojen yhteisiä”.

Liitoille toimitusjohtaja
kun konsulttialan järjestöt, Skol ja SNIl tiivisti-
vät toimintaansa, huomattiin pian talkootoiminnan 
riittämättömyys. Järjestöt hakivat normaalilla leh-
ti-ilmoittelulla kokopäivätoimista toimitusjohtajaa. 
Tehtävään valittiin koulutukseltaan maanmittaus-
alan diplomi-insinööri Vesa Rintamäki. Hänellä oli 
kokemusta järjestöalalta mm. Teknillisen korkea-
koulun ylioppilaskunnan pääsihteerin sekä oulun 
ylioppilaskunnan toimitusjohtajan tehtävistä. Vesa 
Rintamäki aloitti tehtävässään  huhtikuun alusta 
1969. Hänen tehtävänsä laajenivat vielä saman vuo-
den lopussa, kun hänet nimitettiin liikkeenjohdon 
konsultit lJkn toiminnanjohtajaksi.

Toimitusjohtajan ja liittojen toimikuntien luot-
tamushenkilöiden työtä kuvastaa mm. toukokuus-
sa annettu liikevaihtoverokomitean mietintö. Siinä 
ehdotettiin neuvottelevan insinööritoiminnan aset-
tamista liikevaihtoverolliseksi. Tämä työllisti Sko-
lin palvelutoimikuntaa varsin paljon, sillä asias-
ta oli laadittava lausunto valtiovarainministeriölle. 
lausunnon taakse oli lisäksi saatava mahdollisim-
man kattava järjestökenttä kuten Suomen Arkki-
tehtiliitto SaFa, Suomen Rakennusinsinöörien liit-
to RIl, liikkeenjohdon konsultit. 

lausunto luovutettiin sittemmin lokakuun lo-
pussa 1969 valtiovarainministeri Eino Rauniolle. 
Skolin ja SNIlin puolesta lausuntoa olivat luo-
vuttamassa Erkki Juva ja Vesa Rintamäki. SaFan ja 
liikkeenjohdon konsulttien edustajat osallistuivat 
niin ikään lausunnon luovuttamiseen.

SNILin jäsenmäärä oli 88 
henkilöä vuoden 1968 lopussa. 
SNILin ja SKOLin yhteistyön 
ansiosta jäsenmäärä kasvoi 
lähes 90 prosenttia vuoden 
1969 kuluessa 162 henkilöön. 
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liittojen toiminta työllisti toimitusjohtajaa, sil-
lä esimerkiksi Skolin kuusi toimikuntaa pitivät 
vuoden kuluessa 35 kokousta. SNIl antoi kymmen-
kunta lausuntoa, joten sihteerillä riitti askaretta. 
kaikille jäsenille avoimissa kunkin kuukauden en-
simmäisen tiistain lounailla oli alustus ajankohtai-
sista aiheista. Esimerkiksi tammikuussa 1969 Mau-
ri Pasanen kertoi libyaan suuntautuneesta minis-
teri Väinö leskisen valtuuskunnan matkasta. kesä-
kuussa Vesa Rintamäki selvitti liittojen toiminnan 
senhetkistä tilannetta ja tulevaisuuden tavoitteita. 

Metrosuunnittelu koukeroista
lokakuun 1969 lounaskokouksessa diplomi-in-
sinööri, osastopäällikkö Turjo Rantanen Helsingin 
Metrosuunnittelusta esitelmöi metrosuunnittelusta 
ja konsulttien käytöstä. Tämä aihe oli tuolloin hy-

vin ajankohtainen, jopa herkkäkin. Sillä.
lähes vuoden verran näet käytiin Helsingin 

Metrotoimiston ja suunnittelujärjestöjen välisiä 
neuvotteluja metron suunnittelun yleisistä sopi-
musehdoista. Skolin ja SNIlin lisäksi neuvotte-
luihin osallistuivat Suomen Arkkitehtiliitto SaFa ja 
Suomen Rakennusinsinöörien liitto RIl. 

Sopimukseen päästiin vasta joulun aatonaatto-
na 1970. Neuvottelujen vaikeimpia kysymyksiä oli-
vat vastuu-, vakuus- ja viivästyssakkokysymykset. 
Suunnittelusopimus oli voimassa vuoden 1972 lop-
puun ja tämän jälkeen vuoden kerrallaan ellei sitä 
sanottu irti kolmea kuukautta aikaisemmin ennen 
sopimuksen loppumista.

Neuvottelujen vaikeutta kuvastaa alallaan ai-
nutlaatuinen suunnittelijoiden lakko. Metrotoimis-
ton johtaja Unto Valtanen yritti painostaa suunnit-
telijoita tekemään työnsä kiinteällä hinnalla niin 

SNIL/SKOL ja SAFA luovut-
tivat 29.10.1969 liikevaihto-
verolain lausunnon valtiova-
rainministeri Eino Rauniolle. 
Kuvassa SAFAn puheenjohta-
ja Veli Paatela luovuttamassa 
lausuntoa ministeri Rauniolle. 
Muut SAFAn edustajat olivat 
pääsihteeri Kari Järnefelt ja 
liiton toimitusjohtaja Jarmo 
Kosonen. SNIL/SKOLin 
edustajat Vesa Rintamäki va-
semmalla ja Erkki Juva neljäs 
vasemmalta.
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kuin urakoitsijatkin. Tähän eivät järjestöt suostu-
neet, mikä johti suunnittelijoiden lakkoon. Unto 
Valtanen otti tässä vaiheessa yhteyttä Helsingin yli-
pormestari Teuvo Auraankin, mutta suunnittelijoi-
den lakko saatiin päättymään viikon kuluttua. Met-
rotoimiston neuvottelijat hyväksyivät tällöin suun-
nittelijajärjestöjen näkemyksen taksapalkkioista.

Toimintaa selkeytettävä
Skolin ja SNIlin toiminta oli määrällisesti vire-
ää, mutta toimintaan osallistui jäsenkunnasta vain 
pieni osa. ”kaikkia tasapuolisesti tyydyttävän ja 
kiinnostavan toiminnan aikaansaaminen oli vaike-
aa”, Vesa Rintamäki kirjoitti vuoden 1970 toiminta-
kertomuksessa. Hän ehdottikin tavoitteiden ja pää-
määrien organisatorista selvittämistä. Hän piti li-
säksi tarpeellisena selvittää työnjakoa muiden alal-
la toimivien yhdistysten kanssa.

Yksi tällainen laaja-alainen aihepiiri oli eri 
suunnittelujärjestöjen välisten neuvottelujen aloit-
taminen konsulttitoiminnan yleisten sopimuseh-
tojen aikaansaamiseksi. Skolin/SNIlin sopimus-
ehtotoimikunnan ensimmäinen versio konsultti-
toiminnan yleisiksi sopimusehdoiksi valmistui jo 
vuoden 1969 lopulla. Jäsenistöltä saadun palautteen 
pohjalta keväällä 1970 valmistuivat sopimusehdot. 
Tämän jälkeen muilta suunnittelujärjestöiltä pyy-
dettiin sopimusehdoista lausunnot ja pyydettiin 
järjestöjä nimeämään edustajansa järjestöjen väli-
siin neuvotteluihin.

Neuvottelukunnan puheenjohtajana toimi 
Mikko Vahanen ja neuvottelut pyörähtivät käyn-
tiin marraskuussa 1970. Tavoitteena oli, että neuvot-
telut saataisiin päätökseen vuoden 1971 helmikuun 
loppuun mennessä. Aikataulu oli ilmeisesti laadit-
tu liian toiveikkaaksi, sillä Skolin/SNIlin hallitus 
hyväksyi sopimusehdot ja lomakkeen joulukuun al-
kupuolella 1971 pidetyssä kokouksessa. 

konsulttitoiminnan yleisten sopimusehtojen 
kSE 72:n painatus jäi sitten vuoden 1972 puolel-
le. Pitkäjänteinen työ tuotti kyllä tulosta, sillä kSE 
72 levisi varsin pian laajaan käyttöön. Näin täyttyi 
Skolin/SNIlin vuoden 1971 toimintakertomuk-
sessa esitetty toive, että ”sopimusasiakirjat ovat vii-
me aikoina tulleet yhä tärkeämmiksi ja liittojen 
tehtävänä on toimia käytännön yhtenäistäjänä ja 
neuvotteluelimenä tilaajataholle päin”.

Skol myi sopimusehtoja vuoden 1972 alkupuo-
lella noin 2 900 kappaletta, mutta syyskuussa  jul-
kaisuoikeudet luovutettiin Rakennustietosäätiölle. 
Sopimusehdoista laadittiin sitten RT-kortti ja sopi-
musehdot käännettiin sekä ruotsiksi että englan-
niksi. Näin sopimusehtojen markkinointiin saatiin 
laajempi myyntiorganisaatio.

Eettiset säännöt
Eettiset kysymykset olivat puhuttaneet konsultte-
ja niin kauan kun heitä oli ”kaksikin koolla”. kysy-
mys oli ajankohtainen silloinkin, kun Suomen Neu-
vottelevien Insinöörien liitto perustettiin vuon-
na 1951. kaksikymmentä vuotta myöhemmin sekä 
SNIl että Skol hyväksyivät sääntömääräisissä vuo-
sikokouksissaan sääntöihinsä muutoksia sekä eetti-
set säännöt. Tämä tapahtui huhtikuussa 1971 Tek-
niska Föreningen’in tiloissa pidetyssä kokouksessa.

Eettiset säännöt olivat kaukokatseisesti laadit-
tu ja muotoiltu, sillä ne ovat käytössä edelleenkin:

”Jäsen ei saa olla taloudellisesti riippuvainen eikä 
saada taloudellista etua sellaisesta kauppa-, teolli-
suus- tai urakoitsijaliikkeestä, jonka toimiala liittyy 
hänen toimialaansa ja voi häiritä hänen puolueetonta 
asennoitumistaan.

Jäsen ei saa toimeksiannon suorittamisesta ottaa 
vastaan muuta korvausta kuin sen palkkion, jonka hän 
saa toimeksiantajalta.

Helsingin Metron suunnitte-
lusta käytiin pitkiä ja vaikei-
ta neuvotteluja rakennuttajan 
ja suunnittelujärjestöjen 
kesken. Viereisen sivun kuvas-
sa rakennetaan katetun met-
rotunnelin kallioleikkausta 
Kulosaaren Hopeasalmentiel-
lä. Suunnittelu on toteutettu 
Helsingin kaupungin raken-
nusviraston HKRn sekä Maa 
ja Veden yhteistyönä.

SKOL 1951 – 2011  |  29



Jäsenen tulee välittömästi ilmoittaa toimeksianta-
jalleen mikäli tämän antaman tehtävän suorittaminen 
saattaa koskea jäsenen omia etuja tai sellaista etua, 
joita hän valvoo toisen henkilön puolesta. Tämä koskee 
myös patentti- tai lisenssioikeuksia, joista jäsenen on il-
moitettava toimeksiantajalleen.

Jäsen ei saa vahingoittaa toisen henkilön mainetta 
tai ammatillista toimintaa.”

SNIlin samassa vuosikokouksessa, jossa hyväk-
syttiin eettiset säännöt, esitettiin ponsi liiton ansio-
merkin tai sitä vastaavan plaketin aikaansaamisesta. 
liitto vietti 20-vuotisjuhliaan myöhemmin kesällä 
kalastajatorpalla, jossa mitali päätettiin jakaa SNI-
lin kuudelle perustajajäsenelle. Seitsemäskin mitali 
myönnettiin Jaakko Pöyrylle ennen, kun mitali oli 
edes valmistunut. Professori Viljo Savikurjen suun-

SNIL vietti 20-vuotisjuhliaan kesällä 
1971 Kalastajatorpan Siirtomaasa-
lissa. Kevään vuosikokouksessa oli hy-
väksytty eettiset säännöt sekä esitetty 
ponsi ansiomerkin aikaansaamisesta. 
Professori Viljo Savikurjen suunnit-
telema mitali valmistui sittemmin 
vuonna 1974. 

Oikeassa yläkuvassa on taiteilija Kyl-
likki Paanasen suunnittelema Magnus 
Malmberg -mitali, joka luovutettiin 
syyskuussa 1979 professori Magnus 
Malmbergille Hotelli Hesperiassa. 

Alakuvassa rouva ja Magnus Malm-
berg mitalin luovutustilaisuudessa.
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nittelema mitali valmistui sittemmin vuonna 1974 
ja mitaleja päästiin jakamaan vuoden 1975 vuosiko-
kouksessa.

SNIl teetätti toisenkin mitalin 1970-luvulla. 
liiton kunniajäsen Magnus Malmberg oli täyttä-
mässä 75-vuotta vuonna 1978. Arkkitehti Heikki 
Siren soitti SNIlin silloiselle puheenjohtaja lars 
Hackzellille ja valitti, ettei SNIl saa edes mitalia ai-
kaa Malmbergin kunniaksi, mutta SaFa kyllä tekee 
sen. Hackzell kutsui vielä samana iltana ”hätäko-
kouksen” kotiinsa, jossa päätettiin teetättää mitali. 
Asiasta ilmoitettiin sitten seuraavana päivänä Sire-
nille, ettei SaFan tarvitsekaan tehdä mitalia.

Magnus Malmberg antoi suostumuksensa mi-
talin tekemiselle, minkä suunnitteli taiteilija kyl-
likki Paananen. Mitali saatettiin luovuttaa Magnus 
Malmbergille syyskuussa 1979.

Tietoa konsulteista
Vuoden 1972 toimintakertomuksessa on todetaan, 
että ”perinteellisesti vuosittain ilmestyvän jäsen-
luettelon lisäksi voitiin vuonna 1972 jakaa toimek-
siantajatahoille konsultti ’72 -julkaisu, jossa esitel-
tiin liittoja toiminnan tuloksia sekä käsiteltiin eräi-
tä konsulttitoimintaan liittyviä ajankohtaisia kysy-
myksiä”. 

Skolin ja SNIlin yhteinen tiedotusjulkaisu oli 
24-sivuinen ja painosmäärältään 4 000 kappaletta. 
Sen taitossa käytettiin ulkopuolista asiantuntemus-
ta, mutta kirjoitukset olivat Skolin jäsenten kir-
joituksia. liittojen hallituksen puheenjohtaja J.A. 
Gummerus totesi julkaisun alussa, että ”Informaa-
tiota tarvitaan”. liiton toimitusjohtaja Vesa Rinta-
mäki valotti kirjoituksessaan konsulttien yhteis-
työstä Suomessa. 

Tiedotusjulkaisun ilmestymisen aikoihin val-
misteltiin konsulttitoiminnan yleisiä sopimusehto-
ja, joista diplomi-insinööri Antti Natukka kirjoitti 

erillisessä artikkelissaan. Aina ajankohtaisesta kon-
sultin valinnasta oli niin ikään kirjoitus tässä kon-
sulttien ensimmäisessä tilaajatahoille suunnatussa 
julkaisussa. 

Toinen tuohon aikaan ajankohtainen asia oli 
kokonaisvastuurakentaminen eli kvr. Julkaisussa 
tätä asiaa valotettiin SNIlin ruotsalaisen sisarjärjes-
tön toimitusjohtajan R. Widengrenin kirjoituksen 
käännöksellä. kirjoituksen lopussa oli aukeaman 
verran taulukoita ja huomautuksia kvr—menette-
lyn eduista ja haitoista tavanomaiseen toteutusme-
nettelyyn verrattuna.

Skolin/SNIlin vuoden 1972 toimintakerto-
muksessa tuosta ensimmäisestä tiedotusjulkaisus-
ta todettiin, että ”julkaisun vastaanotto oli hyvin 
myönteinen ja vahvisti oikeaksi sen jo tehdyn peri-
aatepäätöksen, että tämäntapaista julkaisujen sarjaa 
jatketaan yhdellä, kahdella numerolla vuosittain”.

Näin sitten tapahtuikin, mutta vuoden 1974 jul-
kaisusta oli jäänyt tai jätetty SNIlin nimi pois. Täs-
tä lähtien julkaisu toimi pelkästään Skolin tiedo-
tusjulkaisuna. Sitä julkaistiin vuosittain, viimeisen 
kerran vuonna 1978. Tuolloin julkaisun teemana oli 
suunnittelun merkitys energian säästämisessä.

SNIl ryhtyi julkaisemaan puolestaan omaa ne-
lisivuista tiedotuslehteään vuonna 1978. lehdessä 
esiteltiin lyhyesti konsulttialan ja liiton tärkeimpiä 
tapahtumia. Tätä SNIl-lehteä julkaistiin kaksi, kol-
me numeroa vuodessa ainakin vielä 1981. lehteä toi-
mitettiin Skolin toimistossa.

Yhteistyöhön kaupunkien kanssa
kun Skolin toimistojen työstä noin 36 prosenttia 
suuntautui kuntasektorille, oli varsin luonnollista 
käynnistää yhteistyö kaupunkien ja kuntien kans-
sa. Vuoden 1972 puolella kaupunkiliiton, SaFan ja 
Skolin/SNIlin yhteinen työryhmä selvittikin 
laajasti yhteistyömuotoja ja –alueita raportissaan 
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SKOL ja SNIL ryhtyivät vuonna 
1972 julkaisemaan yhteistä Konsultti 
-lehteä. Ensimmäisessä numerossa 
Antti Natukka kirjoitti vuonna 
1969 aloitetusta konsulttitoiminnan 
yleisten sopimusasiakirjojen laadin-

tatyöstä. Tämä laajapohjainen työ 
valmistui keväällä 1972, KSE 72-sopi-
musehdoiksi. Konsultti-lehti muuttui 
pelkästään SKOLin tiedotusjulkai-
suksi vuonna 1974, jolloin SNILin 
nimi jäi lehdestä pois. 
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”konsulttitoiminnan kehittäminen”. Työryhmän 
ehdotti kahden toimikunnan perustamista, mihin 
tuli myös kunnallisliiton edustus.

Ensimmäisen toimikunnan oli määrä laatia 
alalle yleiset sopimusehdot ja niihin liittyvät asia-
kirjat mukaan lukien palkkioiden muotojen ja ra-
kenteen yhdenmukaistaminen. Toiselle toimikun-
nalle jäi informaatiotoimintaan ja konsulttipalve-
lujen hankkimismenettelyyn liittyvien kysymysten 
selvittäminen.

Työsuhdeasiat pintaan
Yritysvetoisessa Skolissa työsuhdeasiat alkoivat 
nousta entistä selkeämmin pintaan. Vuoden 1972 
puolella ja jo aikaisemminkin liitosta otettiin yh-
teyttä Suomen Työnantajain keskusliittoon STk-
hon  lomaltapaluurahan maksamiseen, palkanko-
rotuksiin, työaikakysymyksiin, ylitöiden korvaami-
seen, työsopimuslain tulkintoihin ja moniin mui-
hin työehtosopimusasioihin.

Joskaan Skol ei ollut työmarkkinajärjestö, sen 
yritykset joutuivat vastaamaan työantajavelvoitteis-
taan. Yritykset olivat noudattaneet paljolti teollisuu-
den toimihenkilösopimusta. Skolissa seurattiinkin 
varsin tarkoin työmarkkinatilannetta ja annettiin 
ohjeita yrityksille erilaisissa työsuhdeasioissa.

liiton syyskokouksessa keskusteltiin sitten liit-
tojen organisaatioiden kehittämistä. Tällöin nou-
si pintaan laajapohjaisen Skolin kehittämistar-
ve, minkä synnyttäminen merkitsisi puolestaan 
SNIl-sidonnaisuuden katkaisemista sekä henkilö-
järjestön aseman ja tehtävien uudelleen arvioimis-
ta. konsulttien rekisteröinti tai auktorisointi kat-
sottiin sentään tarpeelliseksi, ainakin jossakin muo-
dossa. Tämän pohjalta saatiin liittojen sääntömuu-
tosehdotukset liikkeelle. 

Sääntömuutosehdotukset käsiteltiin sitten liit-
tojen sääntömääräisissä vuosikokouksissa huhti-

Viimeinen Konsultti-lehti ilmestyi 1978, jolloin  
SNIL alkoi julkaista omaa SNIL-lehteään.
Kuvan lehdessä graafi kertoo karua kieltään jäsen-
määrän kehityksestä 70-luvun lopussa.
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kuun lopulla 1973 ravintola kalastajatorpalla. kos-
ka kysymyksessä oli sääntömuutosasia, edellytti se 
ylimääräisen kokouksen pitämistä.  Tämä pidettiin 
kesäkuussa ravintola Savoyssa. Näin siis uudet sään-
nöt saatiin vahvistetuiksi.

Uudet säännöt vahvistivat yrityspohjaisen 
Skolin asemaa ja aikaisempi Skol/SNIl-sidon-
naisuus poistettiin. Aikaisemmin Skol-toimis-
ton johdon ja omistuksen piti olla SNIl-jäsenen 
hallussa. Vastaavasti SNIl-jäsenen piti olla Skol-
toimiston palveluksessa. Tämän sidonnaisuuden 
poisto mahdollisti esimerkiksi liikkeenjohdon 
konsulttien lJkn toimistojen ottamisen Skolin 
jäseniksi.

Pakkosidonnaisuuden katkeamisesta huolimat-
ta pätevyysvaatimuksista ei tingitty, vaan johtavien 
konsulttien oli edelleen täytettävä entiset SNIlin 
vaatimukset. Skolin jäsentoimistojen pätevyyden 
yhtenä tärkeänä kriteerinä olikin SNIl-rekisteröi-
tyjen konsulttien määrä. Sääntöihin otettiin lisäksi 
määräys Skolin toimialarekisteristä, jonka rinnal-
le kehittyivät myöhemmin toimisto- ja henkilöre-
kisterit vuoden 1974 kuluessa.

Uusien sääntöjen merkittävin asia koski Sko-
lin toimintaa konsulttitoimistoja edustavana työ-
antajajärjestönä. Sääntöihin lisättiin näet kohta, 
että liiton tarkoituksena ”on valvoa jäsenten etua 
työsuhteissa”.

Järjestäytyminen edessä
Skolin joissakin jäsentoimistoissa oli nähty jo jon-
kin aikaa järjestäytymisen tarpeellisuus johonkin 
työantajajärjestöön. Skol oli puolestaan pitänyt 
epävirallista yhteyttä Suomen Työnantajain kes-
kusliittoon STkhon. Tämä katsoi puolestaan Sko-
lin voivan liittyä erillisenä työnantajaliittona kes-
kusjärjestöön, mikä tarkoitti epävirallisen suhteen 
virallistamista.

Skolin hallitus teki sitten liiton marraskuun 
1973 lopussa kalastajatorpalla kokoontuneelle syys-
kokoukselle toimintasuunnitelmaan liittyvän ehdo-
tuksen liittymisestä Suomen Työnantajain keskus-
liiton STkn jäseneksi hallituksen päättämänä ajan-
kohtana. Hallituksen ehdotuksen lisäksi kokoukses-
sa esitettiin kaksi kannatettua ehdotus liittymisestä 
STkhon.

Aarre Jäämies ehdotti, että Skol liittyy STk-
hon viimeistään 1975 hallituksen päättämänä ajan-
kohtana. kaj G. Skogberg ei olisi pitänyt niin kii-
rettä liittymisellä, sillä hän ehdotti, että kehitys on 
menossa siihen suuntaan, että lähitulevaisuudes-
sa Skolin lienee aihetta liittyä STkhon. Hallitus 
tutkii asiaa ja kun aika on kypsä, esittää liittymistä 
liiton ylimääräisen tai virallisen kokouksen hyväk-
syttäväksi”.

Ensimmäisessä äänestyksessä Jäämiehen ehdo-
tus voitti Skogbergin ehdotuksen 55 – 40. Toisessa 
äänestyksessä vastakkain olivat siis Jäämiehen ja 
hallituksen ehdotukset. Jäämiehen ehdotus voit-
ti hallituksen ehdotuksen äänin 78 – 1. Näin Skol 
liittyisi STkn jäseneksi viimeistään 1975 hallituk-

Suomalaista suunnitteluvien-
tiä edustaa kuvan Tansani-
assa sijaitsevan Serengetin 
luonnonpuiston kartoitustyö. 
Vuonna 1974 valmistunut työ 
käsitti noin 4,5 miljoonan 
hehtaarin laajuisen alueen 
kartoittamisen mittakaavassa 
1:50000. Kuvassa valmistel-
laan ilmakuvasignalointia. 
Tämän laajan kartoituspro-
jektin toteuttivat insinööri-
toimistot Maa ja Vesi sekä 
Kunnallistekniikka.

34  |  SKOL 1951 – 2011



sen päättämänä ajankohtana. Tuohon syyskokouk-
seen osallistui kaikkiaan 23 henkilöä, joiden ääni-
määrä oli yhteensä sata ääntä.

Näin Skolin rooli oli muuttumassa ja laajen-
tumassa yritys- ja toimialajärjestöstä työnantajajär-
jestöksi.

Millaisia sitten Skol ja SNIl olivat näiden 
muutosten kynnyksellä? Vuoden 1973 lopussa lii-
ton jäsenmäärä oli 105 toimistoa, jotka työllistivät 
noin 2 800 henkilöä. SNIlin jäsenmäärä oli puoles-
taan vuoden lopussa 231 henkilöä, jossa oli kasvua 
kahdeksan prosenttia.

Kuvassa kahdeksanhenkinen 
Rempsetti soittaa uudempaa 
ranskalaista torvimusiikkia 
SNILin vuosijuhlassa maalis-
kuussa 1973.  
Yhtye on toiminut aktiivisesti 
vuosikymmeniä, sillä viimek-
si se tanssitti juhlayleisöä 
SKOLin 60-vuotisjuhlissa 
elokuussa 2011. 
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kuparista 
kouluttajatoimisto

Suomalaiset sähköinsinööritoimistot olivat 1970- 
ja vielä 1980-luvullakin paljolti sähköteknikoiden 
ja –insinöörien johtamia yrityksiä. Diplomi-in-

sinööri oli alalla pikemminkin poikkeus. Alan suurte-
ollisuus Siemens, ASEA ja Strömberg sekä voimayhtiöt 
houkuttelivat sähköalan korkeakouluinsinöörit palve-
lukseensa mustine autoetuineen.

Vuonna 1962 diplomi-insinööriksi valmistunut Erk-
ki kupari oli harjoitellut suunnittelutoimiston johta-
mista Asuntosäätiön omistaman SIT-yhtiöiden toimi-
tusjohtajana, kunnes hän vuonna 1972 perusti oman toi-
miston. Sähköinsinööritoimisto kupari oy ryhtyi koh-
ta perustamisensa jälkeen markkinoimaan itseään, mikä 
oli alalle vieras ajatus, etenkin Suomen Neuvottelevien 
Insinöörien SNIlin piirissä. 

Suunnittelualalla ja etenkin arkkitehtitoimistois-
sa vallitsi tuolloin ajatustapa, että työt tulevat toimis-
ton ovesta sisään. Markkinointia ei tarvita eikä sitä su-
vaittukaan. Tosin vielä 1970-luvulla suunnittelutöistä ei 
tarvinnut verisesti kilpailla ja esimerkiksi Erkki kupa-
rin perustama toimiston henkilöstömäärä kasvoi keski-
määrin yhden uuden henkilön vauhdilla kuukaudessa. 

Yhtiö laajeni muutenkin, kun vuonna 1978 yhti-
öön perustettiin lvi-osasto ja pari vuotta myöhemmin 
energiaosasto. Tällöin viitisen nuorta insinööriä siirtyi 
vuonna 1911 teollisuuden perustamasta Ekonosta ku-
parin palvelukseen. Tämän ansiosta teollisuuden ener-
giapäälliköt saivat kilpailijan Ekonolle, jonka kanssa oli 
energiapäälliköiden mielestä hankala neuvotella, Erkki 
kupari muisteli toukokuussa 2011 antamassaan haastat-
telussa.

Sosiaaliset kontaktit kuten tennis sekä vetopa-
suunan soittaminen teekkarien Retuperän WBkssa ja 
Rempsetissä loivat ja laajensivat henkilösuhteita talous-

elämään. Teollisuuden rakennuspäälliköiden ovet au-
kenivat ja investointihankkeissa suunnittelija istui ra-
kennuttajan luottomiehenä samalla puolella pöytää. 
Tuolloin suunnitteluhankkeita ei kilpailutettu ja niis-
tä maksettiinkin kohtuullisesti, kunhan ei ryhtynyt ah-
neeksi ja sitoutui investointihankkeiden tiukkoihin ai-
katauluihin.

Saari Saimaalta
Henkilösuhteiden toimivuutta kuvastaa Retuperän 
WBkn aikainen tapahtuma. Erkki kuparin vieressä 
trumpettia soitti Juhani Ylipaavola, josta tuli myö-
hemmin silloisen Enso-Gutzeitin kaukopään tehtai-
den johtaja. 

Vuosia myöhemmin Erkki kupari haikaili saarta 
Saimaalta, jonne voisi rakentaa kesämökin. Hän soitti 
orkesterikaverilleen, joka pyysi odottamaan muutaman 
päivän. Yhtiön maanhankintapäällikkö otti yhteyttä 
Erkki kupariin ja pyysi valitsemaan kymmenestä saa-
resta mieluisimman. kauppa tehtiin, mutta markkina-
hintaan.

Sosiaalisilla suhteilla oli niin ikään ratkaiseva mer-
kitys, kun kupari perusti ympäri Suomeen aluetoimis-
toja. Ensin perustettiin vuonna 1973 kouvolan toimisto. 
Seuraavina vuosina aluetoimistoja avattiin Tampereelle, 
ouluun, Vaasaan, Rovaniemelle ja Turkuun.

Turkuun oli tunnetusti vaikea perustaa toimistoa tai 
yritystä, mikä oli muualta kotoisin. Puolileikillään tai 
tosissaan puhuttiin ”Turun mafiasta”. Erkki kupari kuu-
lui tuolloin nuorkauppakamariin, jossa tutustui turku-
laisiin talouselämän vaikuttajiin. kun kuparin aluetoi-
misto perustettiin, toimiston koko henkilöstö oli tur-
kulaisia, Erkki kupari muisteli toimiston sujuvaa toi-
mintaa.

kouvolan aluetoimiston perustamisen jälkeen, toi-
minta laajeni siellä varsin nopeasti ja hajautui kolmeen 
eri paikkaan. Niinpä aluetoimistolle rakennettiin uudet 
tilat eräälle mäelle, jota yhden tärkeä asiakkaan, kouvo-

36  |  SKOL 1951 – 2011



lan Energian taholta ryhdyttiin kutsumaan ”kuparin ta-
loksi”. Nimitys säilyi vielä vuosien ajan.

Jaakko Pöyry oli keskittynyt puunjalostusteollisuu-
den prosesseihin, mutta tarvitsi monitahoisissa projek-
teissa kokonaisvaltaista suunnittelua. kuparin toimisto 
oli monissa metsäteollisuushankkeissa sähkösuunnitte-
lijana ja Jaakko Pöyry ehdotti jo 1980-1981 koko toimis-
ton myymistä. Erkki kupari totesi tuolloin, että ”katso-
taan sitten joskus myöhemmin”. Tämä joskus myöhem-
min tuli sitten vuonna 1984, jolloin tehtiin yrityskaup-
pa. kuparin toimiston henkilöstö oli tuolloin kasvanut 
noin 150 henkilöön ja se oli alallaan suurin sähköinsi-
nööritoimisto Suomessa.

Seuraavat kolme vuotta kuluivat Pöyryllä, kunnes 
vuonna 1989 Erkki kupari liittoutui Pekka Uusitalon 
kanssa. kohta ostettiin myös lIT ja SIT –toimistot Perttu 
leppäseltä, ostettiin enemmistö insinööritoimisto Rau-
temaasta sekä laajennuttiin kiinteistöbusinekseen. kun 
yrityksellä oli ”liian paljon pankkilainaa ja tuottamaton-
ta maa-aluetta”, yhtiö ajautui konkurssiin vuonna 1992, 
Erkki kupari muisteli aikaa, jolloin hän oli yhtiön halli-
tuksen puheenjohtaja. 

kupari & Uusitalon raunioilta aloitti Projectus 
Team oy sekä Insinööritoimisto Stacon oy. Projectus 
Team’in perustajina oli kaksitoista kupari & Uusitalon 
johtavaa suunnittelijaa ja toiminta jakautui kahteen 
pääalueeseen. lämpöteknillinen Insinööritoimisto lIT 
ja Sähköteknillinen Insinööritoimisto SIT jatkoivat toi-
mintaa 25-30 henkilön voimin. Entisillä pääomistajilla 
Pekka Uusitalolla eikä Erkki kuparilla ei ollut uuden 
yhtiön kanssa enää osaa eikä arpaa.

Myöhemmin 1990-luvun puolivälin jälkeen Erk-
ki kupari siirtyi sähköenergian vapauduttua kilpailulle 
energiakonsultointiin. Tällöin hän asiakkaikseen suuria 
energiayhtiöitä kuten silloiset Imatran Voiman, Helsin-
gin Energian, Pohjolan Voiman.

Vuosien varrella Erkki kuparin perustamista ja joh-
tamista yrityksistä on lähtenyt parisenkymmentä nuor-
ta henkilöä, jotka ovat perustaneet oman toimiston. 

Hän sanoo pikemminkin kannustaneensa nuoria aloit-
tamaan yritystoiminnan, mikä on hyödyttänyt koko 
suunnittelualaa. osa näistä kupari-yhtiöistä irtaan-
tuneista toimistoista toimii edelleenkin, Erkki kupari 
viestittää.

Tietokone markkinointivälineenä
Suomessa kaupiteltiin vuonna 1980 suunnittelutoimis-
toille graafisia amerikkalaisia, Intergraph-suunnitte-
luohjelmistoja. Niinpä kupari ja samassa toimistotalos-
sa residenssiään pitänyt Rintekno hankkivat kumpikin 
omat, miljoonan markan arvoiset työasemat sekä yhtei-
sen keskustietokoneen. Tämä vaati tilaa yhden erillisen 
huoneen verran.

Tietokoneen tehot olivat pieniä ja graafiset ku-
vat liikkuivat nytkähdellen. Tietokonetta esiteltiinkin 
asiakkaille lähinnä markkinointimielessä. Se oli uutta 
tuolloin. Usein asiakkaat toivat mukanaan suunnittelu-
töitä, joita sitten piirrettiin ja toteutettiin konventio-
naalisesti, Erkki kupari muisteli vuosikymmenien ta-
kaisia tapahtumia.

Tapio Aalto oli Insi-
nööritoimisto Kuparin 
toimitusjohtaja, kun 
vuoden 1988 Kuparilai-
nen -lehdessä käsiteltiin 
laajasti Leningradin 
dieselmoottoritehdasta, 
jota toteutettiin kansain-
välisenä yhteistyönä. 
Esimerkiksi Kuparin 
suunnittelutiimissä oli 
kaksi keskieurooppa-
laista valimoasiantun-
tijaa. Lokakuun 1990 
numerossa Tapio Aalto 
kirjoitti pääkirjoitukses-
sa suhdannetilanteen 
kääntyneen ja ”alkavas-
ta laskusuhdanteesta 
näyttää tulevan syvä ja 
pitkäaikainen”.
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1974–1987
Suomalaiset konsultti-
toimistot suunnittelivat 
1970-ja 1980-luvulla 
useita julkisia rakennuksia 
arabimaihin. Kuvassa isla-
milaisen tradition mukaan 
suunniteltu pelkästään 
naisopiskelijoille tarkoitet-
tu korkeakoulu Damma-
miin, Saudi-Arabiaan.  
Korkeakoulun ensimmäi-
nen vaihe oli mitoitettu 
7 800 opiskelijalle.
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Vuodet 1974–1987

STkn jäseneksi
SKOL joutui aikaistamaan Suomen Työnantajain Keskusliiton  
STKn jäsenyyttään syksyllä 1974. Kysymyksessä näet oli erään  
SAK-laisen työmarkkinaliiton nurkanvaltausyritys. 
Suunnittelujärjestö pyrki laajentumaan valtakunnalliseksi järjestöksi, 
ovia avattiin arkkitehtitoimistoille ja liikkeen johdon konsulteille. 
Viennin edistämiseksi tehtiin hartiavoimin töitä.  
Liitolle ryhdyttiin laatimaan uutta strategiaa.

Syyskokouksen 1973 valtuuksien mukaisesti SKOLin hallitus haki 
keväällä 1974 Suomen Työnantajain Keskusliiton STKn jäsenyyttä. 
STKn hallitus hyväksyi toukokuun loppupuolella pitämässään 
kokouksessa SKOLin jäsenyyden ja pyysi samalla nimeämään liiton 
edustajan ja varamiehen STKn edustajistoon.  
Jäsenyyden oli määrä alkaa vuoden 1975 alusta lukien. 
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 T 
yömarkkinatilanne muuttui 
varsin pian, kun Skolin jä-
sentoimisto kaupunkisuun-
nittelu oy oli neuvotellut 
SAk-laisten Teknisten ja Eri-
koisammattien liiton kanssa 

työehtosopimuksesta. Asiasta oli päästy jo 
yksimielisyyteen, kun neuvottelut keskey-
tettiin.  

Tulehtunutta työmarkkinatilannetta 
käsiteltiin kesäkuun loppupuolella pide-
tyssä Skolin hallituksen kokouksessa ai-
noana asiana. Siihen osallistuivat lisäksi 

STkn juristi, tuomari Ilkka Haapalainen 
sekä arkkitehti Jouko Salonen kaupun-
kisuunnittelusta. STkn kantana selkeäs-
ti todettiin, ettei se hyväksy jäsenliittonsa 
osalta erillissopimuksen tekemistä. Sopi-
muksen solmiminen merkitsi kaupunki-
suunnittelun eroa Skolista, kun siitä tu-
lisi STkn jäsen vuoden 1975 alusta lukien. 
Työnantajan puolesta oli ilmoitettu, että 
se on valmis solmimaan henkilökohtaiset 
työsopimukset samalta pohjalta, mutta se 
ei tyydyttänyt työntekijäpuolta, joka meni 
puolen päivän lakkoon. 

SKOLin puheenjohtajina toimivat 
(ylärivi vasemmalta)  
Esko Poltto 1974–1975, 
E. Norman Westerberg, 
Leif Lindblom 1980–1984 ja 
Antti J. Sääskilahti 1985–1988. 

SNILin puheenjohtajina toimivat 
(alarivi vasemmalta)  
Lars Hackzell 1974–1979, 
Erkki Kupari 1980–1981, 
Erkki Juva 1982–1985 ja 
Juha Gabrielsson 1985–1987.
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STkn ja SAkn johdon keskustelut eivät tuo-
neet tulosta lukkiutuneeseen työmarkkinatilan-
teeseen. Pikemminkin tilanne kärjistyi, kun noin 
70 toimihenkilöä, teknikkoja ja piirtäjiä koskeva 
lakko alkoi 2. syyskuuta 1974. lakko koski tuolloin 
kaupunkisuunnittelu oy:tä ja ATR-toimistot oy:tä 
sekä lakonuhka ulotettiin Arkkitehtitoimisto kSS 
oy:öön 25. syyskuuta alkaen.

Skolin hallitus kokoontui päivää lakon alka-
misen jälkeen. Hallitus hyväksyi ensin mm. ATR-
toimistot oy:n ja Arkkitehtitoimisto kSS oy:n jä-
senikseen. Työmarkkinatilanteesta todettiin, että 
STkn jäsenyys edellyttää toimihenkilösopimusten 
noudattamista Skolin jäsentoimistoissa. Erillisso-
pimuksien tekeminen Teknisten ja Erikoisammat-
tien liiton kanssa poikkeaisi kiinteistä sopimuspii-
reistä ja yleisistä työmarkkinaperiaatteista. Tässä ti-
lanteessa Skolin hallitus päätti yksimielisesti ai-
kaistaa keväällä tehtyä STkn liittymispäätöstä, jot-
ta se astuisi voimaan välittömästi. Jäsenyys alkoikin 
jo seuraavana päivänä eli 4. syyskuuta.

lakko ei sen sijaan loppunut välittömästi, vaan 
asiaa käsiteltiin Skolin hallituksen jatkokokouk-
sessa viikkoa myöhemmin 10. syyskuuta. kokouk-
seen osallistui lisäksi STkn juristi, tuomari Heikki 
Alanko, joka totesi, ettei ratkaisua ole toistaiseksi 
näköpiirissä. Sen sijaan Teknisten ja Erikoisammat-
tien liitto vaatii Skolilta sopimusta, joka koskisi 
sellaisia toimistoja, joissa liitolla oli jalansijaa.

Lakko päättyi tuloksettomana
kolme viikkoa kestänyt sitkeä lakko saatiin lop-
pumaan 24. syyskuuta klo 8.00 ja samalla poistui 
Arkkitehtitoimisto kSS oy:tä koskeva lakonuhka. 
Skolin hallitus kokoontui vielä samana aamuna. 
lopputulos oli, että Skolin toimistoissa ryhdyttiin 
noudattamaan yksinomaan toimihenkilösopimusta. 
Hallitus päätti tässä kokouksessa yhtyä STkn aikai-

semmin alkuvuodesta solmimaan yleissopimuk-
seen, palkkasopimukseen sekä STkn ja Ylempien 
Toimihenkilöiden Neuvottelukunnan YTNn väli-
seen perussopimukseen.

Skolin toiminnan laajeneminen työnantajalii-
toksi oli merkittävä tapahtuma. Toinen vaihtoehto 
olisi näet ollut erillisen työnantajaliiton perustami-
nen konsulttiyritysten etujärjestöksi. liittymisti-
lanteissa puhutaan aina lisäksi rahasta. STkhon liit-
tyminen oli edullista etenkin pienille jäsentoimis-
toille. Skolin jäsenmaksu oli aikaisemmin esimer-
kiksi yhden, kahden jäsentoimistoilta 500 mark-
kaa ja STkhon liittyminen jälkeen 33–66 markkaa. 
kuuden, kymmenen henkilön jäsentoimistojen jä-
senmaksu laski vastaavasti 1 500 markasta 200–330 
markkaan. 

Suurten jäsentoimistojen jäsenmaksut sen si-
jaan kasvoivat. Esimerkiksi 101–150 henkilön toi-
miston Skolin jäsenmaksu oli aikaisemmin 4 500 
markkaa ja liittymisen jälkeen 3 350–4 950 mark-
kaa. Selkeimmin kasvoivat suurimpien toimistojen 
jäsenmaksut kuten henkilöstömääriltään 231–340 
henkilön toimistojen jäsenmaksut. Skolin mak-
sut nousivat 5 560 markasta 7 630–11 200 markkaan. 

Jäsentoimistojen oli lisäksi maksettava STkn 
jäsenmaksua 1,2 prosenttia maksetuista palkoista.

Valtakunnallinen järjestö
Skolista pyrittiin luomaan konsulttialat kattava 
ja riittävät resurssit omaava valtakunnallinen jär-
jestö. Perinteisten rakennussuunnittelualojen li-
säksi liiton ovia raotettiin arkkitehtitoimistoille ja 
liikkeenjohdon toimistoille. Suomen Arkkitehtilii-
ton kanssa neuvoteltiin arkkitehtitoimistojen jäse-
nyyteen liittyvistä erityisjärjestelyistä. Tuloksiin ei 
kuitenkaan päästy vuoden 1974 kuluessa eikä kyllä 
myöhemminkään. Sen sijaan Skolin laatimia las-
kelmia esimerkiksi tuntihintavelotuksista ja sosi-
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aalikuluprosenteista käytettiin pohjana yhteisissä 
konsulttien, arkkitehtien ja tilaajapuolen välisissä 
neuvotteluissa.

Vuoden 1974 kuluessa Skoliin liittyi 22 uutta 
jäsentä. Näistä viisi oli liikkeenjohdon konsultti-
toimistoja ja seitsemään arkkitehtitoimistoa. Vuo-
den 1974 lopussa Skolin jäsenmäärä oli noussut 112 
toimistoon.

Hankintamenettely konsulttipalveluihin
Työnantajajärjestäytymisen lisäksi vuonna 1974 
valmistui konsulttipalvelujen hankintamenettelyn 
suositus. Hanke oli käynnistynyt kaupunkiliiton 
aloitteesta vuonna 1972. Asia oli varsin merkittävä, 
koska se koski koko kaupunki- ja kuntasektoria.

Suomen kaupunkiliitto, Suomen kunnallisliitto, 
Suomen Arkkitehtiliitto, Suomen konsulttitoimis-
tojen liitto sekä Suomen Neuvottelevien Insinööri-
en liitto olivat neuvotelleen suosituksen ja hyväk-
syneet sen päättävissä elimissään. lisäksi Finlands 
svenska kommunförbund hyväksyi suosituksen.

konsulttipalvelujen hankintamenettely –suosi-
tus julkaistiin sittemmin kaupunkiliiton toimiston 
julkaisuna B 54. Näin Skol oli osaltaan pystynyt 
nostamaan profiiliaan, kun se oli saanut yhtenäisen 
suosituksen tarjouspyyntö- ja tilausmenettelyyn. 
Suositus koski niin tarjousten käsittelyä, konsultin 
valintaa kuin sopimustakin. laajahkoissa hankkeis-
sa suosituksessa käsiteltiin yleisten kilpailujen tai 
kutsukilpailujen järjestämistä.

Suosituksen liitteissä tilaajan avuksi oli laadittu 
tarjouspyynnön muistilista. lisäksi suunnittelualal-
le oli laadittu henkilö-, toimisto- ja toimialarekiste-
ri, joiden sisältämiä tietoja suosituksessa valotettiin.

konsulttijärjestöjen ja kuntasektorin välinen 
yhteistyö sai jatkoa, kun seuraavaksi julkaistiin 
konsulttitoiminnan yleiset sopimusehdot k 74 ja 
niihin liittyvä sopimuslomake. Ne oli tarkoitettu 
käytettäviksi kuntien ja konsulttien välisissä toi-
meksiannoissa. Sopimusehdot ja sopimuslomake 
julkaistiin niin ikään kaupunkiliiton toimiston jul-
kaisusarjassa numerolla B 55. Yhteistyö vain tiivis-
tyi, kun osapuolet asettivat vuoden 1975 alussa eril-

SKOL ja SNIL tekivät tiivistä 
yhteistyötä kuntien keskusjär-
jestöjen kanssa. Vuonna 1974 
valmistui yhteistyössä konsult-
tipalvelujen hankintamenet-
tely. Yhteistyö sai jatkoa, kun 
vuonna 1977 Kunnallislehti 
toteutti suunnittelun teema-
numeron. Kuvan piirrokset 
liittyivät arkkitehti Heikki Te-
gelmanin ja hall.maist. Reijo 
Huttusen viisisivuiseen kirjoi-
tukseen suunnittelun tarpeesta 
ja merkityksestä kunnallishal-
linnossa. Kirjoitus oli otsikoitu 
”Kummoiseen koloon konsultti 
kelpaa?”
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lisen konsulttipalkkiotoimikunnan. Sillä oli kaksi 
tehtävää, nimittäin valmistella konsulttipalkkioita 
ja –taksoja koskeva suositus sekä valmistella mm. 
konsulttien tehtäviä koskevat asiakirjat.

konsulttien ja kuntasektorin juohevaa ja syväl-
listä yhteistyötä kuvastaa ehkä selkeimmin Suo-
men kaupunkiliiton kunnallislehden 13/1977 –nu-
mero. lehdessä oli käsitelty laajasti niin tilaajan 
kuin konsulttienkin näkökulmasta konsulttialaa, 
konsultin valintaa ja tilausmenettelyä, tutkimus- ja 
kehitystoimintaa sekä konsulttipalvelujen hintaa ja 
konsulttipalkkioita, unohtamatta kuntien keskus-
järjestöjen ja konsulttijärjestöjen välistä yhteistyö-
tä. lehden kirjoituksista otettiin sitten 28-sivuinen 
ja 2 000 kappaleen eripainos jaettavaksi valtion vi-
rastoille, teollisuudelle ja eri organisaatioille.

Hintakilpailu hätkähdytti
Vuoden 1975 energiakriisin jälkeen Suomen talous-
elämää koetteli taantuma. Se harvensi Skolin toi-
mistojen henkilökuntaa noin 15 prosenttia vuoden 
1976 loppuun mennessä. Vuosikymmenen alku-
vuodet heiluttelivat muutenkin konsulttikenttää. 
Tämä näkyi tilaajakunnan muuttumisena ja teol-
lisuuden roolin vahvistumisena. Vuosikymmenen 

alussa teollisuuden osuus konsulttien kotimaan 
töiden laskutuksesta oli runsas viidennes, mutta 
vuosikymmenen puolivälissä teollisuuden osuus oli 
kasvanut yli 52 prosenttiin. Valtion osuus konsult-
tien tilauksista oli enimmillään niin ikään runsas 
viidennes, mutta laski vuoden 1975 kuluessa kym-
menkunta prosenttia vajaaseen 11 prosenttiin. kun-
tasektorin osuus konsulttien kotimaan tilauksista 
oli vuosikymmenen alussa noin 40 prosenttia, mut-
ta laski saman ajanjaksona runsaaseen 22 prosent-
tiin.

konsulttien kotimaan laskutus oli 348 miljoo-
naa markkaa vuonna 1975, missä oli kasvua edelli-
sestä vuodesta runsaat 12 prosenttia. konsulttien 
ulkomaan laskutus oli vuosikymmenen puolivälis-
sä 62 miljoonaa markkaa, joten se oli kasvanut edel-
liseen vuoteen verrattuna 55 prosenttia. 

Viennin edistämiseksi tehtiin sittemmin har-
tiavoimin työtä. Vuonna 1976 tehtiin mm. kon-
sultti-lehden 22-sivuinen vientinumero, joka luo-
vutettiin erikseen ulkoministerille ja valtiovarain-
ministerille. lehti rakentui erillisistä kirjoituksis-
ta, joissa mm. Jaakko Pöyry tarkasteli projektivien-
tiongelmia suunnittelijan näkökulmasta. Diplo-
mi-insinööri Berndt karsten valotti insinöörityön 
viennin edistämistä SITRAn kokemusten valossa. 
know-how´n viennin kehittämiseen tarvittaisiin 
yhteistyötä, ekonomi Jaakko Ahtiluoto selvitti kir-
joituksessaan. 

lehden ilmestymisen ajankohtana Suomen ja 
Neuvostoliiton rajaprojektit olivat myötätuulessa. 
Niinpä lehdessä pohdittiin suunnittelutyön vientiä 
ja tuontia maidemme välisessä yhteistyössä. leh-
teen oli lisäksi koottu seitsemän toimiston tai vien-
tiyhteenliittymän ulkomaisia referenssikohteita. 
Tuolloin vientiä voimakkaimmin harjoittivat De-
vecon, Ekono, Finnconsult, Finnmap, Finnplanco, 
Jaakko Pöyry ja Rintekno.

Viennin edistämiseksi Skol oli yhteydessä val-

SKOLin toimiston henkilöstö 
syksyllä 1975 vasemmalta 
Hannele Rinne, Vesa Rinta-
mäki, Pauli Paavilainen,  
Hilve Nurminen ja Paula Olli.
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tiovaltaan ja ensimmäistä kertaa liiton edustaja kel-
puutettiin valtuuskunnan virallisena jäsenenä osal-
listumaan Suomen ja Iranin välisiin TTT-yhteistyö-
neuvotteluihin syksyllä 1977. Seuraavina vuosina 
Skol sai edustajansa mm. Suomen ja Egyptin, Ira-
kin sekä Saudi-Arabian TTT-sekakomissiokokouk-
siin. Vuoden 1976 kesäkuussa oli puolestaan tehty 
yhteistyössä Ulkomaankauppaliiton kanssa Finnish 
Consulting Services –vientiesite. Tätä vientiesitettä 
päivitettiin sitten vuosien varrella ja esitettä jaet-
tiin ulkomaisille tilaajatahoille Suomen kaupallis-
ten sihteerien avustuksella. 

Suomen suurin 
vientiurakka

Maaliskuussa 1977 suomalainen neljän ra-
kennusliikkeen yhteenliittymä Finn-
Iran Construction Goup eli FICG sai Te-

heranin esikaupungeista 630 miljoonan markan jät-
tiurakan. Se oli silloin Suomen suurin yksittäinen 
vientiurakka, joka käsitti Iranin shaahin henkivar-
tiokaartille rakennettavat 63 viisitoistakerroksista 
asuinkerrostaloa, joihin tulisi 3 524 asuntoa. Tilaa-
jana oli Iranin asuntoministeriö

Nuo neljä rakennusliikettä olivat Rakennus-
osakeyhtiö Hartela, Rakennustoimisto Mattinen & 
Niemelä, Polar-rakennusoakeyhtiö sekä Rakennus-
Ruola. Hankkeen suunnittelijoina olivat Suunnit-
telukeskus sekä Skolin jäsentoimistot Insinööri-
toimisto olof Granlund & Antti oksanen ky, Säh-

Teheranin projektia toteutti 
1600 henkilöä, jotka puhuivat 
kahtatoista äidinkieltä. Suoma-
laisia työnjohtajia ja ammat-
timiehiä oli noin 80 henkilöä, 
joista useimmat olivat maassa 
perheineen. Suomalaiset veivät 
Iraniin peruskiven muurauksen 
tradition. 
Muurauspuhetta kuuntelemas-
sa vasemmalta Aaro Vakkuri, 
varaministeri Ettesamii, vara-
ministeri Vahidi, ministeri Tou-
figh, kenraali Badrei, arkkitehti 
Dana ja kenraali Rahimi. 
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köinsinööritoimisto Matti leppä ky ja Insinööritoi-
misto kalevi Narmala ky.  

Suunnittelun haasteita kuvaa yksin se, että koh-
ta urakan saamisen jälkeen tilaaja laittoi suunnitel-
mat lähes kokonaan uusiksi. kerrostalot oli suun-
niteltava maanjäristysten varalta kestämään Rich-
terin 7 asteen järistykset. Maanjäristysnormien las-
kennassa käytettiin Teklan kehittämää Raemo-oh-
jelmaa. käytännössä tämä tarkoitti, että kerrostalo-
jen perustuksiin käytettiin enemmän terästä kuin 
suomalaisiin A-luokan väestönsuojiin.

Suunnittelumetodina käytettiin englantilaista 
Bill of Quantities järjestelmää, mikä opetti suoma-
laissuunnittelijoita perehtymään ja omaksumaan 
kansainvälistä suunnittelukäytäntöä.

Tätä Teheranin projektia päästiin rakentamaan 
erinäisten viivästysten takia vuoden 1978 alkupuo-
lella. kun rakennustyöt oli saatu parhaaseen vauh-
tiin puhkesi shaahin valtaistuimeltaan kaatanut 
pappisvallan vallankumous. Suomalaiset joutuivat 
evakuoimaan valtaosan henkilöstöstään joulukuus-
sa 1978 ja viimeisetkin dramaattisten vaiheiden jäl-
keen helmikuussa 1979. Projekti ei siis koskaan val-
mistunut.

Kaksi evakuointilentoa
Iranin vallankumouksen myrskyn silmässä oli Jaak-
ko Pöyry oy:n silloinen paikallisjohtaja Jaakko Ebe-
ling, joka kesäkuussa 2011 muisteli vuoden 1979 ta-
pahtumia. Hän oli saapunut maahan vallankumous-
ta seuranneena päivänä. Iranin shaahi poistui puo-
lestaan maasta tammikuun 1979 puolivälissä, minkä 
jälkeen tilanne kärjistyi siinä määrin, että maassa 
olevia suomalaisia oli ryhdyttävä evakuoimaan.

Tammikuun loppupuolella 1979 evakuoitiin 
Etelä-Iranin paperitehtaan suomalainen käyttö- ja 
koulutushenkilöstö, joka oli saapunut sokeriruo’osta 
sanomalehtipaperia valmistavaan tehtaaseen ennen 

vallankumousta vuoden 1978 puolella. kahdella 
bussilla ja neljällä henkilöautolla matkannut Pöy-
ryn henkilöstön 1 500 km:n pituinen matka oli seik-
kailu sinänsä, kun viimeinen auto saapui Teheranin 
kentällä vain puoli tuntia ennen koneen lähtöä.

kentällä oli odottamassa Finnairin Istanbulista 
saapunut Caravelle –suihkukone, jonka oli päästävä 
lähtemään ennen auringonlaskua. koneen nousua 
ei ohjattu lennonjohdosta, vaan koneen miehistö 
sai omalla vastuullaan nousta, kun koneen ohjaajal-
la oli näköyhteys. Muuten normaali lentoliikenne 
oli katkaistu.

Jaakko Ebeling vastasi suomalaisen lähetystö-
virkailijan kanssa koneen lastauksesta. Matkatava-
rat ajettiin lainaksi saadulla FICGin Jyry-Sisulla ko-
neen luo ja lastattiin koneeseen sekä kiinnitettiin 
paikoilleen. Tämä evakuointilento sujui vielä suh-
teellisen helposti, Jaakko Ebeling muisteli. Hänellä 
itsellään oli tuolloin voimassa oleva lentolupakirja, 
joten hän oli tietoinen ilmailusäännöksistä.

Toinen, helmikuussa toteutettu suomalaisten 
evakuointilento oli sen sijaan huomattavasti dra-
maattisempi. lennosta oli kyllä sovittu ulkoasiain-
ministeriön ja paikallisten viranomaisten kanssa. 
Teheraniin saapui niin ikään Finnairin pitkä DC 9 
kone Bagdadista. kentällä oli mm. Suomen Tehera-
nin suurlähettiläs ja muuta lähetystön henkilöstöä.

koneen perämies oli Jaakko Ebelingin keho-
tuksesta hakenut lennonjohtotornista leiman tähän 
lentoon. koneessa oli runsaat 60 suomalaista hen-
kilöä, jotka olivat työskennelleet FICGin projektis-
sa. Suomalaiset olivat joutuneet käymään kaikkiaan 
kolmessatoista tarkastuspisteessä, joista olivat saa-
neet leiman passeihinsa.

kun suomalaiset istuivat jo koneessa, paikalle 
saapui ilmavoimien teknikon johtama aseellinen 
tarkastuspartio. Suomalaisia vaadittiin ulos konees-
ta ja haluttiin vielä kerran tarkastaa matkatavarat. 
Iranilaiset näet etsivät Yhdysvaltain kansalaisia ja 
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tuolloinhan iranilaiset olivat vallanneet Yhdysval-
tojen Teheranin suurlähetystön ja ottaneet henki-
löstön panttivangeiksi.

Tarkastuspartion johtajalle esitettiin lennon-
johdon antama leimattu lupapari, jolla haluttiin to-
distaa, että kysymyksessä oli laillinen lento. Ensin 
syntyi kova huuto ja meteli, mutta sitten tarkastus-
partion johtaja sai tilanteen rauhoitettua. Finnai-
rin evakuointilento pääsi lopulta lähtemään ennen 
auringonlaskua, kun koneen ohjaajalla oli vielä nä-
köyhteys. Jaakko Ebelingin mielestä tämä evaku-
ointilento pääsi ilmaan yhdennellätoista hetkellä ja 
hän itse poistui myöhemmin Iranista autolla Tur-
kin läpi.

Tämä Teheranin evakuointilentojen järjeste-
ly, sukkulointi lennonjohdon ja paikallisten viran-
omaisten sekä Suomen lähetystöhenkilöstön kans-
sa lienee erikoisimpia konsultointitehtäviä, joihin 
suomalaiset ovat joutuneet.

Ras Lanuf Libyassa
Tuon ajan merkittävimpiä suunnitteluvientiprojek-
teja oli Ras lanufin kaupungin suunnittelu libyas-
sa. Suunnitteluyritysten vientiyhteenliittymä De-
vecon oy sai vuonna 1979 kansainvälisen tarjous-
kilpailun jälkeen 40 000 asukkaan kaupungin suun-
nittelun, minkä toteuttaminen maksaisi 13 miljar-
dia markkaa suomalaisen suunnittelutyön arvon 
noustessa 110 miljoonaan markkaan.

Suunnittelijoiden ensimmäinen tehtävä oli et-
siä teknisesti ja taloudellisesti paras sijaintipaikka 
kaupungille sadan kilometrin pituiselta Välime-
ren rannikkokaistaleelta. kaupungista oli määrä ra-
kentaa korkealuokkainen ja itsenäinen yhdyskunta 
paikallisen öljynjalostamon työntekijöille ja heidän 
perheilleen. Suunnitteluun sisältyi paikan valinnan 
jälkeen alueen kartoitus, pohjatutkimukset, tek-
nis-taloudellisten kaupunkivaihtoehtojen kehittä-

SKOL 1951 – 2011  |  47



minen, niiden vertailu ja valinta.
Ensimmäisen vaiheen tarjouspyyntöasiakirjat 

valmistuivat ”maailmanennätysajassa”, vain kah-
dessatoista kuukaudessa toimeksiannon saamises-
ta. Tämä ensimmäinen vaihe käsitti 7 000 asuk-
kaan täydellisen yhdyskunnan palveluineen ja se oli 
arvoltaan kaksi miljardia silloista markkaa. Raken-
nusurakan sai turkkilainen Enka, jonka pääjohtaja 
oli aikoinaan ollut työssä Suomessa. Enka rekrytoi 
tämän ensimmäisen vaiheen rakentamiseen noin 
3 000 henkilöä. 

Suomalaiset vastasivat puolestaan rakennustöi-
den teknisestä valvonnasta. Tämä koostui sadoista 
tuhansista tarkastuksista, mikä hoidettiin pieneh-
köllä henkilöstömäärällä ja tähän tarkoitukseen ke-
hitetyllä tiekonejärjestelmällä. Projektia vetänyt 
kari lautso joutui puolestaan keskimäärin kerran 
kuukaudessa viikon verran vierailemaan libyassa 
hyväksyttämässä tilaajalla suunnitelmia ja rapor-
toimassa projektin edistymisestä.

Deveconin toimeksiantoon kuului mm. asunto-
jen lisäksi, infrastruktuurin suunnittelu, julkisia ra-
kennuksia 300 000 neliömetrin verran mukaan lu-
kien moskeija, kouluja erilaisia teollisuusrakennuk-
sia, 30 000 neliömetrin suuruinen raskaan teollisuu-
den ministeriön pääkonttori, 40 000 kuutiometrin 
vesisäiliöt sekä islamin uskonnon mukaiset teuras-
tamo- ja leipomorakennukset. Tilaajan ennakko-
luulottoman suhtautumisen ansiosta kaupunkiin 
voitiin suunnitella sadan koetalon aurinkokylä tut-
kimus- ja lämpökeskuksineen. 

Ensimmäisen vaiheen jälkeen suomalaiset val-
mistelivat tarjouspyyntöasiakirjat kaupungin laa-
jentamiseksi 24 000 asukkaan yhdyskunnaksi. Suo-
malaissuunnittelun työpanos oli tuolloin kasvanut 
450 miestyövuoteen. Suunnittelun kautta materiaa-
litoimituksia oli voitu ohjata suomalasille toimitta-
jille ja suomalaiset materiaalitoimitukset ylittivät-
kin vuonna 1984 suunnittelupalkkion arvon. Esi-

merkiksi Makrotalo toimitti kohteeseen rakennus-
aikaiset työmaatilat.

Ras lanufin projektista saatiin noin puolet to-
teutetuksi, toinen puolet jäi odottamaan myöhem-
pää toteutusta. Samoin suomalaiset jäivät odotta-
maan 12 miljoonan markan vakuuksien palautta-
mista libyasta. Näitä saatiinkin odottaa seuraavat 
kymmenen vuotta ennen, kun rahat saatiin, Deve-
conin yhden osakkaan liikennetekniikan ja myö-
hemmän lT-konsulttien toimitusjohtaja Pent-
ti Murole muisteli huhtikuussa 2011 antamassaan 
haastattelussa. Haastattelun aikoihin Ras lanuf oli 
kokenut kovia, kun kaupunki oli raunioitunut li-
byan johtajan Muammar Gaddafin ja häntä vastaan 
taistelleiden kapinallisten välisissä pommituksissa.
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Vientikoulutus käynnistyi
Rakennus- ja suunnitteluvienti purjehti 1970-luvun 
loppupuolella voimakkaassa laitamyötäisessä. Neu-
vostoliiton rajaprojektit kuten Svetogorsk, Pääjärvi, 
kostamus tarjosivat suomalaisille suunnittelijoille, 
rakentajille sekä teollisuudelle paljon työtä ja ma-
teriaalitoimituksia. Öljykriisin jälkeen lähi-idän ja 
Afrikan maihin avautui viejille merkittäviä mark-
kinoita.

Suomen Rakennusurakoitsijaliiton hallituksen 
puheenjohtaja, vuorineuvos kauko Rastas ja liiton 
toimitusjohtaja lauri Reunala huolestuivat, että 
riittääkö vientitehtäviin ammattitaitoista ja sopivaa 
henkilöstöä. kolmanneksi lenkiksi, hänkin muu-
ten karjalaisia, asiaan vihkiytyi Teknillisen korkea-
koulun yhdyskuntatekniikan professori, arkkitehti 
olli kivinen. kolmikko oli yksimielinen siitä, että 
vientikoulutusta on ryhdyttävä järjestämään.

Tkkn yhdyskuntatekniikan osastolla oli jär-
jestetty aikaisemmin kuuden viikon mittaisia YJk-
kursseja yritysjohdolle. osastolla työskenteli tuol-
loin laboratorioinsinöörinä, tekniikan lisensiaatti 
kari lautso, joka oli itsekin käynyt tuon YJk-kurs-
sin. Hän sai tehtäväkseen suunnitella ja järjestää 
vientikoulutuskurssin rakennus- ja suunnittelu-
alan tarpeisiin. kurssin tason piti vastata akatee-
mista jatkokoulutusta, jotta sen suorittaneet saisi-
vat tarvittaessa opintoviikkoja täydennys- tai jatko-
opintoihin. Niinpä kurssin erikoisopettajien merki-
tys nousi keskeiseen rooliin kurssia suunniteltaessa. 
Valinnassa noudatettiin yhtäältä tiukkaa seulaa ja 
erikoisopettajiksi valittiin alansa parhaat asiantun-
tijat. Toisaalta opetustehtävät saattoivat jäädä ly-
hytaikaisiksi, jos kurssilaisilta saatu palaute oli ne-
gatiivista. 

RSV-jatkokoulutuskurssien johtajana tai reh-
torina toimi kari lautso apunaan erikoisopettajien 
joukko. kurssi haki muotoaan ja esimerkiksi vienti-
maiden kulttuurikysymyksiä oli avartamassa mm. 

RSV-opiskelijoiden jakauma koulutuksen (tutkinnon) 
mukaan vuosina 1978–84
opiskelijan koulutus yhteensä 

henkeä
%

ak
at

ee
m

in
en Rakennusalan DI 100 38,9

Arkkitehti 15 5,8

Muun alan DI 11 4,3

Otk, varat. 5 1,9

Ekon, Ktm, Ttm 10 3,9

Agronomi, metsänhoit 3 1,2

Muu, mm. TKT, TKL 6 2,3

Akateeminen yhteensä 150 58,4

Ei
-a

ka
te

em
in

en Rakennusinsinööri 73 28,4

Rakennusarkkitehti 2 0,8

Rakennusmestari 8 3,1

Muun alan insinööri 11 4,3

Teknikko 1 0,4

Tekniikan yo 5 1,9

muu 7 2,7

Ei-akateeminen yhteensä 107 41,6

Kaikki yhteensä 257 100,0

Kahdeksas RSV-kurssi järjes-
tettiin vuonna 1984. Kurssin 
nestori oli Palmbergin vienti-
johtaja Kauko Tukiainen, joka 
oli 25-vuotiaanan rakennus-
päällikkönä toteuttamassa 
kuvassa näkyvää Karbalan 
vedenpuhdistamoa vuosina 
1958-1960. Kohde oli kauko-
viennin ensimmäinen kohde, 
jonka urakoi YIT.
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Helsingin yliopiston islamilaisen kulttuurin opet-
taja. Samalla tavalla paneuduttiin afrikkalaiseen 
kulttuuriin.  

Rakennus- ja suunnitteluviennin jatkokoulu-
tuskurssien taustavaikuttajina olivat Suomen kon-
sulttitoimistojen liitto, Suomen Rakennusurakoit-
sijaliitto ja Teknillinen korkeakoulu. Ensimmäinen 
kurssi järjestettiin syksyllä 1978 ja se oli 3 x 2 vii-
kon mittainen ja siihen osallistui 33 henkilöä, jois-
ta suunnittelijoita oli 12 henkilöä. kurssin osanot-
tajat valittiin työvoimatoimistolle osoitetuista ha-
kemuksista.

RSV-kursseja järjestettiin kaikkiaan kymme-
nen kurssia, viimeinen 1985–1986. kaikkiaan kou-
lutettiin kolmisensataa henkilöä, jotka työskente-
livät arkkitehti- ja suunnittelutoimistoissa, raken-
nusliikkeissä, materiaaliteollisuudessa, mutta myös 
julkishallinnon palveluksessa sekä pankki- ja liike-
elämän sektoreilla. kurssit olivat varsin suosittuja, 
sillä hakijoita oli yleensä enemmän kuin mitä mu-
kaan mahtui.

Suunnitteluyritysten vientilaskutus kasvoi 
1970-luvun loppuvuosina varsin merkittävästi. 
Vientilaskutus kasvoi kotimaan laskutusta huomat-
tavasti nopeammin ja sen osuus koko toiminnas-
ta nousi merkittävämmäksi kuin muissa pohjois-
maissa. kun vuonna 1978 vienti oli 174 miljoonaa 
markkaa, seuraavana vuonna päästiin 228 miljoo-
naan markkaan ja vuonna 1980 viennistä kertyi 326 
miljoonan markan laskutus. Viennin osuus Sko-
lin toimistojen kokonaislaskutuksesta kasvoi noi-
na kolmena vuonna 33 prosentista 39 prosenttiin, 
mikä osoittaa suunnittelun kansainvälistymistä.

Miten sitten tuo kasvussa ollut vienti jakautui? 
Vuonna 1978 noin kolmannes suunnitteluviennis-
tä suuntautui länsi-Eurooppaan. Neuvostoliiton ja 
muiden Sev-maiden vienti oli runsas 22 prosenttia, 
lähi-idän maiden osuus suunnitteluviennistä oli 
vajaat 18 prosenttia ja Afrikkaan suunnitteluvien-

nistä kohdistui 15 prosenttia. kauko-itäänkin suo-
malaiskonsultit suunnittelivat, mistä kertyi kym-
menkunta prosenttia koko vientilaskutuksesta.

Teollisuus kilpailutti
Teollisuus rakennutti 1970-luvulla noin sata miljoo-
naa kuutiometriä teollisuus- ja varastorakennuk-
sia, paperi- ja sellutehtaita, sahoja, terästeollisuut-
ta, laivanrakennukseen telakoita, Paraisille moder-
nin ja vieläkin pyörivän sementtiuunin. Teollisuus 
toteutti tuolloin 1970-luvulla hankkeensa paljol-
ti omien rakennusosastojensa toimesta. Teollisuus 
toimi hankkeissaan pitkälti omien pelisääntöjen-
sä mukaan. Suunnittelussa käytettiin ulkopuolisia 
konsultteja, mutta joissakin tapauksissa suunnitte-
lutehtävätkin kilpailutettiin. 

Skolin vuoden 1976 toimintakertomuksessa 
todetaan, että ”valitettavana seurauksena on ollut 
tilaajapuolen myötävaikutuksella syntynyt hinta-
kilpailu, joka on johtamassa kannattavuuden alene-
miseen entisestään ja konsulttipalkkioiden tulevaa-
kin tasoa ajatellen varsin negatiivisiin seurauksiin”.

Joskin vuonna 1976 Suomen talouselämä sukel-
si minitaantumaan, sieltä oli päästävä nousu-uralle. 
Skol loi uskoa omiin jäseniinsä ja myös ulkopuoli-
siin tahoihin järjestämällä vuonna 1976 ensimmäi-
set konsulttipäivät, tammikuussa Helsingissä, tou-
kokuussa oulussa ja lokakuussa lappeenrannas-
sa. Näihin konsulttipäivän tilaisuuksiin osallistui 
kaikkiaan vajaat 300 henkilöä. konsulttipäivien yh-
teydessä järjestettiin niin ikään tiedotustilaisuuksia 
julkiselle sanalle.

Näistä konsulttipäivistä muodostui hyvin pian 
traditio, sillä vuonna 1977 niitä järjestettiin maalis-
kuussa Turussa ja joulukuussa Tampereella. kum-
massakin tapahtumassa oli satakunta osallistujaa.
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FIDIC Helsingissä

Vuonna 1974 Etelä-Afrikassa pidetyssä FI-
DICin kongressissa päätettiin vuoden 1977 
kokous pitää Helsingissä. Seuraavan vuo-

den maaliskuussa järjestön hallitus kokoontui Hel-
singissä tutustuen mm. kongressin pitopaikaksi va-
littuun Finlandia -taloon. Samassa hallituksen ko-
kouksessa Helsingin kokouksen teemaksi valittiin 
”The future of consulting engireening”.

kahdeksanhenkinen järjestelytoimikunta teki 
hartiavoimin töitä kaksi vuotta FIDICin kongres-
sin onnistumiseksi. SNIl oli valinnut järjestelytoi-
mikunnan puheenjohtajaksi kaj Skogbergin, mut-
ta hän sai surmansa lento-onnettomuudessa keni-
assa. Uudeksi puheenjohtajaksi valittiin tässä tilan-
teessa E. Norman Westerberg ja muina jäseninä toi-
mivat lars Hackzell, Erkki kupari, leif lindblom 
sekä naistoimikunnan edustajina Tellervo Hackzell 
ja Eeva Pasanen. liiton toimistosta Vesa Rintamä-
ki ja Hannele Rinne kantoivat vastuun kongressin 
käytännön järjestelyistä.

kongressin järjestelyjen laajuutta kuvaa ver-
taus vuonna 1962 Helsingissä pidettyyn FIDICin 
kongressiin. Tuolloin osanottajamäärä oli noin 150 
henkilöä ja nyt osanottajia oli tulossa runsaat 500 
henkilöä. Virallisen ohjelman lisäksi vieraiden ma-
joittaminen, liikuttaminen paikasta toiseen ja kon-
gressin jälkeiset matkat silloiseen leningradiin ja 
lappiin olivat suuri voimainponnistus.

FIDICin hallitus piti kokouksiaan Helsingissä 
perjantaina ja lauantaina 3.–4. kesäkuuta, kun vie-
raiden pääosa saapui sunnuntaina. Tuolloin järjes-
tettiin kiertoajelu ja vastaanotto Hotelli Hesperias-
sa. Järjestön vuosikokous pidettiin sitten maanantai-
na Finlandia-talon kamarimusiikkisalissa. Tähän ko-
koukseen osallistui noin 500 henkilöä, joista 240 oli 
eri maiden jäsenjärjestöjen virallisia edustajia. kong-

ressi oli merkittävä tapahtuma valtakunnallisestikin, 
sillä sen avasi ulkomaankauppaministeri Esko Re-
kola. Saman päivän iltana ohjelmassa oli Helsingin 
kaupungin järjestämä vastaanotto Ritarihuoneella.

Huippuasiantuntijat luennoitsijoina
kongressin syvällisintä antia oli kolmelle päivälle ja-
kautunut keskustelu- ja esitelmätilaisuus Forum. Ti-
laisuuden ensimmäisen päivän avasi Maailmanpan-
kin varatoimitusjohtaja Warren Baum, joka puhui 
maailmantaloudesta ja tulevista investointihankkeis-
ta. Hänen jälkeensä esitelmöi yhdysvaltalainen Fore-
casting Internationalin varatoimitusjohtaja Marvin 
Cetron maailmalla tulevaisuudessa tarvittavista pal-
veluista. Hän pohti myös erilaisia kriisitilanteita.

Forumin esitelmätilaisuudessa asiakkaan nä-
kökulmaa valotti Iranin varaministeri Mohammed 
Boutorabi. Todettakoon, että alkuvuodesta suoma-
laisrakentajat olivat saaneet Teheranista siihen asti 
suurimman, 630 miljoonan markan asuinkerrosta-

FIDICin kongressin cocktail-
tilaisuus järjestettiin Ritari-
huoneella.
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loprojektin shaahin henkivartiokaartille. konsultin 
näkökulmaa puolestaan valotti Jaakko Pöyryn vara-
toimitusjohtaja Yrjänä Heikinheimo. 

Forumin loppuvaiheessa urakoitsijan näkökul-
maa selvitti kanadalaisen Genstar Construktion’in 
varatoimitusjohtaja David Penner. Aiheen konsult-
tipuolesta esitelmöi ruotsalaisen SkIFin toimitus-
johtaja Ragnar Widegren.

Monipuoliset vierailut
Tiistain ohjelmassa oli tutustumiskäyntejä Helsin-
gin metroon, Jaakko Pöyryn toimitaloon ja Wärt-

silän Helsingin telakkaan. Naisten ohjelmassa oli 
muotinäytös, jonka jälkeen odoteltiin busseja, joi-
ta ei sitten saapunutkaan. Suomalaisjärjestäjät oh-
jasivat värikkään naisjoukon raitiovaunuihin, mikä 
koettiin mielenkiintoisena kokemuksena. Vastaa-
vasti mm. afrikkalaisasuihin pukeutuneet tumma-
hipiäiset daamit toivat väriä harmaaseen matkusta-
jajoukkoon. 

Perinteen mukaan suomalaiset isännät kutsui-
vat ulkomaalaisia kongressivieraita koteihinsa iltaa 
istumaan. Poikkeuksena oli järjestelytoimikunta, 
jonka jäsenet olivat tiiviisti kiinni kongressin ta-
pahtumissa. Niinpä noin 50 vieraalle järjestettiin 

Kongressin järjestelytoimi-
kunta teki pari vuotta töitä 
tilaisuuden onnistumiseksi. 
Kuvassa vasemmalta Han-
nele Rinne, Vesa Rintamäki, 
Eeva Pasanen, Lars Hack-
zell, Tellervo Hackzell ja 
Norman Westerberg.

Järvenpään Pitokartanossa järjestettiin illanvietto 
noin 50 vieraalle. Ulkona grillattiin  poroa ja sisällä 
ihasteltiin täytetyn hirven päätä. 
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Järvenpään Pitokartanossa illanvietto, jossa grillat-
tiin kokonainen poro. Se nautittiin hanurimusiikin 
säestyksellä.

kongressin päättäjäisillalliset pidettiin keski-
viikkona 8. kesäkuuta kalastajatorpalla. Ravinto-
lan sekä pyöreä sali että siirtomaasali olivat täyn-
nä kongressivieraita. Illallisen isäntänä toimi lars 
Hackzell ja musiikkiohjelman järjestelyistä vastasi 
Erkki kupari. Seuraavan päivän ohjelmassa retkei-
lyt kuusamoon ja lappiin sekä laivaristeily ja len-
tomatka leningradiin.

FIDICin kongressissa 
esitelmöivät mm. Maailman-
pankin varatoimitusjohtaja 
Warren Baum sekä Iranin 
varaministeri Mohammed 
Boutorabi.
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Neuvottelupinta laajeni
Skol oli perinteisesti neuvotellut useiden tilaa-
jatahojen kanssa. kuntien keskusjärjestöjen sekä 
Helsingin kaupungin eri virastojen kanssa oli neu-
voteltu konsulttipalkkioista, taksoista, ATkn käy-
tön veloitusperusteista, konsultin vastuusta ja vir-
heistä tai laiminlyönneistä. Valtion puolella ra-
kennushallitus, rautatiehallitus sekä tie- ja vesi-
rakennushallitus olivat Skolin tärkeitä tilaaja- ja 
neuvottelutahoja.

Vuosikymmenen lopulla, vuoden 1977 heinä-
kuussa perustettiin rakennuttajien etujärjestö. liit-
to sai nimekseen Suomen Rakennuttajaliitto ja sii-
hen kuului valtio- ja kuntasektorin, pankkien, va-
kuutuslaitosten ja säätiöiden sekä teollisuuden ra-
kennuttajia. liiton ensimmäisiä ja kiireellisimpiä 
asioita oli rakennuttajakoulutuksen käynnistämi-
nen. Seuraavassa vaiheessa rakennuttajat käynnis-
tivät yhteistyön urakoitsijajärjestöjen rakennusura-
kan yleisten sopimusehtojen laatimiseksi. 

Rakennuttajaliitossa perustettiin varsin pian 
konsulttiasiain neuvottelukunta keväällä 1978. Toi-
mikunnan puheenjohtajaksi valittiin Seppo lyyra-
nen, joka toimi tuossa luottamustehtävässä kym-
menkunta vuotta. Skol oli ottanut yhteyttä Raken-
nuttajaliittoon kohta sen perustamisen jälkeen, sillä 
”konsulttisopimuksiin ja –taksoihin liittyvät ongel-
mat olivat olleet vahvasti esillä jo Rakennuttajaliiton 
varhaisimmissa perustamisvaiheissa”, kuten Raken-
nuttajaliiton 10-vuotisjuhlajulkaisussa kirjoitettiin.

Suomen Rakennuttajaliitosta muodostuikin 
Skolin luonnollinen ja vuosien myötä vahvistu-
va neuvotteluosapuoli. Vastaavasti Skolin sisällä 
konsulttialan eri toimialoille perustettiin asiantun-
tijaryhmiä. Ensimmäiset toimialaryhmät perustet-
tiin vuonna 1978 ja ne olivat geo-, lVI-, rakenne- ja 
sähköryhmät. Nämä valmistelivat keskuudessaan 
alojensa tehtäväluetteloiden ja palkkioperusteiden 
uusimiseen. koko konsulttikentän kannalta Sko-

lin koordinointiryhmässä eri toimialojen esitykset 
pyrittiin yhtenäistämään yhteiseen formaattiin.

Myöhemmin Skolin toimialaryhmien määrä 
lisääntyi, kun vuonna 1981 perustettiin tie- ja lii-
kenneryhmä sekä seuraavana vuonna ARk-toimi-
alaryhmä. Näin liiton  toimialaryhmät kattoivat 
suurimman osan konsulttitoimialasta.

Vuoden 1980 toimintakertomuksessa Skolin 
hallituksen puheenjohtaja leif lindblom kirjoitti 
yhteenvetona 1970-luvusta. ”liitto on 1970-luvul-
la löytänyt toimintamuodot, joiden puitteissa kon-
sulttitoimistot voivat esiintyä kiinteänä ja vaikutta-
vana ryhmänä sekä liiton sisällä että sen ulkopuo-
lella…lisäksi koko 1970-luvun toiminta oli vaikut-
tanut siihen, että konsulttien yrityskuva oli selkiin-
tynyt ja sen arvostus noussut…”

Konttoriväki lakkoon
Uuden vuosikymmenen, 1980-luvun alkaessa Sko-
lin jäsentoimistojen määrä oli 152 toimistoa ja vuo-
den lopussa 165 toimistoa. Nämä työllistivät noin 
5 300 henkilöä. liiton jäsentoimistoista arkkitehti-
toimistoja oli 18 ja liikkeenjohdon toimistoja kah-
deksan. Skolin toimistojen kattavuus Suomen 
koko konsulttialasta oli 65 prosenttia henkilöstön 
ja 70 prosenttia laskutuksen osalta.

konsulttitoimistojen teknisten toimihenkilöiden 
kaksivuotiset työehtosopimukset takasivat alalle työ-
rauhan. Sen sijaan toimistojen järjestäytyneet kont-
toritoimihenkilöt menivät huhtikuun alussa lakkoon. 
lakko kesti toukokuun 11. päivään asti, ”eikä sillä ollut 
Skolin kentässä sanottavaa vaikutusta”, kuten liiton 
1980 toimintakertomuksessa kirjoitettiin.

Vuoden 1981 maaliskuussa saatiin solmituksi 
tulopoliittisen selvitysmiehen Matti Pekkasen an-
taman välitysehdotuksen mukainen kaksivuotinen 
tulopoliittinen kokonaisratkaisu. Näin alalle saatiin 
työrauha helmikuun 1983 loppuun saakka.

SKOL piti tiivistä yhteyttä 
vuonna 1977 perustettuun 
Suomen Rakennuttajaliittoon, 
joka julkaisi 10-vuotisen 
toimintansa kunniaksi juhla-
julkaisun ”Maa on harkiten 
rakennettava”. Rakennutta-
jaliitto perusti jo keväällä 
1978 konsulttialan neuvotte-
lukunnan, joka valmisteli ja 
käsitteli mm. sopimusasioita ja 
taksakysymyksiä.
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SNIlin 
30-vuotisjuhla

Vuosi 1981 oli lähes 700-jäsenisen SNIlin 
30-vuotisjuhlavuosi. Skol osallistui SNI-
lin juhlajulkaisun, Valitut projektit pai-

nattamiseen. Julkaisua painatettiin 2 000 kappa-
letta ja sitä ajettiin lähinnä kaupunkien ja kuntien 
teknisten lautakuntien jäsenille. liittojen yhteis-
työnä valmistui SNIl/Skol –standaari, joita jaet-
tiin lokakuussa pidetyissä 30-vuotisjuhlissa liiton 
perustajäsenille Verner Jaatiselle, Gunnar laxille, 
Viljo kuuskoskelle ja Holger Holmbergille. 

Juhlissa muistettiin standaarilla tärkeitä tilaaja-
tahoja, joita olivat Helsingin kaupungin rakennus-
osasto, tie- ja vesirakennushallitus, rakennushalli-
tus, Finnstroi sekä A. Ahlström. Myöhemmin stan-

daari luovutettiin Uki Raustille sekä Mikko Vaha-
selle heidän 60-vuotispäivinään liiton hyväksi teh-
dystä pitkäaikaisesta ja ansiokkaasta työstä.

Erkki kupari oli toiminut kaksi vuotta SNIlin 
puheenjohtajana, mutta joutui työnsä puolesta viet-
tämään paljon aikaansa ulkomailla mm. Bagdadin 
kongressipalatsin työmaalla. Niinpä hän viestitti, 
että haluaisi luopua puheenjohtajuudesta seuraa-
vassa syyskokouksessa, kun ei ollut Suomessakaan 
kovin säännöllisesti. 

liiton vaalivaliokunta päätyi Erkki kuparin 
mielipiteen kuultuaan pyytämään Erkki Juvaa SNI-
lin puheenjohtajaksi. Toinen delegaatio pyysi kui-
tenkin Erkki kuparia jatkamaan puheenjohtajana, 
mihin Erkki kupari totesi, että hän oli valmis jatka-
maan mikäli se sopii Erkki Juvalle. Hän kuitenkin 
edellytti, että delegaatio kysyy asiassa Erkki Juvan 
mielipidettä, muttei kuitenkaan kysynyt. 

Erkki Juva oli vuonna 1964 hyväksytty SNIlin 

Valitut Projektit -julkaisun 
kansikuvassa on Färjsundin 
silta Ahvenanmaalla. Silta 
valittiin vuonna 1981 sekä 
Vuoden Insinöörityöksi että 
Vuoden Betonityöksi. Alkupe-
räisen sillan olivat rakenta-
neet tanskalaiset ruotsalais-
ten suunnitelmien mukaan 
1930-luvulla.
Keskimmäisessä kuvassa 
esitellään Helsingin kau-
punginteatterin sähkö- ja 
teatteritekniikkaa, Lahden ur-
heilukeskuksen pääkatsomoa 
ja Kymijoella sijaitsevan Ank-
kapurhan uuden voimalan 
kalliorakennustöitä.
Oikeapuoleisessa kuvassa on 
vuonna 1978 käyttöön otettu 
Eduskuntatalon laajennus, 
Metsä-Botnian Kaskisten 
sellutehdasprojekti sekä Savio-
Viikki tunneliviemäri.
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jäseneksi ”nuorempana jäsenenä”, koska hänellä ei 
tuolloin ollut kahdeksan vuoden kokemusta vas-
tuunalaisten, vaativien rakenteiden suunnittelusta. 
Parin vuoden kuluttua hänelle myönnettiin SNIlin 
varsinaisen jäsenen pätevyys. 

kun SNIlin vaalivaliokunta esitti Erkki Juvaa 
liiton puheenjohtajaksi, närkästytti tämä liiton joi-
takin arvokkaita herrajäseniä. Erkki Juva vietti mo-
nen mielestä railakasta elämää ja ”alkoholinkäyttö 
oli liian runsasta”. 

Puheenjohtaja äänestämällä
Erkki kupari oli SNIlin syyskokouksen aikoihin 
Bagdadissa, mutta häntä ehdotettiin puheenjohta-
jaksi. Erkki Juva oli puolestaan vaalivaliokunnan 
ehdokas. Ennen äänestystä Erkki Juvalle kuiskat-
tiin, että hän tekisi viisaasti, jos luopuisi ehdokkuu-
desta. lopputulos oli, että Erkki Juva valittiin pu-
heenjohtajaksi äänestyksen jälkeen. Tämä oli 
ensimmäinen kerta liiton kolmikymmenvuo-
tisessa historiassa, kun puheenjohtaja valittiin 
äänestämällä.

Erkki Juva tiesi astuneensa monen kolle-
gansa varpaille, kun hän oli yhtäältä huomatta-
vasti nuorempi verrattuna moniin muihin toi-
mistojensa omistajiin. Toisaalta hänen toimis-
tonsa kasvoi voimakkaasti tuohon aikaan ja li-
säksi häntä syytettiin ja arvosteltiin töiden ot-
tamisesta hintakilpailun avulla. Tämä, jos mi-
kään nosti SNIlin vanhempien jäsenten karvat 
pystyyn.

Sinänsä Erkki Juva hoiti SNIlin puheen-
johtajuuden jäsenistöä tyydyttävällä tavalla. 
Hän toimi liiton puheenjohtajana vuosina 1982–
1985. liiton vuosikokouslounailla oli aikaisem-
paa enemmän väriä, kun esimerkiksi huhtikuus-
sa 1983 Ravintola Marskissa kauppalehden pää-
toimittaja Arto Tuominen esitteli ulkopuolisen 

tarkkailijan näkemyksiä konsulttialasta ja konsul-
teista. Syyskokouksen 1983 lounaalla vuorineuvos 
Uolevi Raade esitelmöi aiheesta ”Sitä sun tätä, eten-
kin asian vierestä”. Tämän raflaavan otsikon sisäl-
tö kosketteli yleistä teollisuus- ja talouspolitiikkaa.

Vuonna 1984 SNIl muutti sääntöjään ja syys-
kokous pidettiin marraskuun loppupuolella Fin-
landia-laivalla Helsingin Eteläsatamassa. kokouk-
seen osallistui tuolloin runsaslukuisasti 57 jäsentä. 
Toimintakertomuksen syyskokousta jatkettiin vie-
lä joulukuun 18. päivänä Heikinkillassa Tapiolassa. 
lopputuloksena liiton uudeksi nimeksi päätettiin 
Suomen konsulttiyhdistys SNIl.

SNIlin sääntömuutosten yhteydessä sisäistä 
valvontaa tiukennettiin nostamalla jäsenyysvaati-
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muksia. Uudistuksen yhteydessä SNIlin hallituk-
seen valittiin kaksi ulkopuolista jäsentä toimeksian-
tajatahoilta. Näiden ulkopuolisten asiantuntijoiden 
näkemyksillä oli suuri painoarvo sääntöjen noudat-
tamisessa sekä uusia jäseniä valittaessa. Tämä tar-
koitti käytännössä jäsenkunnan sisäistä auktori-
sointia, jolla haluttiin viestittää tilaajille, että va-
litsemalla SNIl-konsultin, tämä sai hankkeeseensa 
alansa parasta asiantuntemusta.

Asia korostui entisestään, kun yhdistyksen sisäl-
le perustettiin vuonna 1985 SNIl/S-asiantuntijaka-
tegoria. Tätä uutta kategoriaa perusteltiin niin ikään 
kansainvälisellä käytännöllä. Senior(S)-nimitys edel-
lytti 12 vuoden SNIl-jäsenyyttä ja yhdistettyä muuta 
toimintaa , joka vastasi SNIl-tasoa. lisäksi edellytet-
tiin nousevaa urakehitystä sekä tehtävien vaativuu-
den ja vastuun kasvamista sekä kolmea suosittelijaa, 
joista kahden piti olla ulkopuolisia. 

Ensimmäisen SNIl/S-jäsenyys myönnettiin lo-
kakuussa 1985 Ilmari Nikanderille. Todettakoon, 
että SNIlin vuoden 1985 hallituksessa ulkopuoli-
sina edustajina olivat rakennusneuvos Pekka Met-
sola ja diplomi-insinööri Ahti Valpas. Vuoden 1990 
lopussa SNIlin jäsenmäärä oli kasvanut 1 073 jäse-
neen, joista SNIl/S-konsultteja oli 82 henkilöä.

Yhteistyötä rakennuttajien kanssa
Skolin jäsentoimistot toimivat 1980-luvun alku-
puolella yli 30 toimialalla. kotimaan laskutuksen 
suurimmat toimialat olivat rakennetekniikka, lVI-
tekniikka ja sähkötekniikka. Johdon konsultoin-
ti oli neljänneksi suurin toimiala ja tämän jälkeen 
seurasivat arkkitehtuuri, prosessitekniikka sekä tie-
, katu- ja aluetekniikka. kymmenen suurimman 
joukkoon mahtuivat vielä georakennustekniikka, 
koneenrakennustekniikka sekä automaatiotekniik-
ka ja instrumentointi.

Viennin suurin toimiala oli prosessitekniikka 
sekä rakennuttamistehtävät ja projektinjohto. Ra-
kenne-, sähkö- ja lVI-tekniikka olivat seuraaviksi 
suurimmat toimialat ennen arkkitehtuuria. Mit-
taus- ja kartoitustekniikan osaamista vietiin niin 
ikään merkittävästi ulkomaille. koneenrakennus-
tekniikka, kaavoitus ja maankäytön suunnittelu 
sekä automaatiotekniikka ja instrumentointi mah-
tuivat nekin kymmenen suurimman vientitoimi-
alan joukkoon.

Skolin sisälle oli perustettu vuodesta 1978 
lähtien toimikuntia eri toimialoille. Niitä toimi 
vuonna 1982 kaikkiaan kuusi toimikuntaa. Raken-
ne-, lVI-, sähkö- ja geotoimikunnat oli perustet-
tu vuonna 1978. Tie- ja liikennetoimikunta aloitti 
vuonna 1981 sekä arkkitehtiryhmä vuonna 1982. 

Toimialakuntien valmistelutyö loi perustan 
mm. Skolin ja Suomen Rakennuttajaliiton yhteis-
työlle eri asiakirjojen laatimiseksi. Tuloksena olivat 
mm. talonrakennuksen lVI-suunnittelun tehtävä-
luettelo lVI 81; rakennesuunnittelun tehtäväluette-
lo, talonrakennus RAk 82; maa- ja pohjarakennus-
suunnittelun tehtäväluettelo, talonrakennus GEo 
82A. lisäksi laadittiin taksapalkkioita eri aloille, 
veloitusperusteita maastotutkimuskaluston käytöl-
le sekä geoteknisten laboratoriotutkimusten veloi-
tusperusteita ja ohjehinnastoja.

Skolin toimenkuvaan liittyi oleellisesti koulu-

SNILin hallitukseen valittiin vuoden 1984 
sääntömuutoksen jälkeen kaksi ulkopuolista 
asiantuntijajäsentä rakennuttajien edustajina. 
Seuraavana vuonna käyttöön otettiin SNIL/S-
jäsenyyskategoria, joka edellytti 12 vuoden 
SNIL-jäsenyyttä.

Kuntien keskusjärjestöt sekä 
SAFA ja SKOL saivat neu-
voteltua syyskuussa 1980 
muistion ”Konsultin vastuu 
virheestä tai laiminlyönnis-
tä”. Tämä tarkoitti tilaajan 
etujen turvaamista vahinko-
tapauksissa. Vahingonkorva-
uksen yläraja määriteltäisiin 
sopimuksessa. Mikäli sitä 
ei olisi erikseen määritelty, 
korvaus olisi korkeintaan 
konsultin kokonaispalkkion 
suuruinen tai suunnitelma-
asiakirjojen osalta yläraja 
olisi vähintään 100 000 
markkaa. Muistion val-
mistumisen jälkeen otettiin 
käyttöön uudet konsulttiva-
kuutusehdot, joissa oli kolme 
maksuluokkaa. 

SKOL 1951 – 2011  |  57



tus sellaisilla aloilla, joita kou-
lutusorganisaatiot eivät järjes-
täneet. Puhtaasti konsultti-
alaan liittyvä koulutus oli lii-
ton tehtäviä. Skol oli teettä-
nyt 1980-luvun alussa koulu-
tuskartoituksen, johon osal-

listui 27 jäsentoimistoa. Näiden 
toimistojen osuus koko jäsenkunnan laskutukses-
ta nousi kahteen kolmasosaan. Toimistojen koulu-
tuskustannukset olivat vain vajaan prosentin ko-
konaislaskutuksesta. koulutuksesta 85 prosenttia 
kohdistui ammattitaidon kohottamiseen sekä loput 
hallinnon ja johtamisen kehittämiseen.

Skolin koulutukselle oli siis selvästi tarvetta. 
Vuosina 1981–1983 järjestettiin koulutusta yritys-
johdolle strategisesta suunnittelusta, markkinoin-
nin kehittämisestä, kustannusseurannasta, tilinpää-
tösten lukemisesta ja tilinpäätösanalyysistä. Budje-
tointi, sopimus- ja palkkioasiat, rahoitus- ja vero-
suunnittelu olivat niin ikään ajankohtaisia koulu-
tusaiheita. 

Vuosikymmen puolivälin paikkeilla kehitty-
vä tietotekniikka, projektijohtaminen ja yhteistyö 
hankkeeseen osallistuvien muiden tahojen ja hen-
kilöiden kanssa olivat painopistealueita. koulutuk-

sessa muistettiin myös sihteerien taitojen kehittä-
minen sekä viestinnän taitojen tarjoaminen.

koulutuksella pyrittiin varautumaan konsult-
tialan voimakkaisiin muutoksiin lähivuosina. Ai-
hetta tarkasteli Skolin puheenjohtaja leif lind-
blom vuoden 1984 toimintakertomuksessa. Hän 
näki muutosten aiheutuvan lähinnä neljästä syystä. 
Ensimmäisenä aihealueena hän näki tietokonepoh-
jaisten järjestelmien nopean leviämisen suunnitte-
lun ja valmistuksen apuvälineinä eli CAD/CAMin 
yleistymisen. kansainvälisen engineering -toimin-
nan kasvun pysähtyminen oli puolestaan johtanut 
kilpailun kovenemiseen ja suomalaisen konsult-
tiviennin supistumiseen. Vienti laskikin vuonna 
1984 edelliseen vuoteen verrattuna runsaat seitse-
män prosenttia.

konsulttialalla niin kuin laajemmaltikin raken-
nusalalla ja Suomen talouselämässä tehtiin lukuisia 
yrityskauppoja 1980-luvulla. Pyrkimys oli kasvaa ja 
laajentua alueellisiksi tai valtakunnallisiksi yrityk-
siksi. leif lindblom näki kansainvälisen kilpailun 
edellyttävän mahdollisuutta tarjota kokonaispalve-
luja. Tämänkaltainen kehitys merkitsi keskisuur-
ten yritysten aseman vaikeutumista ja markkinoi-
den menettämistä yhtäältä suurille ja toisaalta pie-
nille, mutta pitkälle erikoistuneille yrityksille. Nel-

Huumori otettiin avuksi 
vuonna 1982 valmistuneessa 
konsultin valintaa koskevassa 
esitelehtisessä. Takasivulla 
muistutetaan, että ”Paras suo-
situs on tyytyväinen asiakas”.
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jäntenä muutosasiana leif lindblom näki ihmisten 
luontoon ja vapaa-aikaan kohdistuvan arvostuksen 
kasvun. 

Suora linja toimintaan
Skolin hallituksen puheenjohtajana aloitti vuo-
den 1985 alusta Mec-Rastorin toimitusjohtaja Ant-
ti Sääskilahti. Hän oli historian ensimmäinen liik-
keenjohdon konsultti liiton puheenjohtajana. Toi-
mintatapa ja –linjat muuttuivat melkoisesti uuden 
puheenjohtajan ohjauksessa. Esimerkiksi liiton toi-
mintakertomuksessa hallituksen jäsenet ja toimi-
tusjohtajat olivat kommentoineet liiton toimintaa. 
Vuoden 1985 toimintakertomuksessa asioita kom-
mentoi liiton käyttämä ulkopuolinen viestintäkon-
sultti.

liiton toimintasuunnitelmassa liiton tehtävät 
oli jaettu 25 avainalueeseen auktorisoinnista kan-
nattavuuteen, koulutuksesta vientiin. Suoran lin-
jan toiminnassa asiat oli jaettu kolmeen ryhmään 
kuten sisäiseen toimintaan työmarkkinakysymyk-
sineen, ulkoiseen vaikuttamiseen sekä muihin asi-
oihin.

Sisäiseen toimintaan kuului ”myös maailman 
ensimmäisen k200 –päivän järjestäminen. Nimes-
sä ’k’ tarkoittaa konsulttia ja 200 sitä vähimmäis-
lukua, joka tällaisiin yhteydenpito- ja koulutuspäi-
viin pitäisi saada”, vuoden 1985 toimintakertomuk-
sessa kirjoitettiin. Todettakoon, että tähän ensim-
mäiseen k200 –päivään, jonka teemana oli Tieto/
tekniikka – tekniikka/tieto, osallistui noin 120 kon-
sulttia. 

k200-päivässä Sanoma oy:n toimitusjohtaja 
Jaakko Rauramo määritteli tietoyhteiskunnan sel-
laiseksi järjestelmäksi, jossa puolet yhteiskunnan 
jäsenistä toimii tietotehtävissä. Järjestelmä lisää 
myös kotityötä ja vapaa-aikaa. Tietoyhteiskunnan 
kehittyminen vaikuttaa suunnittelutoimintaan si-

ten, että tietotekniikan infrastruktuuri on vielä pa-
hasti keskeneräinen, Jaakko Rauramo pohti.

lokakuussa 1985 järjestettyyn konsulttipäivään 
osallistui noin 140 tilaajatahojen edustajaa sekä noin 
160 liiton jäsenyritysten konsulttia kuuntelemaan 
Suunnittelu Suomessa 2000 –projektin tietoja.

Ulkoisen tiedottamisen uusia avauksia oli kon-
sultti-Extran julkaiseminen kolmena numerona ja 
8 000 kappaleen painoksena. Ensimmäisen, tou-
kokuun 1985 alussa ilmestyneen konsultti-Extran 
pääkirjoituksessa Antti Sääskilahti kehotti konsult-
teja tulemaan ulos pesästä ja hyödyntämään nyky-
yhteiskunnan kommunikaatiomenetelmiä.  

lehden toimitus- ja julkaisupalvelut liitto osti 
yhteistyösopimuksella Uusi Suomi oy:n Raken-
nus-Suomi –yksiköltä, jossa toimi mm. kolme en-
tistä rakennusalan ammattilehtien päätoimitta-
jaa. lehtiyhteistyö ei ollut liitolle halpaa toimin-
taa, vaan ylitti budjetoidun 100 000 markan lähes 
88 000 markalla. 

Skol jatkoi lehtiyhteistyötä Uusi Suomi oy:n 
kanssa vuosina 1986–1987 ja kumpanakin vuonna 
julkaistiin neljä numeroa. lehteä toimitettiin tab-

Viimeiseksi jääneen Konsultti-
lehden kansikuvassa FIDICin 
silloinen puheenjohtaja Sven-
Erik Frick-Meijer onnittelee 
SKOLin puheenjohtaja Antti 
Sääskilahtea liiton 20-vuo-
tisseminaarissa. Taustalla 
hymyilee seminaarin pu-
heenjohtajan toiminut Erkki 
Kupari. Liiton uudeksi toi-
mitusjohtajaksi valittu Timo 
Myllys oli haasteen edessä, 
miten myllyttää liiton uutta 
strategiaa.
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loid-kokoisena ja 16-sivuisena, mutta sen julkaise-
minen muodostui liitolle kalliiksi. Vuonna 1986 
lehden julkaiseminen maksoi lähes 256 000 mark-
kaa ja vuonna 1987 runsaat 348 000 markkaa. Vuo-
den 1987 toimintakertomuksessa todettiinkin sit-
ten, että ”lehden kalleudesta johtuen päätettiin kui-
tenkin lopettaa lehden ilmestyminen toistaiseksi”.

Marraskuussa 1987 ilmestyneessä ja viimeisek-
si jääneessä konsultti-lehdessä oli haastateltu Sko-
lin uutta toimitusjohtaja Timo Myllystä. kirjoitus 
oli otsikoitu enteellisesti: ”Myllys strategiaa myllyt-
tämään”. Ensimmäiseksi hän joutui puuttumaan 
konsultti-lehteen, joka jouduttiin lopettamaan lii-
an kalliina.

Suunnittelu Suomessa
liitolla oli toinenkin merkittävä hanke Rakennus-
Suomen kanssa, nimittäin vuonna 1985 alkanut 
Suunnittelu Suomessa –projekti. Siinä haluttiin 
selvittää vuoden 1984 rakennustoimintaan liittyvä 
suunnittelupanoksen määrä ja jakautuminen. Tätä 
selvitettiin rakentamisen eri osa-alueiden ja toisaal-
ta eri suunnittelutehtävien ja suunnittelijaryhmi-
en kesken. 

Tuloksia ja projektin etenemistä selvitettiin 
mm. liiton marraskuussa 1986 pidetyssä liiton syys-
kokouksessa. Skolin jäsentoimistojen osuus talon-
rakentamisen suunnittelusta oli tutkimuksen mu-
kaan noin 40 prosenttia. liiton vuoden 1986 toi-
mintakertomuksessa todettiinkin, että ”kasvupo-
tentiaalia on tämän osuuden kasvussa samoin kuin 
uusissa tehtävissä ja suunnittelun arvostuksen para-
nemisen avulla kasvavissa suunnittelumarkkamää-
rissäkin”.

Vuosikokouksiinsa liitto sai alansa huippuesi-
telmöitsijöitä. Huhtikuussa 1985 kalastajatorpal-
la pidettyyn vuosikokoukseen saapui esitelmöitsi-
jäksi FIDICin hallituksen jäsen ja Ruotsin suurim-

man konsulttitoimiston hallituksen puheenjohtaja 
Sven-Eric Frick-Meijer. Hän valotti 21 jäsentoimis-
ton edustajille konsulttitoiminnan ajankohtaista 
kansainvälisistä ja ruotsalaisista näkymistä. Mar-
raskuussa liiton syyskokous pidettiin Ravintola Pa-
lacessa, jossa vuorineuvos kauko Rastas kertoi ra-
kentamisen kotimaan ja viennin näkymistä 34 jä-
sentoimiston edustajille.

Uusi strategia vireille
lokakuussa 1986 pidetyssä hallituksen toiminta-
suunnittelukokouksessa todettiin Skolin strategi-
an, profiilin ja toiminnan vaativan terävöittämistä. 
Tämä johtui ympäristömuutoksista ja jäsenkunnan 
rakenteen monipuolistumisesta. Vuoden 1986 toi-
mintakertomuksessa strategian uudistamisesta to-
detaan, että ”pidettiin tarpeellisena määritellä mm. 
keiden edunvalvoja Skolin halutaan olevan, mit-
kä ovat edunvalvonnan asiakohteet ja muodot, kan-
sainvälinen toiminta, jäsenpalvelut ja suhde muihin 
järjestöihin”.

Hallitus käynnisti uuden strategian laatimi-
sen, jonka sai käytännössä tehtäväkseen liiton toi-
mitusjohtaja Vesa Rintamäki. Aikaa oli vuoden lop-
puun saakka eli vajaat kaksi kuukautta laatia halli-
tukselle ehdotus uudistetuksi strategiaksi. Tehtävä 
oli yhdelle henkilölle tai vaikkapa laajemmallekin 
työryhmälle tuossa aikataulussa ylitsepääsemätön, 
mahdoton.

Toimitusjohtajan laatiman ehdotuksen pohjal-
ta käynnistyi keskustelu uuden strategian sisällös-
tä, mikä johti Vesa Rintamäen eronpyyntöön. Hal-
litus myönsi hänelle eron 21. tammikuuta 1987 pitä-
mässään kokouksessa. Puheenjohtajisto sai valtuu-
det hoitaa eroon liittyvät järjestelyt ja vt. toimitus-
johtajaksi nimitettiin liiton lakimies Pertti kinni 11. 
maaliskuuta alkaen, kun Vesa Rintamäen työsuhde 
päättyi 20. kesäkuuta 1987.
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SKOLin juhlavuosi
Uuden strategian mukaisesti maaliskuussa 1987 
järjestettiin konsulttien koulutus- ja kontaktipäi-
vä k200-tapahtuma. Aiheena  oli konsulttiyrityk-
sen menestystekijät, mutta aihe houkutteli paikal-
le vain 85 osallistujaa, joten 200 osallistujan tavoit-
teesta jäätiin kauaksi jälkeen. Tämän jälkeen tilai-
suuden järjestämistä päätettiin jatkaa uudella ni-
mellä kontakti-200. Tilaisuutta valmistelevan toi-
mikunnan nimikin muutettiin kontaktitoimikun-
naksi, joka toimi tuolla nimellä vuoteen 2011. Tuol-
loin nimi muutettiin viestintäryhmäksi.

Vuosi 1987 oli Skolin 20-vuotisjuhlavuosi ja 

liiton juhlallisuudet oli määrä pitää 23. lokakuuta 
kalastajatorpalla. Samana päivänä liiton hallitus ni-
mitti uudeksi toimitusjohtajaksi diplomi-insinööri 
Timo Myllyksen, joka siirtyi uuteen tehtävään Suo-
men Rakennusurakoitsijaliitosta. liiton vuosijuh-
lien lisäksi kalastajatorpalla pidettiin valtakunnal-
linen konsulttipäivänä, jonka aiheena oli talouden 
rakennemuutos ja palveluiden kehittäminen. 

Ulkomaankauppaministeri Pertti Salolainen toi 
tilaisuuteen valtiovallan tervehdyksen. Hän viestit-
ti noin 400 juhlavieraalle, että Suomi on muuttu-
massa rakennemuutoksen myötä palveluyhteiskun-
naksi. konsultti on tässä muutoksessa asiakkaan 

Ruotsin konsulttijärjestön 
SKIFin toimitusjohtaja 
Roland Rengefors lahjoitti 
20-vuotiaalle SKOLille kol-
mihaaraisen kynttiläjalan. 
Lahjaa vastaanottamassa 
vasemmalta liiton varapu-
heenjohtaja Matti Alinikula, 
puheenjohtaja Antti Sääski-
lahti ja toimitusjohtaja Timo 
Myllys.
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sparraaja eikä perinteinen opettaja. kansainväli-
syyttä tilaisuudessa edusti ruotsalainen Sven-Eric 
Frick-Meijer, joka tällä kertaa runsaan vuoden tau-
on jälkeen puhui nyt FIDICin puheenjohtajana. 

Suomalaisia esitelmöitsijöitä tilaisuudessa olivat 
Skolin puheenjohtaja Antti Sääskilahden lisäksi, 
Taloudellisen suunnittelukeskuksen johtaja Eero 
Tuomainen, tohtori Eero Paloheimo ja A. Ahlströ-
min pääjohtaja krister Ahlström.

Suomalaiset teollisuusyritykset ostavat ei-teol-
lisia palveluja noin 12 miljardilla markalla vuonna 
1987. Tällaisten palveluiden ostot ovat nousseet 15 
vuodessa poikkeuksellisen nopeasti, sillä ne olivat 
1970-luvun alussa kolmisen prosenttia. Skolin 
juhlavuonna ei-teollisten palvelujen ostot edusti-
vat peräti 13 prosentin menoerää teollisuuslaitosten 
ostoista, Eero Tuomainen valotti.

krister Ahlström piti konsultteja hyvinä, mutta 
kalliina ystävinä. Hän johtamansa yritys osti vuosit-
tain konsulttipalveluja 20–25 miljoonalla markalla. 
konsulteilta krister Ahlström edellytti uusiutumis-
kykyä ja näiden oli oltava edelläkävijöitä, joita käyte-
tään yrityksissä nimenomaan muutosvoimana.

konsulttien oli oltava puolestaan itse aktiivisia. 
Heidän oli itse ehdotettava laajoja ja eri toimialo-
ja käsittäviä tutkimushankkeita eri ministeriöiden 
rahoitettaviksi, tekniikan tohtori ja silloinen kan-
sanedustaja Eero Paloheimo kehotti. Hän ehdotti-
kin eri alojen konsulttitoimistoja liittoutumaan val-
takunnallisissa useiden miljoonien tutkimushank-
keissa. Esitelmässään hän valotti kymmentä eri 
tyyppistä hanketta yhteiskunnan eri aloilta.

Valtakunnalliseen konsulttipäivään ja SKOLin XX-
vuotisseminaariin osallistui nelisen sataa kutsuvierasta 
ja konsulttia. Kalastajatorpan Siirtomaasali täyttyi 
ääriään myöten. 

Kuvissa seminaarin luennoitsijoita vasemmalta Taloudelli-
sen suunnittelukeskuksen johtaja Eero Tuomainen, kansan-
edustaja Eero Paloheimo, FIDICin puheenjohtaja Sven-Erik 
Frick-Meijer sekä alakuvassa Krister Ahlström. 
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Liiton iltajuhlaa vietettiin Kalastajatorpan Pyöreäs-
sä salissa, jossa 200 juhlavierasta skoolasivat ennen 
illallispöytiin siirtymistä. Vieraat saivat ihailla 
illan mittaan mm. vauhdikasta show’ta.
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Suunnittelu kehittyi isoin harppauksin 
1960-luvun piirustuslaudoista 1980-lu-
vun massiivisiin näyttöpäätteisiin. 
Tuolloin ryhdyttiin puhumaan CAD/
CAM-tietokoneavusteisesta suunnitte-
lusta/valmistuksesta.
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1988–1999
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Vuodet 1988–1999

Strategia vahvistettiin
SKOLin uusi strategia vahvistettiin liiton huhtikuussa 1988 
pidetyssä kokouksessa. Seuraavana vuonna Suomen Neuvottelevien 
Insinöörien Liitto SNIL luopui kansainvälisen järjestön 
FIDICin jäsenyydestä SKOLin hyväksi. Syvä lama ravisteli 
Suomen koko talouselämää 1990-luvun alkuvuosina. Liiton 
jäsentoimistoilta saadut jäsenmaksut putosivat yli 40 prosenttia. 
Vuosikymmenen puolivälissä liitto muutti nimensä Suunnittelu- ja 
konsulttitoimistojen liitto SKOLiksi.
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l
iiton uusi toimitusjohtaja 
Timo Myllys laati toimin-
tasuunnitelman mukaises-
ti ehdotuksen uudeksi stra-
tegiaksi. Hallitus viimeis-
teli ehdotusta strategiaksi 

ja hyväksyi uuden strategian huhtikuussa 
1988 pidetyssä kokouksessaan. 

”liiton tehtävänä on riippumaton-
ta konsultointia harjoittavien jäsenyritys-
ten toimintaedellytysten parantaminen ja 
edunvalvonta sekä kotimaassa että ulko-
mailla. Edellytysten parantaminen tähtää 

ensisijaisesti hyvään laatuun ja markki-
noiden laajentamiseen sekä tuottavuuden, 
kannattavuuden ja vakavaraisuuden kehit-
tämiseen”.

Tuon toiminta-ajatuksen pohjalta laa-
dittu päästrategia kohdennettiin sitten vii-
teen osa-alueeseen. Ne olivat konsulttialan 
arvostus ja imago; tiedonvälitys ja infor-
maatio; edunvalvonta ja työmarkkinaroo-
li; vaikuttaminen ja palvelut sekä organi-
saatio.

Skolin silloisen puheenjohtajan Antti 
Sääskilahden kuningasajatuksena oli muo-

SKOLin hallituksen puheen -
johtajina toimivat 
(ylärivi vasemmalta)
Kalle Vartola 1989–1993, 
Kari Stadigh 1994–1995 ja 
Matti Ollila 1996–1999. 

SNILin puheenjohtajina toimivat
(alarivi vasemmalta) 
Matti Koskimies 1987–1988, 
Arne Lemström 1989–1993, 
Kari Helander 1994–1997 ja
Risto Siirilä 1998–1999.
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dostaa liitosta konsulttialan järjestöjen kattojärjes-
tö. Puheenjohtajan business to business -kaavailuis-
sa Skol ja SNIl sekä liikkeenjohdon konsultit 
lJk laajentuisivat arkkitehtitoimistojen ja raken-
nuttajakonsulttien suuntaan. Samaan kattojärjes-
töön kaavailtiin lisäksi mainostoimistoja sekä asian-
ajotoimistoja.

Nämä Sääskilahden kaavailut toteutuivat 
1990-luvun alussa siinä mielessä, että Skol hoiti 
SNIlin ja lJkn lisäksi Arkkitehtitoimistojen lii-
ton ATln ja Rakennuttajatoimistojen liiton RTln 
tehtäviä. Vuosikymmenen kuluessa tämä rakennel-
ma mureni, kun ATl siirtyi Suomen Arkkitehtilii-
ton SAFAn siipien suojiin, liikkeenjohdon konsul-
tit lJk Tietoalojen liittoon sekä Rakennuttajatoi-
mistojen liitto RTl Suomen Rakennuttajatoimis-
tojen liittoon Rakliin.  

Kasvun aikaa
Vuosi 1988 oli rakennusalalla ja niin muodoin kon-
sulttialallakin voimakasta kasvun aikaa. Vuoden lo-

pussa Skolin jäsentoimistojen määrä oli 201 toi-
mistoa, joiden palveluksessa oli 10 062 henkilöä. Al-
kuvuonna toimistoja oli 199 ja niiden palveluksessa 
runsaat 9 200 henkilöä.

Skolin jäsenyritysten kokonaislaskutus oli 2 
700 miljoonaa markkaa, missä oli kasvua 16 pro-
senttia edelliseen vuoteen verrattuna. kotimaan 
laskutustakin nopeammin kasvoi Skolin toimis-
tojen ulkomaisten töiden laskutus, peräti 27 pro-
senttia 650 miljoonaan markkaan. Tilauskannan 
perusteella kasvu näytti vain jatkuvan ja vuoden 
1989 alussa Skolin toimistoilla oli 41 tytäryritystä 
tai aluekonttoria ulkomailla. Näistä kymmenkunta 
oli perustettu vuoden 1988 kuluessa.

Viennin edistämiseksi Skolissa oli tehty pitkä-
jänteistä työtä. Vuoden 1988 huhtikuussa oli valtion 
eri viranomaistahojen järjestetty tapahtuma Yhdis-
tyneitten kansakuntien alaisten järjestöjen ostajille 
Helsingissä. Rakennusalan kontaktipäivät järjestet-
tiin puolestaan lokakuussa Moskovassa yhteistyössä 
Suomen Ulkomaankauppaliiton kanssa.. 

Skol järjesti toukokuussa 1988 Ulkoasiainmi-

Suomen Ulkomaankauppaliiton 
kanssa SKOL teki useana vuon-
na vientiesitteen. Ensimmäisessä 
esitteessä liiton 22 jäsentoimistoa 
tai yhteenliittymää esitteli vien-
tikohteitaan ja toimintaansa. 
Kuvassa Finnconsultin kohteita 
Keniasta, Mosambikista, Tan-
saniasta, Vietnamista ja Nami-
biasta.
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nisteriön kehitysyhteistyöosaston kanssa yhteistoi-
mintapalaverin Helsingissä. Siinä käsiteltiin helmi-
kuussa ilmestynyttä ja yhteistyössä laadittua kon-
sulttikäsikirjaa sekä yhteistoiminnan kehittämis-
tä. Yhteistoimintapalaverista saadut kokemukset 
osoittautuivat siinä määrin myönteisiksi, sillä niitä 
järjestettiin seuraavinakin vuosina, parikymmen-
tä kertaa. Ulkomaankauppaliiton kanssa liitto laa-
ti konsulttialan vientiesitteen. Consulting Services 
and Consulting Engineering from Finland –esitteen 
toimittamiseen osallistui Skolin 22 jäsenyritystä.

Kasvun huipulla
Suomen talouselämä purjehti voimakkaassa sivu-
myötäisessä vielä 1989–1990. Skolin jäsenyritysten 
kokonaislaskutus kasvoi 24 prosenttia vuonna 1989, 
mutta viennin kasvu hieman hidastui ja oli 15 pro-
senttia. kokonaislaskutus oli 3 350 miljoonaa mark-
kaa ja ulkomaisten kohteiden laskutus 750 miljoo-
naa markkaa. Viennin osuus oli siten 22 prosenttia 
Skolin jäsenyritysten kokonaislaskutuksesta.

Joskin konsulttialan kotimaan ja viennin lasku-
tus lisääntyivätkin merkittävästi, henkilökunnan li-
säys oli vain kuusi prosenttia. Henkilökunnasta al-
koi olla pikemminkin pulaa, sillä Suomen Työnan-
tajain keskusliiton tekemän selvityksen mukaan 
vajaus oli runsaat kahdeksan prosenttia loppuvuo-
desta 1989.

koska Skolin henkilökunta ei kasvanut tar-
vetta vastaavasti, laskutus henkilöä kohden kasvoi 
noin 16 prosenttia vuoteen 1988 verrattuna. Tuol-
loin laskutus henkilöä kohden oli 280 000 markkaa 
ja vuonna 1989 vastaavasti 325 000 markkaa henki-
löä kohden. kustannustason nousu oli 11 prosenttia 
ja toisaalta yritysten kuluja lisäsivät ensisijaisesti 
ulkopuolisten palvelujen käyttö sekä lisääntyneet 
ATk-veloitukset. Mutta kaikkinensa yritysten kan-
nattavuus parani aikaisempiin vuosiin verrattuna.

SKOLista FIDICin jäsen
Henkilöjäsenyyteen perustuva Suomen Neuvotte-
levien Insinöörien liitto SNIl, vuodesta 1985 Suo-

Konsulttiviennin laskutus 
oli vuonna 1996 noin 900 
miljoonaa markkaa. Kuvan 
graafista selviää viennin 
jakauma maaryhmittäin.
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men konsulttiyhdistys oli ollut kansainvälisen FI-
DICin jäsen vuodesta 1953 lähtien. Järjestöön kuu-
lui vain henkilöjäsenyyteen perustuvia konsultte-
ja, ei yrityspohjaisia järjestöjä. Suomessa niin kuin 
muuallakin maailmalla konsultointiala oli kehit-
tynyt yhä enemmän yritysmuotoiseksi pelkästään 
projektien koon ja niiden monialaisuuden vuoksi.

Suomessa Skoliin kuului rakennusalan kon-
sulttiyritysten lisäksi arkkitehtitoimistoja ja liik-
keenjohdon konsulttitoimistoja, joita FIDIC ei 
hyväksynyt jäsenikseen. FIDIC muutti kuitenkin 
vuonna 1988 sääntöjään siten, että rakennusalaa lä-
hellä olevat konsultit voivat kuulua FIDICin jäsen-
järjestöön.

kansainvälisten kontaktien hoitaminen oli 
muuttunut SNIlille taloudellisesti rasitteeksi, jos-
kin Skol tuki tätä kansainvälistä toimintaa. Vuo-
den 1989 kuluessa SNIlin piirissä keskusteltiin FI-
DICin jäsenyyden siirtämisestä Skolille, jolloin 
esitettiin epäilyjä, merkitseekö se SNIlin loppua, 
kun se luopuu vahvimmasta valtistaan eli FIDICin 
jäsenyydestä. Asiasta ei kuitenkaan missään vai-
heessa äänestetty.

kädenojennuksena SNIlin suuntaan Skolin 
toimistoissa työskennelleet SNIl-konsultit vapau-
tettiin jäsenmaksujen maksamisesta. Sekä SNIlin 
ja Skolin hallitusten toimikaudet yhtenäistettiin 
kalenterivuodeksi ja liittojen toimintaa lähennet-
tiin. SNIlille jäi edelleen konsulttien auktorisointi 
ja sääntöihin kirjattiin S-kategoria, joka oli tosin ol-
lut käytössä epävirallisesti jo viisi vuotta.

Vuoden 1989 kuluessa SNIl siis luopui FIDICin 
jäsenyydestä Skolin hyväksi, koska kustakin maas-
ta voi vain yksi konsulttijärjestö olla järjestön jäsen. 
Skolin jäsenyys FIDICissä alkoi siten vuoden 1990 
alusta lukien. Toisaalta on nähtävä, että usein samat 
henkilöt jatkoivat tätä kansainvälistä yhteistyötä.

kansainvälistyminen jatkui muutenkin Euroo-
passa. Skol liittyi näet vuonna 1989 Euroopan yh-
teisön eli EYn maiden konsulttijärjestön CEDICin 
tarkkailijajäseneksi. Täällä kotimaassa Euroopan 
yhdentymiskehityksen vaikutuksesta konsultti-
alaan käynnistettiin kauppakorkeakoulussa tehtävä 
selvitys. Sen laati kauppatieteen ylioppilas Johanna 
Rantanen opinnäytetyönään ja se valmistui vuoden 
1990 puolella.

Arkkitehtitoimistot järjestäytyivät
Skolin viettäessä 20-vuotisjuhliaan lokakuussa 
1987 kalastajatorpalla Helsingissä onnittelijoiden 
joukossa oli mm. Suomen Arkkitehtiliiton SAFAn 
delegaatio. Siihen kuuluivat liiton puheenjohtajat 
Pekka Salminen ja Marja Heikkilä-kauppinen.

Vuoden 1989 Konsulttipäivän paneeliin 
osallistuivat vasemmalta rakennushallituksen 
pääjohtaja Matti K. Mäkinen, SKOLin 
hallituksen puheenjohtaja Kalle Vartola ja 
professori Martti Tiuri.
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Arkkitehdit olivat tunnetusti vaalineet pietee-
tillä eettisiä kysymyksiä, mutta pääsääntöisesti yk-
sittäisen jäsenen näkökulmasta. Sen sijaan yrittäjä-
arkkitehtien näkemykset sekä yritysten toiveet ja 
tarpeet eivät olleet edenneet keskustelua pidem-
mälle. Tällaista yrittäjäarkkitehtien keskustelua oli 
kyllä käyty SAFAn piirissä 1970-luvulta lähtien.

Sen sijaan Skolin jäseninä olevien arkkitehti-
toimistojen keskuudessa ryhdyttiin virittämään kes-
kustelua arkkitehtitoimistojen omasta järjestöstä 
liiton juhlavuonna 1987. Vuoden lopulla asia eteni 
jo pidemmälle, kun Helsingissä Hotelli InterConti-
nentalissa kokoontui seitsemän arkkitehtitoimiston 
edustajaa pohtimaan oman liiton perustamista. 

kokouksesta laadittuun muistioon Skolin la-
kimies Pertti kinni kirjasi keskustelun antia. Siinä 
todettiin, että ”aika näyttää olevan kypsä arkkiteh-
titoimistojen edunvalvonnan tehostamiseen. SAFA 
ei henkilöjärjestöluonteensa johdosta pysty hoita-
maan riittävästi toimistojen intressissä olevia asi-

oita”. Muistiossa todettiin toisaalta selkeästi, ettei 
Skolin silloinen edustavuuskaan riittänyt, vaan 
perustavaan kokoukseen kutsuttaisiin 30–40 arkki-
tehtitoimistoa. 

Merkittävien arkkitehtitoimistojen edustajat 
kokoontuivat 14. tammikuuta 1988 Ravintola Tek-
niskaan. Tuossa kokouksessa käytiin läpi Arkki-
tehtitoimistojen liitto ATln, ruotsiksi Arkitekt-
byråers Förbund ABFn sääntöehdotus ”kohta koh-
dalta ja tehtiin siihen tarpeellisiksi katsotut muu-
tokset”. Yhdistyksen nimen varaamiseksi allekirjoi-
tettiin sopimuskirja.

Tuo yhdistysrekisteriin toimitetun sopimuskir-
jan allekirjoitusprosessi oli jo sinänsä mielenkiin-
toinen tapahtuma. Itse kokoukseen osallistuneis-
ta allekirjoittajina olivat Sigvard Eklund, Aatos Is-
sakainen, Pentti Riihelä, kalevi Ruokosuo ja Matti 
Seppänen. lisäksi kokous päätti ottaa mukaan al-
lekirjoittajiksi kalle Vartolan ja Simo Järvisen, ”jos 
he sitä haluavat”. 

SAFAn delegaatio Pekka 
Salminen ja Marja Heikkilä-
Kauppinen kävivät onnittele-
massa 20-vuotiasta SKOLia 
lokakuussa 1987. Onnitteluja 
vastaanottamassa vasemmal-
ta SKOLin varapuheenjohtaja 
Matti Alinikula, puheenjohta-
ja Antti Sääskilahti ja toimi-
tusjohtaja Timo Myllys.
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Tämän jälkeen allekirjoitusprosessi sai uu-
sia piirteitä, kun kaupunkisuunnittelu ei antanut 
Pentti Riihelälle lupaa allekirjoittaa ATln sopimus-
kirjaa. Samoin Simo Järvinen joutui perumaan alle-
kirjoituksensa. Tilalle piti tällöin saada kuudes alle-
kirjoittaja, koska perustettavan liiton hallitukseen 
tarvittiin puheenjohtajan ja varapuheenjohtajan li-
säksi neljä hallituksen jäsentä. kuudenneksi alle-
kirjoittajaksi saatiin Jukka Sirén Sirén Arkkitehdit 
oy:stä.

ATln perustamista koskevat sopimuskirjat toi-
mitettiin tammikuun lopulla 1988 yhdistysrekis-
teriin. Sieltä ne palautuivat myöhemmin Skoliin 
muutosten tekemistä varten. oikeusministeriö hy-
väksyi sittemmin helmikuussa 1989 Arkkitehtitoi-
mistojen liitto ATln merkittäväksi yhdistysrekis-
teriin.

SAFA vastusti
Maaliskuun alussa 1989 Skolin toimistossa pidet-
tiin neuvottelu arkkitehtitoimistojen edunvalvon-
nasta. kokoukseen osallistui kymmenen toimiston 
edustajat. Skolin hallituksen puheenjohtaja kalle 
Vartola kertoi SAFAssa käydyn kokouksen palautet-
ta. SAFAn edustajien näkemykset ATln perustami-
seen olivat kielteiset ja lisäksi epäiltiin Skolin pyr-
kivän hajottamaan arkkitehtijärjestöä. 

Skolin puolelta oli toisaalta painotettu arkki-
tehtitoimistojen edunvalvonnan tärkeyttä ja, että 
ATl tarjoaisi keinon toimistojen edunvalvonnan 
kehittämiseen. Tuossa maaliskuun kokouksessa tar-
kasteltiin myös muiden pohjoismaiden tilannetta.

keskustelun päätteeksi todettiin, ettei ATln 
toimintaa toistaiseksi käynnistetä eikä ”asiasta an-
neta mitään tietoa julkisuuteen”. SAFAn kanssa oli 
sen sijaan sovittu, että kumpikin liitto nimeää työ-
ryhmän selvittämään tilannetta. Tämän mukaisesti 
Skolin työryhmään nimettiin kolme arkkitehtijä-

Arkkitehtitoimistojen Liitto ATLn yhdistysrekisteriin toimitetusta 
hakemuksesta on Simo Järvisen ja Pentti Riihelän nimet ”viivattu” 
yli ja Jukka Sirénin nimi on lisätty jälkeen päin.
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sentä ja mahdolliset kysymykset ohjattaisiin koko-
uksen puheenjohtajana toimineelle ja ATln halli-
tuksen puheenjohtaja Matti Seppäselle.    

Skolin ja SAFAn työryhmät vahvistettuina 
liittojensa toimitusjohtajalla ja pääsihteerillä ko-
koontuivat huhti- ja toukokuussa 1989 pohtimaan 
arkkitehtitoimistojen edunvalvonnan kehittämis-
tä. Yksimielisesti päädyttiin toteamaan, että arkki-
tehtitoimistojen edunvalvonta oli järkevintä hoitaa 
Skolin ja SAFAn välisenä yhteistyönä sekä näiden 
liittojen arkkitehtitoimikuntien kesken. lisäksi to-
dettiin, ettei arkkitehtitoimistojen edunvalvonnan 
tehostamiseksi tarvita uusia organisaatioita. 

Tämä tarkoitti siis käytännössä ATln laitta-
mista koipussiin tai ainakin, ettei liiton toimin-
taa aloitettaisi. Se jäisi odottamaan rekisteröitynä 
yhdistyksenä mahdollista tulevaa käyttöä. Touko-
kuusta 1989 ATl nukkui omaan Prinsessa Ruusu-
sen untaan, kunnes vuonna 1990 SAFAn uudeksi 
puheenjohtajaksi valittiin arkkitehti Esko kahri. 
Hän oli silloisen Suomen Työnantajain keskuslii-
ton STkn työehtosopimusten pääneuvottelija Ta-
pani kahrin veli.

SAFAn linja muuttui
Esko kahri kirjoitti SAFAn Arkkitehtiuutisten vuo-
den 1990 viimeisessä numerossa otsikolla ”Talomme 
rakenteet tarvitsevat remonttia”. kirjoituksessaan 
hän suoraan esitti, että ”arkkitehtitoimistojen asioi-
den hoitajaksi aktivoitaisiin Arkkitehtitoimistojen 
liitto ATl, joka vähitellen korvaisi YAPA-SAFAn. 
Se toimisi uudelta pohjalta SAFAlaisten johtamien 
arkkitehtitoimistojen liittona ja olisi Skolin ja Eu-
roopanliiton kanssa yhteydessä”.

kahrin viittaama YAPA tarkoitti yrittäjäarkki-
tehtiryhmää, joka toimi SAFAn sisällä, minkä ATln 
oli määrä korvata. 

Tämän linjamuutoksen jälkeen SAFAssa käyn-

nistyi vuoden 1991 kuluessa toimet ATln toimin-
nan aloittamiseksi. Tehtiin mm. kysely noin 200 
arkkitehtitoimistolle halukkuudesta liittyä AT-
loon. Yli sata toimistoa halusi osallistua asian jat-
kokäsittelyyn ja 65 suhtautui asiaan myönteisesti. 
SAFAn liittovaltuuston ylimääräinen kokous val-
tuutti lokakuussa 1991 valtuuston käynnistämään 
ATln ”aktivoimista edellyttämät toimet”.

ATln hallitus piti ensimmäisen kokouksen-
sa 23. lokakuuta 1991, jolloin muutoin SNIl vietti 
40-vuotisjuhliaan. Tuossa hallituksen kokouksessa 
hyväksyttiin 12 tunnettua arkkitehtitoimistoa liiton 
jäseniksi sekä myöhemmin marraskuussa 34 uutta 
toimistoa. 

ATln toiminta käynnistyi sittemmin liitolle 
valitun uuden hallituksen ja syyskokouksen vah-
vistaman toimintasuunnitelman mukaisesti vuo-
denvaihteessa 1991–1992. Vuoden 1992 marraskuus-
sa ATl ja Skol sekä toisaalta ATl ja SAFA sopivat 
arkkitehtitoimistojen edunvalvonnan kehittämises-
tä. Skol lupautui hoitamaan liiton työmarkkina- 
ja yrittäjäpoliittisia kysymyksiä sekä tuottamaan 
liitolle tilastoja, suhdannekatsauksia, palkkatilasto-
ja sekä muuta yritystoimintatietoutta. lisäksi Sko-
lin lakimies olisi arkkitehtitoimistojen käytettävis-
sä. SAFA tarjosi puolestaan ATllle tilat ja koko am-
mattikuntaa koskevat edunvalvonta-asioiden hoita-
misen.

Näin Skoliin kuuluneiden arkkitehtitoimisto-
jen perustama Arkkitehtitoimistojen liitto ATln 
toiminta käynnistyi viitisen vuotta perustamisensa 
jälkeen. liiton jäsenyys on tarkoitettu vain SAFA-
laisten korkeakouluarkkitehtien toimistoille, ei ra-
kennusarkkitehdeille. Näiden toimistot saivat pal-
velunsa suoraan Skolista. ATln toiminnanjohtaja-
na oli alkuvaiheessa Antti Pirinen ja hänen jälkeen 
Jukka Sirén, joka oli perustamassa liittoa. ATln ny-
kyinen toiminnanjohtajana Vesa Juola aloitti tehtä-
vässään vuonna 1997.
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Kasvu hidastui
liiton toimintakertomuksessa vuotta 1990 luonneh-
dittiin ”ensimmäiseksi hitaamman kasvu vuodeksi 
1980-luvun puolivälin jälkeen”. Skolin jäsenkun-
nan kasvu oli näet ollut käyvin hinnoin keskimäärin 
18 prosenttia vuodessa. Nyt kasvuvauhti oli hidastu-
nut 12 prosenttiin ja jäsenyritysten henkilöstön kas-
vun jäädessä vain kahteen prosenttiin. Skolin jä-
senmäärä oli 231 jäsenyritystä vuoden 1990 lopussa. 
Yritykset työllistivät noin 11 000 henkilöä.

Skolin jäsenyritysten laskutus kasvoi vuonna 
1990 vielä hieman 3,7 miljardiin markkaan, mutta 
sen sijaan vientilaskutus kääntyi jo pienoiseen las-
kuun. Se oli 700 miljoonaa markkaa, mikä vastasi  
19 prosenttia kokonaislaskutuksesta.

kun Suomen talouselämän kasvuvauhti oli hi-
dastumassa, taantumassa, kääntymässä laskuun, val-
tiovalta sääti siihen yhden tekijän lisää, kilpailura-
joituslainsäädännön. kilpailuvirasto ottikin yhteyt-
tä Skoliin ja vaati liittoa luopumaan suositusluon-
toisista suunnittelupalkkioperusteista. Virasto tul-
kitsi ne vahingollisiksi kilpailunrajoituksiksi. 

Skolin hallituksen mielestä taksat ja suunnit-
telupalkkiperusteet eivät olleet vahingollisia kil-
pailunrajoituksia. Asia oli esillä liiton huhtikuussa 
1990 pidetyssä sääntömääräisessä vuosikokouksessa, 
jossa kilpailuviraston kari lehtola puhui lounaalla 
kilpailusta ja kilpailunrajoituksista. Asia ei tuntu-
nut liiemmälti kiinnostavan liiton jäseniä, sillä pai-
kalla oli vain kymmenen jäsenyrityksen edustajat.

kiinnosti kilpailu tai kilpailunrajoitukset yri-
tyksiä, niin Skolin hallituksen oli käsiteltävä asi-
aa. Hallitus joutui syyskuussa 1990 pitämässään ko-
kouksessa ”yleisen suuntauksen mukaisesti luopu-
maan uusien palkkiosuositusten antamisesta”, niin 
kuin liiton toimintakertomuksessa todettiin.

Joskin kilpailuviranomaisilta tuli lunta tupaan 
kilpailulainsäädännön varjolla, Skol kävi tilaaja-
tahojen kanssa tiiviitä neuvotteluja hintakilpailun 

vähentämisestä. Vuoden 1991 puolella neuvottelu-
ja käytiin mm. Suomen Rakennuttajaliiton, raken-
nushallituksen sekä tiehallituksen kanssa hintakil-
pailun vähentämisestä ja siitä, että suunnittelijan 
valinnassa painotettaisiin laatua, resursseja ja osaa-
mista. Rakennuttajaliiton kanssa järjestettiin esi-
merkiksi toukokuun lopulla 1991 seminaari aihees-
ta kilpailu ja laatu suunnittelussa.

Mikä lama?
Skolin syyskokous pidettiin marraskuussa 1990 
kalastajatorpalla. kokoukseen osallistui 27 jäsen-
yrityksen edustajaa, mutta kokouksen jälkeiseen 
ajankohtaiseen suhdanneseminaariin 90 henkilöä. 
Seminaari aiheena näet oli ”Mikä lama?” 

Seminaarin luennoitsijoina oli alansa parhaita 
asiantuntijoita, joista Teollisuuden keskusliiton toi-
mitusjohtaja Timo Relander tarkasteli teollisuuden 
näkymiä ja niiden vaikutuksia elinkeinoelämään. 
Suomen Rakennusurakoitsijaliiton toimitusjohtaja 
Jouko Rantanen pohti kysymystä, onko rakennus-
toiminta käännekohdassa? Mecrastorin Jukka-Pek-
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ka Jakonen yritti vastata siihen, miten konsulttiyri-
tys voi varautua suhdanneheilahteluihin ja lamaan? 
konsulttisektorin kommentit esittivät Jouko Ranta 
Juva oy:stä, Pentti Piri Maa ja Vesi oy:stä sekä Tuo-
mo Nevalainen PI-Yhtiöistä.

Jos vielä Skolin syyskokouksen jälkeisessä se-
minaarissa kyseltiin lamasta, niin seuraavina vuosi-
na Suomen koko talouselämä sukelsi laman syöve-
reihin. Se myllersi koko talouselämää, suunnittelu-
ala mukaan lukien. 

laman syvyyttä voidaan tarkastella monesta 
näkökulmasta. Rakennusalalla talonrakentamisen 
aloitukset laskivat vuoden 1989 yli 61 miljoonasta 
kuutiometristä 23–24 miljoonan kuutiometrin ta-
solle vuosina 1993–1994. konkurssiviikate harvensi 
rakennusalan yrityskenttää noin tuhannen yrityk-
sen vuosivauhdilla vuosina 1991–1993.

Suunnitteluyrityksille tärkeällä teollisuussek-
torilla valmistuneiden rakennusten tilavuus oli 
huippuvuonna 1990 runsaat 14,5 miljoonaa kuu-
tiometriä. Teollisuus- ja varastorakennuksia val-
mistui laman pohjalla vuosina 1993–1995 vain  
5,7–5,8 miljoonaa kuutiometriä. Näin alhaisella ta-

solla oli olut viimeksi 1960-luvul-
la. Uuteen nousuun päästiin sitten 
vuosina 1996–1997.

Rakentamisen romahtaminen 
heijastui välittömästi sementin valmistukseen. kun 
vuonna 1990 sementin tuotanto oli runsaat 1,9 mil-
joonaa tonnia, kaksi vuotta myöhemmin tuotanto 
oli laskenut runsaaseen 1,2 miljoonaan tonniin. la-
man pohjalla vuosina 1993–1995 tuotanto jäi run-
saan miljoonaan tonnin tasolle. 

Sukellus lamaan
Miten sitten laman vaikutukset näkyivät konsult-
tialalla? Skolin jäsentoimistojen määrä väheni la-
mavuosina merkittävästi. kun vuonna 1990 jäsen-
toimistoja oli 231 kappaletta, niin vuoden 1993 lo-
pussa niitä oli jäljellä 192 toimistoa. Samana ajan-
jaksona konkurssiin ajautui Skolin jäsenistä 28 
konsulttitoimistoa, jotka olivat työllistäneet noin 
2 100 henkilöä.

konsulttitoimistojen yrityskenttä eli voimak-
kaasti, kun toisaalta konkurssin tehneiden yritys-

SKOLin hallitus piti kokouk-
sensa tammikuussa 1990, 
jolloin paikalla oli myös 
vanhan hallituksen kaksi jä-
sentä. Kokoukseen osallistuneet 
vasemmalta Timo Myllys, Ari 
Elo, Tapio Aalto, Erkki Jännes, 
puheenjohtaja Kalle Vartola, 
Tuomo Nevalainen, Kari Sta-
digh, Tapani Tuisku, Aarne 
Hollmen, Sointu Rajakallio ja 
Jaakko Järvinen.
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ten raunioille perustettiin uusia yrityksiä. Näitä 
johtivat useinkin samat henkilöt, joiden yritykset 
olivat ajautuneet konkurssiin. Skolin jäsenkentän 
elämistä kuvaavat esimerkiksi vuoden 1993 tapah-
tumat. Skolin jäsentoimistosta 13 ajautui konkurs-
siin, uusia jäseniä hyväksyttiin 28 toimistoa ja lii-
tosta erosi 44 jäsentoimistoa. 

kun Skolin jäsentoimistoilta saadut jäsen-
maksutulot olivat vuonna 1991 runsaat 5,2 miljoo-
naa markkaa, laman pohjalla vuonna 1993 jäsen-
maksutulot olivat hieman yli 3,0 miljoonaa mark-
kaa. Jäsenmaksutulojen vähennys oli siten yli 40 
prosenttia. Tuon ajan epävarmuutta kuvastaa sekin, 
kun tilinpäätökseen jouduttiin sisällyttämään kir-
jattuja tai kirjaamattomia jäsenmaksusaatavia run-
saat 142 000 markkaa, mikä oli lähes viisi prosenttia 
liiton jäsenmaksutuloista.

Tässä lamatilanteessa Skolin hallitus joutui 
miettimään kustannussäästöjä toiminnan turvaa-
miseksi. Esiin nostettiin mm. liiton jäsenyys työn-
antajaliitossa sekä kansainvälisissä järjestöissä.

konsulttialan toiminnan supistumista kuvas-
taa osaltaan Skolin jäsenyritysten kokonaislasku-
tuksen supistuminen. Vuonna 1990 jäsenyritysten 
kokonaislaskutus oli 3,7 miljardia markkaa, vuonna 
1992 se oli laskenut 2,5 miljardiin ja laman pohjal-
la vuonna 1993 laskutuksesta oli jäljellä 1,8 miljar-
dia markkaa. laskutus oli romahtanut siten runsaat 
50 prosenttia. Yritysten henkilöstö supistui samana 
ajanjaksona noin 11 000 henkilöstä noin 6 000 hen-
kilöön.

Finnmapin juuret juontavat 
vuonna 1951 perustettuun 
Kunnallistekniikkaan, 
joka esiintyi 1960-luvulla 
ulkomailla toimiessaan Finn-
mapin nimellä. Rakennustek-
niikan puolella vuonna 1959 
Pentti Kaista perusti oman toi-
miston, joka toimi 1960-luvul-
la Insinööritoimisto P. Kaista 
& L-O Sebbas Ky:n nimellä. 
Vuonna 1984 nämä kaksi 
toimistoa fuusioitiin Finnmap 
Oy:ksi, jonka laskutus oli 281 
miljoonaa markkaa vuonna 
1990.
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Monisäikeinen 
Finnmap

Suunnittelu- ja konsulttialan muuttumista 
ja sirpaloitumista kuvastaa havainnollises-
ti Finnmapin tapahtumat. Finnmap oli yksi 

suurimmista suunnittelukonserneista, jolla oli 14 
tytäryhtiötä. konserni työllisti yli 600 henkilöä, 
mutta se joutui kahden toimistotalon loukkuun ja 
ajautui konkurssiin vuoden 1992 viimeisinä päivinä.

Uuden Finnmapin palvelukseen jäi noin 140 
henkilöä. Uuden konsernin ydinosan muodos-
ti rakennustekniikan palveluja tarjonnut Finn-
map Consulting oy, jolla oli kolme tytäryhtiötä 
Hämeenlinnassa, Jyväskylässä ja Vaasassa Finma-
con-nimellä. konsernin vienti tapahtui puolestaan 
Finnmap Engineering oy:n nimellä. Tytäryhtiöitä 
ja toimipisteitä oli Berliinissä, Moskovassa, Pietaris-
sa ja Tallinnassa (Estkonsult).

Yhdyskuntatekniikan suunnitteluun perustet-
tiin kaksi yhtiötä Finnmap Infra ja Geomap oy. 
Uuteen konserniin kuuluivat lisäksi rakennutta-
mistehtäviä hoitanut Rapcon oy, erikoistehtäviin 
erikoistunut Insinööritoimisto Pentti kaista & Co 
oy sekä puunjalostusteollisuuden suunnitteluun 
keskittynyt Duoplan oy. Sillä oli toimipiste myös 
Yhdysvalloissa. Finnmap Partners oy:n tehtävänä 
oli puolestaan koota monialahankkeita varten kon-
sortio konsernin sisältä ja/tai ulkopuolelta.

Entisen Finnmapin kartoitustoiminta oli pit-
källe kehittynyttä. kahdeksan hengen ryhmä osti 
konkurssipesältä kartoitustoiminnan, jota jatket-
tiin FM-kartta oy:n ja FM-International oy:n ni-
missä. Yhtiöt toimivat lähinnä ulkomailla, missä 
niillä oli oikeus käyttää Finnmapin nimeä.

konsulttiala 
myllerryksessä

konsulttiala niin kuin laajemmalti koko ra-
kennus- ja kiinteistöklusteri koki myl-
lerryksen 1990-luvun laman syövereissä. 

Suunnitteluyritykset olivat perinteisesti olleet yri-
tyksen johdon omistamia pienehköjä tai keskisuu-
ria toimistoja. Ulkomaiset konsulttiyritykset olivat 
olleet poikkeuksia 1970- ja 1980-luvulla. Pari ruot-
salaista oli yrittänyt päästä Suomen markkinoille, 
mutta poistuivat vähin äänin Pohjanlahden länsi-
puolelle.

konkurssit, yrityssaneeraukset, omistajanvaih-
dokset, yritysten uudelleen perustamiset yhtäältä 
sirpaloittivat, mutta toisaalta keskittivät suunnitte-
lualaa. Ulkomaiset, maailmanlaajuiset konsulttiyh-
tiöt tulivat yritysostoin Suomen markkinoille. Vas-
taavasti jotkut suomalaiset konsulttitoimistot pys-
tyivät laajentamaan toimintaansa ulkomaille.

Esimerkiksi lamavuonna 1993 Jaakko Pöyry-yh-
tiöt työllisti Suomessa lähes kolmanneksen Sko-
lin jäsentoimistojen palveluksessa olleesta henki-
löstöstä. Yhtiöiden markkinajohtajuus vain koros-
tui suunnitteluviennissä, jossa se oli kolme neljäs-
osaa ja suomalaisten suunnitteluyritysten kansain-
välisistä toiminnoista yli 90 prosentia. Jaakko Pöy-
ry-yhtiöt oli aikaisempina vuosina määrätietoisesti 
laajentanut yritysostoin ja toimialajärjestelyin ra-
kennus- ja infrasuunnittelun osaamista ja syven-
tämistä maailmanlaajuisestikin vahvan tuotanto-
suunnittelun rinnalla.

Uuden vuosituhannen alussa ruotsalainen ÅF-
IPk osti viidenneksen osuuden metsäteollisuuteen 
erikoistuneesta CTS Engineering’in osakkeista. Yri-
tys oli perustettu vuonna 1973 Teollisuussuunnitte-
lu oy-nimisenä ja se kuului 1990-luvun alussa Eko-
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non metsäteollisuusryhmään. Syyskuussa 1992 yri-
tys muutti nimensä CTS Engineering oy:ksi. kou-
volassa residenssiään pitänyt CTS osti puolestaan 
kymmenen prosenttia ÅF-IPkn osakkeista. Tarkoi-
tuksena oli saada tasaveroinen kilpailija Pöyrylle 
Euroopan markkinoille. ÅF-IPk oli osa ÅF Grou-
pia, joka oli Ruotsin johtava teollisuuden konsultti-
toimisto. ÅF-IPk työllisti tuolloin runsaat 600 hen-
kilöä ja CTS 240 henkilöä, joista 27 yrityksen johto 
mukaan lukien omistivat CTSn. 

Myöhemmin ÅF-Consult osti silloisesta Imat-
ran Voimasta irtautuneen ja energiatekniikkaan 
suuntautuneen Enpriman. ÅF-Consult toimii Van-
taalla entisissä Imatran Voiman tiloissa ja työllistää 
noin 180 henkilöä.

Suunnittelualan merkittäviä yrityskauppoja 
tehtiin joulukuussa 2001, kun englantilainen WSP-
ryhmä osti lT-konsultit oy:n. osakkeiden osti teh-
tiin ruotsalaisen tytäryhtiön WSPn ruotsalaisen ty-
täryhtiön AB Jacobson & Widmarkin kautta. lon-
toon pörssissä noteerattu WSP Group työllisti tuol-
loin maailmanlaajuisesti yli 5 000 henkilöä ja ai-
kaisemmin Ruotsista ostettu Jacobson & Widmark 
noin 2 000 henkilöä.

lT-konsultit työllisti tuolloin noin sata hen-
kilöä liikenne-, infrastruktuuri- ja ympäristösuun-
nittelussa. ostajaa kiinnosti mahdollisuus päästä 
suomalaisyrityksen avulla Suomen lisäksi Venäjän 
ja Baltian markkinoille sekä Euroopan komission 
rahoittamiin projekteihin. lT-konsulttien enti-
set pääomistajat Pentti Murole ja kari lautso puo-
lestaan totesivat lehdistötiedotteessa, että ”olem-
me hyvin innostuneita toiminnasta maailmanlaa-
juisen yhtiön ja verkoston osana. kauppa osoittaa, 
että osaamisemme on kansainvälisesti arvostettua 
ja haluttua”.

Merkittävimpiä kotimaisia suunnittelualan yri-
tyskauppoja oli puolestaan Aaro kohonen oy:n 
myynti Finnmap Consulting oy:lle tammikuussa 

2003. Finnmap Consulting oli noussut Fenix-linnun 
tavoin 1990-luvun laman tuhkasta. Aaro kohonen 
oy oli raskaita tappioita tehden ja Teklan konser-
niavustusten tuella selviytynyt laman yli. 

Finnmap Consulting oli kasvanut maan suu-
rimmaksi rakennustekniseksi suunnittelutoimis-
toksi. konsernilla oli aluetoimistoja ja tytäryhti-
öitä kymmenellä paikkakunnalla kotimaassa sekä 
toimintaa Virossa ja Puolassa. konsernin liikevaih-
to oli kasvanut 22 miljoonaan euroon vuonna 2002 
ja se työllisti 340 henkilöä.

Vuonna 1972 perustettu Aaro kohonen oy oli 
maan johtavia rakennesuunnittelutoimistoja. kau-
pantekovaiheessa yhtiössä suunniteltiin mm. tuol-
loin maan suurimman talonrakennuskohteen, 
kampin keskuksen rakenteita. Yhtiön liikevaih-
to oli vuonna 2002 noin 3,3, miljoonaa euroa ja se 
työllisti 65 henkilöä.

Maa ja Veden kohtalonhetket
Skolin jäsentoimistojen kohtaloita yrityskauppo-
jen myllerryksessä kuvaa vaiherikkaasti Maa ja Ve-
den tapahtumat.

Vuonna 1949 perustettu yksityisomisteinen In-
sinööritoimisto Maa ja Vesi oy kaavaili kalliokaivo-
jen, nykykielellä porakaivojen rakentamisesta haja-
seutujen vesihuollon parantamiseksi. Yhtiö sai li-
senssin ruotsalaisen köysiporakoneen hankintaan, 
mutta poraustoiminta osoittautui odotettua hanka-
lammaksi ja taloudellisesti tappiolliseksi.

Maaliskuussa 1951 Insinööritoimisto Vesto oy 
tuli apuun ja osti osake-enemmistön Maa ja Ve-
destä. lisäksi yhtiö joutui myymään kallioporako-
neensa uudelle omistajalle, minkä jälkeen perusta-
jajäsenet myivät loputkin osakkeensa Vestolle. To-
dettakoon, että tuolla köysiporakoneella porattiin 
vuosikymmenen lopulla yli 800 metrin syvyisiä 
testireikiä Mallasjuomalle lahdessa sekä Helsingin 
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Pitäjänmäessä Valiolle porakaivojen rakentamista 
varten.

Vesto oli kiinnostunut ruotsalaisesta tietotai-
dosta ja ryhtyi neuvottelemaan Ingenjörsfirma or-
rje & Co:n kanssa yhteisen vedenhankintayhtiön 
perustamisesta. Ruotsalaisyhtiölle myytiinkin puo-
let Maa ja Veden osakkeista huhtikuussa 1952. Myö-
hemmin Skandiakonsult Ab:n nimellä tunnettu yh-
tiö vähensi omistusosuuttaan Maa ja Vedestä ja myi 
loputkin osakkeensa Maa ja Veden henkilökunnan 
eläkesäätiölle vuonna 1984. Eläkesäätiöstä muodos-
tui tämän jälkeen yhtiön suurin omistaja, millä oli 
suuri merkitys yhtiön tulevan kehityksen kannalta.

Maa ja Vesi herätti konsulttipiireissä epäluuloa, 
kun sen omistajana oli urakoitsija. Yhtiöllä ei ollut 
edes omaa henkilöstöä, vaan Veston henkilöstö teki 
tutkimus- ja suunnittelutehtävät sekä usein toi-
meksiantoihin sisältyi työmaatehtäviä ja valvontaa. 
Tämäntyyppisen toimiston konsulteilla ei ollut mi-
tään asiaa vuonna 1951 perustetun Suomen Neuvot-
televien Insinöörien liiton SNIlin jäseniksi.

Tilanne muuttui, kun Maa ja Vesi sai vuosikym-
menen lopulla, toukokuussa 1959 sai oman, emoyh-
tiöstä riippumattoman organisaation, henkilös-
tön ja toimitilat. Yhtiön palvelukseen siirtyi pari-
senkymmentä asiantuntijaa Veston palveluksesta 
ja ensimmäiseksi päätoimiseksi toimitusjohtajaksi 
nimitettiin, diplomi-insinööri Uki Rausti. Vestolta 
ostettiin myös yhtiön toiminnalle tärkeä vesilabo-
ratorio.

Maa ja Veden osakepääoma kaksinkertaistet-
tiin, mistä yhtiön henkilöstö merkitsi puolet. li-
säksi Vesto myi loputkin Maa ja Veden osakkeensa 
yhtiön henkilöstölle 1960-luvun alussa. Näin Maa ja 
Vesi sai riippumattoman suunnittelutoimiston sta-
tuksen ja leiman. Yhtiön kolme diplomi-insinööriä 
Uki Rausti, Ilmari Nikander ja Antti Natukka hy-
väksyttiinkin SNIlin jäseniksi vuonna 1961.

Antti Natukka toimi SNIlin sihteerinäkin, 

mutta erosi vuonna 1964 tuosta tehtävästä. Syynä 
oli yhdistyksen johdon epäluuloinen suhtautumi-
nen yhtiömuotoisten toimistojen henkilöiden jäse-
nanomuksiin. Esimerkiksi Maa ja Veden laborato-
riojohtaja, diplomi-insinööri Vuokko Hagmanin ja 
kunnallistekniikan kalevi Erantin jäsenhakemuk-
set olivat ”lojuneet kuukausikaupalla yhdistyksen 
hyllyllä”.

Myöhemmin vuonna 1966 Maa ja Veden kaik-
ki viisi SNIlin jäsentä erosivat liitosta. Seuraavan 
vuoden lokakuussa kunnallistekniikka, Maa ja Vesi 
sekä Viatek olivat perustamassa Suomen konsultti-
toimistojen liitto Skolia. Tuon perustavan koko-
uksen puheenjohtajana toimi Antti Natukka.

Ruotsalaisvoimin tiesuunnitteluun
Maa ja Veden päätoimialoja olivat alun perin vesi-
huolto, pohjavesitutkimukset ja geotekniikka. Sa-
tamasuunnittelu aloitettiin 1960-luvun alussa, kun 
ensimmäiseksi työksi saatiin Inkoon syväsataman 
tutkimus- ja suunnittelutyöt. Maailmanpankki ra-
hoitti 1960-luvulla suomalaisia moottoritiehank-
keita, joista myös ruotsalaiset suunnittelutoimis-
tot olivat kiinnostuneita. Niinpä Maa ja Vesi sekä 
sen ruotsalainen omistaja orrje & Co liittoutuivat 
Helsinki-Turku moottoritien suunnittelutoimeksi-
annoista ja ensimmäiseksi työksi saatiin Gumböle-
Veikkola- välinen osuus. 

kotimaassa yhtiö oli lähtenyt perustamaan 
aluetoimistoja jo Veston omistajuuden aikana 
1950-luvulla ouluun ja lapualle. Myönteisten ko-
kemusten siivittäminä Turkuun perustettiin alue-
toimisto 1960 ja myöhemmin samalla vuosikymme-
nellä kuopioon, lappeenrantaan ja Jyväskylään. Jo-
kaisen aluetoimiston perustoiminnoksi muodostui 
vesihuolto, jota täydennettiin pian geotekniikalla. 
Aluetoimistoja perustettiin myöhemmin lisää ja ta-
loudellisessa laskusuhdanteessa niitä jouduttiin sul-
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kemaankin. lopetettu aluetoimisto saatettiin avata 
uudestaan, mikäli siihen oli edellytyksiä.

Maa ja Vesi oli päässyt ruotsalaisavuin kiinni 
suomalaiseen tiesuunnitteluun. Vastaavasti 1970-lu-
vun energiakriisi avasi mahdollisuuksia vientitöihin 
öljyntuottajamaissa. Niinpä viisi suunnittelutoi-
mistoa perustivat vientiyhteenliittymän Deveco-
nin. Perustajia olivat Arkkitehtitoimisto Castren-
Jauhiainen-Nuuttila, Ekono oy, liikennetekniik-
ka oy, Insinööritoimisto Eero Paloheimo & Matti 
ollila sekä Maa ja Vesi.

Viennin kasvua kuvaa esimerkiksi Maa ja Ve-
den vientiliikevaihdon kehittyminen muutamasta 
prosentista kokonaisliikevaihdosta 20–30 prosent-
tiin muutamassa vuodessa 1970-luvulla. Deveconin 
osuus Maa ja Veden viennistä oli kaksi kolmasosaa. 
Devecon sai vientitöitä mm. Pohjois-Afrikasta, lä-
hi-idästä ja Vietnamista. Vientiyhtiön merkitys ko-
rostui, kun esimerkiksi vuonna 1981 Maa- ja Ve-
den viennistä noin 80 prosenttia kertyi Deveconin 
kautta. loput 20 prosenttia saatiin Neuvostoliiton 

rajaprojekteista, lähinnä Svetogorskista.
Sittemmin Deveconin merkitys alkoi vähetä, 

kun omistajat kävivät kädenvääntöä mm. Vienti-
takuulaitoksen vaatimista takuista isoissa projek-
teissa. Maa ja Vesi sai esimerkiksi vuonna 1987 enää 
viennistään kolmisen prosenttia Deveconin kautta, 
joten se myi 20 prosentin osuutensa Ekonon emo-
yhtiö Ety-Finance oy:lle yhdellä (1) markalla. Tosin 
yhtiö oli saanut Deveconin entisen toimitusjohta-
jan Harri leppäsen vientijohtajakseen vuonna 1984. 

Pyrkimys suoraan vientiin oli monella yrityk-
sellä kivulloista, sillä Maa ja Veden oma suora vien-
ti koki kolauksia. Ensimmäinen ulkomainen toimi-
piste perustettiin vuonna 1978 Nigeriaan, jossa yh-
teistyötä tehtiin kolmen paikallisen konsulttitoi-
miston kanssa. Töitä kyllä saatiin, mutta rahaa ei, 
joten toimisto suljettiin vuoden kuluttua. Samoin 
kävi vuonna 1983 kameruniin perustetun toimis-
ton kanssa. Nyt yhteistyökumppaneina olivat suo-
malaiset Vesi-Pekka ja Nokia, mutta toimisto jou-
duttiin sulkemaan jo toisena toimintavuonna.

Henkilövaihdoksia ja yrityskauppoja
Maa ja Vesi oy:tä 23 vuotta luotsannut rakennusneu-
vos Uki Rausti jäi vuonna 1982 eläkkeelle. Raken-
nusneuvoksen arvon hän saanut vuotta aikaisemmin 
60-vuotispäivänään. Uudeksi toimitusjohtajaksi ni-
mitettiin tekninen johtaja Antti Natukka ja hänen 
varamiehekseen diplomi-insinööri Matti Tikka.

Antti Natukan viisivuotinen toimitusjohtaja-
kausi ajoittui taloudelliseen nousukauteen lukuun 
ottamatta vuosia 1983–1984. Tällöin Irakin ja Ira-

Juva Oy oli vuonna 1986 
kasvuhakuinen yritys, jonka 
johtoryhmään kuuluivat va-
semmalta Raimo Vierimaa, 
Erkki Juva, Jorma Eskola, 
Jouko Ranta ja Pekka Sivula. 
Yritys oli tuolloin päässyt en-
simmäisenä suunnittelutoimis-
tona pörssin OTC-listalle. 
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nin välinen sota oli tuonut rakenteellisia muutok-
sia suomalaisyritysten vientitoimintaan. kotimaas-
sa Maa ja Vesi jatkoi alueellista laajentumista ja kas-
vatti markkinaosuuttaan yritysostoin. Yhtiön kehi-
tystoiminta toi tiehankkeisiin laajamittaisesti cad-
suunnittelun, kun ensin oli kehitetty digitaalinen 
maastomallituotanto.

Maa ja Vesi oli taloudellisesti hyvässä kunnossa, 
kun Antti Natukka tapasi Svetogorskin vihkiäisis-
sä Juva oy:n toimitusjohtaja Jouko Rannan. Tällöin 
Jouko Ranta otti esiin mahdollisuuden ostaa Maa 
ja Vesi, jonka pääomistajia olivat Antti Natukan li-
säksi yhtiön hallituksen puheenjohtaja, rakennus-
neuvos Uki Rausti ja varapuheenjohtaja Ilmari Ni-
kander. 

Juva oy oli puolestaan ensimmäisenä suunnit-
telutoimistona mennyt tai pikemminkin päässyt 
vuonna 1986 pörssin oTC-listalle, josta se oli saa-
nut kerätyksi riskipääomaa. Tuon ajan pörssihuu-

maa kuvastaa toimitusjohtaja Jouko Rannan haas-
tattelu Rakennuslehdessä. Siinä hän totesi, että 
”kyllä minä näillä pörssipuuhasteluilla saan enem-
män tulosta aikaan kuin yrityksen 760 henkeä 
suunnittelupöytien äärellä”.

Jo joulukuussa 1986 oli päätetty, että Maa ja Ve-
den toimitusjohtajana aloittaa elokuun 1987 alusta 
diplomi-insinööri Pentti Piri. Varatoimitusjohtaja-
na oli määrä aloittaa Matti Tikka. Pentti Piri oli tul-
lut yhtiön palvelukseen jo syyskuussa 1967, joten 
hänellä oli perusteellinen tuntemus yhtiön tilasta 
ja toiminnoista.

Maa ja Veden kolme pääomistajaa pääsivät Ju-
van Jouko Rannan kanssa sopimukseen osakkeiden-
sa myymisestä, kun kaikki kolme olivat lisäksi jo elä-
keiässäkin. kauppalehti julkaisi etusivullaan 3. kesä-
kuuta 1987 yrityskaupan otsikoimalla, että ”Pöyrylle 
ja Ekonolle haastaja – Juva osti Maa ja Veden”. Yhti-
ön toimivalle johdolle oli asiasta ilmoitettu edellise-

Helsingin Sanomien kirjoituk-
sessa Kyösti Reunanen tarkas-
teli yhtäältä Juvan yritysostoa 
ja suunnittelualan viittä suur-
ta toimijaa. Juvan tietotekniik-
ka oli tuolloin alansa huippua. 
Kuvan perspektiivikuvaa jopa 
japanilaisetkin kävivät kir-
joituksen kuvatekstin mukaan 
ihastelemassa.
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nä päivänä, joten johto-
ryhmä koki tiedon tul-
leen ”puskista”. lisäk-
si Maa ja Veden johto-
ryhmää närästi kaup-
palehden uutisen muo-
toilu, kun uutisessa 
todettiin, että ”sopivi-
en jatkajien puute vai-
kutti Maa ja Vesi oy:n 
suurimpien yksittäis-
ten osakkeenomistaji-
en päätökseen myydä 
yrityksensä”.

To d e l l i s u u d e s -
sa Juva oy sai yritys-
kaupassa 45 prosenttia 
Maa ja Veden osakkeis-
ta, mutta 56 prosent-
tia äänivallasta. Maa ja 
Vedestä, jonka lasku-
tus oli noin 85 miljoo-
naa markkaa, tuli Juva 
oy:n tytäryhtiö. Juvan 

laskutus oli puolestaan noin 70 miljoonaa markkaa. 
Pienempi siis osti suuremman ja myöhemmin myös 
ilmeni, että Juva oy oli tappiollinen, kun taas Maa ja 
Vesi voittoa tuottava yritys.

Yrityskauppa oli tuolloin suurin suunnittelu-
toimistojen välinen toimialajärjestely. Helsingin 
Sanomat kirjoitti viikkoa myöhemmin taloustiis-
tai-sivuillaan yrityskaupasta, että ”köyhempi osti 
rikkaampansa – Juva oy rakentaa suurtoimistoa 
insinöörisuunnitteluun”. kyösti Reunanen tarkas-
teli laajassa kirjoituksessaan suunnittelualan viittä 
suurta toimijaa: ETY-konsernia, Jaakko Pöyry-yh-
tiöitä, Maa ja Vesi + Juvaa, Finnmap-konsernia sekä 
PI-yhtiöitä. 

Konserniyhtiöksi
Juva oy pyrki ostamaan loputkin osakkeet pien-
omistajilta saadakseen Maa ja Veden osaksi Juvan 
konserniyhtiötä. Tämän jälkeen konserniavustuk-
set olisivat mahdollisia. Pienomistajia pyrittiin peh-
mittämään puheilla ja lupauksilla pörssiyhtiön toi-
mitusjohtajuudesta, Pentti Piri muisteli toukokuus-
sa 2011 antamassaan haastattelussa. 

Pienomistajat taipuivat vasta puolentoista vuo-
den jälkeen, kun Pentti Piri oli ensin joutunut ohi-
tusleikkaukseen ja ostotarjousta oli nostettu yli 
kaksinkertaiseksi 1 200 markasta 2 500 markkaan 
osakkeelta. Pentti Piri ja Matti Tikka sekä yhtiön 
eläkesäätiö myivät tällöin osakkeensa Juvalle, jon-
ka omistus nousi yli 90 prosenttiin. 

Vielä saman vuoden 1988 aikana Maa ja Veden 
lauttasaaren toimitalo pantiin myyntiin. kauppa 
tehtiin vuoden lopussa 70 miljoonalla markalla ja 
myynnistä saadut varat tuloutettiin osinkoina emo-
yhtiölle. Maa ja Vesi saattoi sen sijaan jatkaa vuok-
ralaisena entisissä tiloissaan.

kun 1990-luvun lama alkoi ravistella koko Suo-
men talouselämää, Maa ja Vedessä ryhdyttiin ter-
vehdyttämään toimintaa. Yhtäältä tämä tarkoit-
ti henkilöstön vähentämistä. kun yhtiöstä tuli Ju-
van tytäryhtiö vuonna 1987, henkilöstön määrä oli 
340 henkilöä. Tämän jälkeen se kasvoi vielä lähes 
420 henkilöön vuonna 1991. Tämän jälkeen alkoi 
raju pudotus. Esimerkiksi vuonna 1994 henkilöstön 
määrä oli noin 280 henkilöä, joista 90 lyhennetyllä 
työajalla tai kokonaan lomautettuna. Vasta vuonna 
1998 lomautuksista voitiin kokonaan luopua.  

Joskin Maa ja Vedessä henkilöstöä supistettiin 
ja toimialarönsyjä karsittiin, Juvassa ei voimakkai-
siin tervehdyttämistoimiin ryhdytty. Emoyhtiön ta-
loudellinen tilanne sen sijaan vaikeutui entisestään. 
Vuosina 1991–1993 otteet kovenivat jopa laittomuuk-
sien puolelle, kun Juva halusi Maa ja Vedeltä talou-
dellista tukea, Pentti Piri muisteli haastattelussaan.

Moni yritysjohtaja unohti 
1980-luvun pörssihuumassa 
ja kiinteistöbusineksessa 
johtamansa yrityksen perustoi-
mintojen kehittämisen. Näin 
tapahtui niin rakennusyrityk-
sissä kuin suunnittelutoimis-
toissakin. Siitä saatiin maksaa 
karvasta laskua 1990-luvun 
alun lamavuosina.
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Pentti Piri lähetti esimerkiksi Jouko Rannalle 
9. syyskuuta 1991 päivätyn kirjeen kaavailluista siir-
tää Maa ja Veden vakuuksia Juva oy:lle. Pentti Piri 
piti vakuuksien siirtoa Maa ja Veden kannalta ”suo-
rastaan vaarallisina, lainvastaisina ja toisaalta Maa 
ja Vesi tarvitsisi vakuuksiaan itse parin kuukauden 
kuluessa”.  lokakuussa 1992 Juvan hallitukselle lä-
hetettiin kirje Maa ja Veden antamista lainoista, joi-
ta haluttiin takaisin yhtiön tilan tervehdyttämisek-
si, sillä maksuvalmius oli vain yksi viikko, kun sen 
pitäisi olla vähintään kaksi kuukautta.

Fuusiota kaavailtiin
Yhtiöiden välinen tilanne kärjistyi entisestään, kun 
Juvan johdossa kaavailtiin Maa ja Veden fuusioi-
mista emoyhtiöön. Pentti Piri piti 22. joulukuuta 
1992 Jouko Rannalle lähettämässään faxissa ”fuu-
siota täysin kuolleena syntyneenä ajatuksena”. Piri 
totesi Maa ja Veden maksaneen Juvalle siihen men-
nessä noin 90 miljoonaa ja lainanneen 42 miljoo-
naa markkaa. Juvan velkasalkun siirtyminen Maa 
ja Vedelle, merkitsisi 110 prosentin varmuudella yh-
tiön konkurssia muutaman kuukauden sisällä. Faxi 
päättyy toteamukseen, että ”täysin pois suljettu aja-
tus fuusio”.

Maa ja Veden kohtalonhetkistä käytiin ankaraa 
kädenvääntöä ja taistelua. kysymys oli eloonjäämi-
sestä ja neuvotteluja käytiin kireissä tunnelmissa 
toimitusjohtajan eroilmoitus toisessa kädessä, Pent-
ti Piri muisteli. Tilanne onneksi helpottui, kun vie-
lä loppuvuoden 1992 kuluessa emoyhtiön suostu-
muksella voitiin ryhtyä neuvottelemaan Maa ja Ve-
den myynnistä emoyhtiön pelastamiseksi.

Neuvottelut käynnistyivät Jaakko Pöyry-yhtiöi-
den kanssa, mutta keskeytyivät alkuvuodesta 1993. 
Tällöin Jaakko Pöyry-yhtiöt ja Ekono oy sopivat 
viiden toimialayhtiön muodostamisesta maaliskuun 
loppupuolella. Nämä viisi yhtiötä olivat Energia-

Ekono, JP-Ympäristö oy, JP-Suunnittelu oy, Ra-
kennus-Ekono oy, Jouko Salonen Terasto oy. Yh-
tiöt olivat alansa markkinajohtajia Suomessa ja ne 
työllistivät Suomessa noin 800 henkilöä ja niiden 
yhteinen liikevaihto oli noin 250 miljoonaa mark-
kaa. Tämä toimialajärjestely ei kuitenkaan estänyt 
Ekonon ajautumista konkurssiin toukokuun puo-
livälissä, sillä yhtenä painolastina oli laskusuhdan-
teessa valmistunut moderni toimistotalo Espoon 
otaniemessä.

Pöyryä kiinnosti ensisijaisesti Maa ja Veden ve-
sihuollon osaaminen, mutta myyjä asetti ehdoksi 
koko yhtiöryhmän myynnin. Neuvottelujen jatku-
essa, osin pitkittyessä Maa ja Veden osastopäälliköt 
kokoontuivat toimitusjohtajan kutsusta yhtiön sau-
natiloihin pohtimaan neuvottelutilannetta. Tällöin 
päädyttiin yhteisesti toteuttaa henkilöstön MBo-
kauppa, jota varten saatiin kahden miljoonan mar-
kan rahoituskin kootuksi. Silloinen kansallis-osake-
Pankki ilmoitti harkitsevansa kaupan rahoittamista.

Tämän tiedon vuotaminen herätti viimeistään 
Pöyryn neuvottelijat ja yhtiön toimitusjohtaja kari 
Stadigh soitti Pentti Pirille, että ”tämä aikoo vetää 
välistä”. Neuvotteluilla oli sikälikin kiire, koska 
neuvottelut oli saatava päätökseen ennen Juvan op-
tiolainan erääntymistä elokuun loppuun mennessä. 

Todettakoon, että kauppalehdessä 24. elokuuta 
1993 julkaistussa tilinpäätösanalyysissä Juvan luvut 
olivat surullista luettavaa, konsernin nettotulos oli 
24 miljoonaa markkaa miinuksella, mikä edusti 12 
prosenttia liikevaihdosta. Nettotulos oli ollut mii-
nuksella myös vuosina 1989 ja 1991. konsernin ti-
lauskanta oli 67 miljoonaa, mutta siitäkin keskey-
tyneiden töiden osuus oli noin 20 miljoonaa mark-
kaa. Tilinpäätösanalyysin otsikko kertoi jo sinänsä 
tilanteen vakavuuden: ”Juva-konsernin talous keik-
kuu veitsenterällä”.

kun Maa ja Veden Pentti Piri sekä Pöyryn kari 
Stadigh menivät elokuun lopulla pankkiin neuvot-
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telemaan yrityskaupasta, Maa ja Veden MBo-hen-
kilöstölle oli tiedotettu neuvottelusta. Mikäli Pöy-
ry ostaisi yhtiön, sitä pidettiin hyvänä ratkaisuna. 
Ratkaisevat neuvottelut käynnistyivät klo 10 aamul-
la pankin avautuessa, jatkuivat koko päivän, illan ja 
päättyivät seuraavana yönä klo 2. Ratkaisuun pääs-
tiin, mutta kelloja jouduttiin kääntämään pari tun-
tia taakse päin Juvan optiolainan erääntymisen ta-
kia. Juvan hallitus hyväksyi Maa ja Veden myynnin 
JP-Finance oy:lle.

Juva hakeutui konkurssiin
Todettakoon, että syyskuun 1. päivän kauppaleh-
dessä oli kirjoitus otsikolla: ”Juva ei pysty maksa-
maan optiolainansa korkoja”. kirjoituksessa todet-
tiin Juvan velkojen määräksi 210 miljoonaa mark-
kaa, josta optiolainan osuus oli 40 miljoonaa. op-
tiolainan korot olivat puolestaan 2,5 miljoonaa 
markkaa, joita ei siis pystytty määräajassa maksa-
maan lainanhaltijoille. Muutaman viikon kulut-
tua syyskuussa 1993 Juva oy hakeutui sittemmin 
omasta hakemuksestaan konkurssiin, mistä aiheu-
tui Maa ja Vedelle noin 25 miljoonan markan me-
netykset.

Juvan konkurssi koski sen päätoimialaa, raken-
netekniikkaan keskittynyttä kalvdal-yhtiötä, joka 
oli entinen oy Juva Engineering ltd. konkurssiin 
asetettiin myös Hämeen Juva, muttei Juvan entisiä 
ja jo yhtiöitettyjä aluetoimistoja. Niin ikään joita-
kin Juvan tytäryhtiöitä asetettiin konkurssiin. 

Joulukuussa 1993 annetun tiedotteen mukaan 
Juva-ryhmän muodostivat Insinööritoimisto Juva 
oy, rakennesuunnitteluun erikoistunut oy Juva 
Engineering ltd, kansainvälisiin toimintoihin kes-
kittynyt Juva Consulting oy sekä ohjelmistoyhtiö 
Cadex oy. Juvalla oli lisäksi Pietarissa suomalais-
venäläinen suunnitteluyhtiö North West Consul-
tants sekä Moskovassa yhteistyöyritys Proektsofin. 

Myöhemmin joulukuussa 1993 ilmoitettiin oy 
Juva Engineeringin siirtyneen tehdyllä kaupalla 
avainhenkilöiden omistukseen. Tuolloin yritykses-
sä oli kymmenen toimivaa henkilöä. Yhtiön vah-
vuuksia oli tuolloin rakennussuunnittelussa käy-
tetty 3D-tekniikan käyttö, kun suunnitelmista yli 
90 prosenttia tehtiin tietokoneavusteisesti ja pää-
osin kolmiulotteisesti.

Maa ja Vesi kuiville
Maa ja Veden kohtalo oli siis veitsenterällä, mutta 
se sai omistajakseen suomalaisen omistajan, joka 
antoi uudelle yhtiölleen mahdollisuuden kehittää 
toimintojaan. Esimerkiksi lokakuussa 1993 JP-Ym-
päristön henkilöstö ja toiminnot siirtyivät Maa ja 
Veden lauttasaaren toimistoon. Toimitusjohtaja 
Pentti Piri jäi eläkkeelle elokuussa 1996 jouduttu-
aan toisen kerran ohitusleikkaukseen. Hän oli jou-
tunut luotsaamaan yhtiötä vaikeina aikoina, mutta 
onnistui välttämään uhkaavat karikot.

Jos JP-Finance pelasti Maa ja Veden yhden-
nellätoista hetkellä, helppoa ei ollut ostajallakaan. 
Jaakko Pöyry-yhtiöt horjui näet itsekin konkurssin 
partaalla, mutta maaliskuussa 1995 Finnvest oy tur-
vasi Jaakko Pöyry-yhtiöiden tulevaisuuden ja jatku-
vuuden monimutkaisilla rahoitusjärjestelyillä.
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Riippumattomuus ohjenuorana
laman pohjallakin, konkurssiviikatteen harventa-
essa yrityskenttää Skol pyrki ylläpitämään kor-
keatasoista jäsenkuntaa. Useiden konkurssitapaus-
ten osalta jäsenpolitiikkaan jouduttiin linjaamaan. 
Sama koski riippumattomuustulkintaa, jota pohdit-
tiin mm. huhtikuussa 1993 pidetyssä hallituksen ko-
kouksessa.

Hallitus tarkasteli kokouksessaan kansainväli-
sen konsulttijärjestön FIDICin ja ruotsalaisen SkI-
Fin sekä tanskalaisen FRIn riippumattomuustul-
kintoja. Skolin sääntöjä todettiin tulkitun eri ai-
koina hieman vaihtelevasti, koska mitään kirjoitet-
tua jäsenpolitiikkaa tai tulkintaohjetta ei ole laadit-
tu. Epäselvissä tapauksissa oli pyritty löytämään yh-
teyksiä aikaisempiin jäsenvalintoihin, hallituksessa 
jouduttiin toteamaan.

Puheenjohtaja, arkkitehti kalle Vartolan ehdo-
tuksesta riippumattoman konsulttitoiminnan pe-
rustulkinnaksi saatiin seuraava näkemys:

”Riippumaton konsulttitoiminta tarkoittaa, 
että konsultti toteuttaa toimeksiantonsa täysin ti-
laajan edun mukaisesti ja yrityksen omistuspoh-
jasta ja omistajista riippumattomasti. Riippumat-
tomuus edellyttää myös, että pääosa konsultin toi-
meksiannosta saadaan muilta kuin pääomistajilta”.

Kehitystyö jatkui
Tutkimus laman yli näytti siivittävän Skolin ke-
hitystoimintaa taloudellisesti ja henkisesti vaikei-
na vuosina. Teknologian kehittämiskeskus TEkES 
rahoitti mm. Rakentamisen laatu –tutkimusohjel-
maa. Tähän sisältyivät laatujärjestelmämallien kan-
siot, jotka jaettiin marraskuussa 1993 jäsentoimis-
toille. laatuprojektin jatkona Skol oli käynnistä-
mässä yhdessä tilaajien kanssa konsulttitoimistojen 
laatujärjestelmämallien arviointi- ja hyväksymis-
menettelyn kehittämishankkeen.

Suunnittelijoiden ja rakennuttajien yhteistyö-
nä valmistuivat talonrakentamisen uudet tehtävä-
luettelot: ARk 93, GEo 93, lVI 93, RAk 93, SIS 
93, SÄHkÖ 93 sekä TATE 93. Syyskuussa tehtävä-
luettelot jaettiin rakennuttajille ja suunnittelijoille, 
minkä jälkeen ne otettiin koekäyttöön.

Tielaitoksen kanssa Skol oli kehittämässä 
Tiensuunnittelun laatujohtaminen –projektia, joka 
saatiin sisällön osalta päätökseen. Yhteistyöhön si-
sältyi myös arviointimenettelyyn perustuva konsul-
tin valintaprosessi. Tätä kehitettiin osana tiensuun-
nittelun strategiatyöskentelyä.

SNILin juhlavuosi
laman alkuvaiheessa vuoden 1991 elokuussa järjes-
tettiin Finlandia-talossa valtakunnallinen konsult-
tipäivä. Tarkoituksena oli kohottaa yhtäältä kon-
sulttialan näkyvyyttä ja imagoa sekä toisaalta muis-
taa Suomen konsulttiyhdistys SNIliä. Päivän tee-
man näet oli 40 vuotta järjestäytynyttä konsultti-
toimintaa. Tilaisuuteen osallistui yli 300 kutsuvie-
rasta, joille valtiovallan tervehdyksen toi ulkomaan-
kauppaministeri Pertti Salolainen.

Finlandia-talon konsulttipäivän jälkeen osa vie-
raista lähti SNIlin juhlaristeilylle, joka suuntautui 

Ulkomaankauppaministeri 
Pertti Salolainen toi valtioval-
lan tervehdyksen juhlivalle 
40-vuotiaalle SNILille elo-
kuussa 1991 Finlandia-talossa 
pidetyssä valtakunnallisessa 
konsulttipäivässä.
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Gotlantiin. Perillä Visbyssä kaksi SNIl-S -konsulttia 
Erkki Juva ja Seppo Pyyskänen mittailivat iloisella 
mielin kaupungin katuja, kun katse osui erään vaate-
liikkeen näyteikkunassa somisteena olevaan afrikka-
laiseen puuveistokseen, päätään käsiensä välissä pi-
televään, laihaan ja kyykyssä istuvaan miesfiguuriin.

konsultit menivät liikkeeseen ja ryhtyivät hie-
romaan kauppaa tuosta afrikkalaispoloisesta. Ruot-
salaiskauppias taisi hieraista toisenkin kerran hiuk-
siaan ennen, kun suostui myymään puuveistoksen 
suomalaiskonsulteille. Niinpä veistos oli saatava sa-
tamaan, mutta hetken kannettuaan tuota painavaa 
figuuria, sille oli hankittava omat sateenvarjorat-
taat. Näin afrikkalaisveistos saatiin ohikulkijoiden 
katseiden ja hämmästyneiden ilmeiden saattelemi-
na laivaan.

Paluumatkalla tuo puuveistos ristittiin Nillik-
si. Veistoksen jalustaan on myöhemmin kaiver-
rettu metallilaatta, jossa on teksti: ”Nilli – laman 
ajan konsultti syntynyt keniassa, ristitty Itämerellä 
SNIlin 40v -juhlaristeilyllä 17.8.1991”. 

Eurooppa muutosten kourissa
Eurooppa eli tuolloin 1990-luvun alussa suurten 
muutosten keskellä ja mm. Baltian maat itsenäis-
tyivät vuonna 1991. Suunnittelualan kansainvälisten 
järjestöjen FIDICin ja CEDICin sekä pohjoismai-
sen RINoRDin kautta seurattiin eurooppalaista in-
tegraatiota. FIDICin toimitusjohtajatapaaminen 
järjestettiin huhtikuussa Helsingissä ja Tallinnassa, 
jossa tavattiin virolaisia konsultteja. Tämä olikin 
ensimmäinen tapaaminen virolaisten kanssa sitten 
maan itsenäistymisen.

kotimaassa Skol piti tiiviisti yhteyttä ulko-
asiainministeriön kehitysyhteistyöosastoon. Tou-
kokuun 1991 lopulla järjestettiin sitten yhteistyössä 
seminaari, ”laatua yhteistyöllä”. Niin ikään pyrit-
tiin luomaan kontakteja ulkomaisiin kehitysrahoi-
tuslaitoksiin, jotka investoivat ulkomaisiin kehitys-
hankkeisiin.

Euroopan yhdentyminen heijastui myös kan-
sainvälisiin järjestöihin. Vuonna 1992 kaksi euroop-
palaista konsulttialan kattojärjestöä yhdistyivät uu-

SNILin risteilyllä Gotlantiin 
oli merihenkistä ohjelmaa, 
jossa merten jumala Neptunus 
piti järjestystä m/s Kristina 
Brahella. Keskellä SNILin 
naistoimikunnan puheenjohta-
ja Irene Kalervo-Vähäkallio 
sekä SNILin puheenjohtaja 
Arne Lemström. Taustalla 
kipparin lakki päässään ohjel-
man juontaja Erkki Kupari.
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deksi liitoksi, European Federation of Consulting 
Engineering Associations EFCA. Skol liittyi jo 
perustavassa kokouksessa tämän uuden liiton jäse-
neksi. 

Työnantajajäsenyys puntarissa
lama myllersi yhtäältä elinkeinoelämän ja raken-
nusalan järjestökenttää. Suomen Työnantajain kes-
kusliitto STk ja Teollisuuden keskusliitto Tkl oli-
vat yhdentymässä vuoden 1993 alusta lukien. Uu-
den keskusliiton nimeksi oli määrä tulla Teollisuu-
den ja Työnantajain keskusliitto.

Skolin hallituksessa oli tuota keskusliittojen 
yhdentymiskehitystä seurattu tarkkaan jo vuoden 
1991 puolella. Tuolloin liitto päätti jatkaa STkn jä-
senyyttä ja selvittää kantaansa STkn ja Tkln yh-
dentymisen jälkeen. Skol keräsi esimerkiksi jäse-
niltään STkn jäsenmaksut vuonna 1991 yhteensä 
runsaat 1,6 miljoonaa markkaa, mikä tarkoitti 0,12 
prosenttia maksetuista palkoista.

Työnantajaliittona Skol pyrki vaikuttamaan 
sekä suoraan että STkn kautta työmarkkinoiden 
yleisiin pelisääntöihin. Tarkoituksena oli päästä 
joustavaan työvoiman käyttöön ja mahdollisimman 
vapaaseen sopimuskäytäntöön. Erityisesti työnteki-
jöitä koskeviin lomautusaikoihin pyrittiin saamaan 
joustoa. Taustalla oli sekin, että lamavuonna 1992 
Skolin jäsenyritysten henkilöstö väheni 20 pro-
senttia. Vuoden lopussa yritysten henkilöstöstä 40 
prosenttia oli joko kokonaan tai osa-aikaisesti lo-
mautettuna. Skolin pääasiallisin jäsenten neu-
vontatarve jäsenyrityksille liittyi laman vaikutuk-
siin työvoiman käytössä.

Skol hallitus joutui arvioimaan uudelleen suh-
tautumistaan ja jäsenyyttään uuteen keskusliittoon 
Teollisuuden ja Työnantajain keskusliittoon. Hal-
lituksen suosituksesta Skolin marraskuussa 1992 
kokoontunut syyskokous päätti erota keskusliitosta 

1.7.1993 alkaen. Tuo syyskokous pidettiin työnanta-
jien linnakkeessa Palacessa ja syyskokoukseen osal-
listui 51 jäsenyrityksen edustajat. kokouksen aluksi 
järjestetyllä lounaalla puhui kauppa- ja teollisuus-
ministeri Pekka Tuomisto.

kokouksen jälkeen pidettiin suhdanneseminaa-
ri. Siinä alustivat budjettineuvos Erkki Virtanen 
valtiovarainministeriöstä, johtaja Timo Airaksi-
nen Metalliteollisuuden keskusliitosta, johtaja 
Veikko Myllyperkiö Rakennusteollisuuden kes-
kusliitosta sekä konsulttien edustajana, toimitus-
johtaja Jorma Törönen Air-Ix oy:stä.

Ero peruttiin
Skolin ero uudesta keskusliitosta Teollisuuden 
ja Työnantajain keskusliitosta TTstä ei edes eh-
tinyt astua voimaan. Skol piti näet toukokuun 
puolivälissä 1993 ylimääräisen kokouksen, jos-
sa ero TTstä peruttiin ja jäsenyyttä keskusliitos-
sa päätettiin jatkaa. Tähän päätökseen vaikutti 
osaltaan TTn uudet lähivuosien linjaukset, jotka 
paremmin soveltuivat Skolin jäsenkunnan tar-
peisiin. Toisaalta keskusliiton kustannussäästöt ja 
myöhemmät päätökset säilyttää keskusliiton jä-
senmaksut ennallaan helpottivat Skolin suhtau-
tumista keskusliiton jäsenyyteen.

laman pohjalla vuonna 1993 työmarkkinoilla 
sopimuskausi päättyi lokakuun lopussa. Työnan-
tajapuoli vastusti keskistettyä ratkaisua, joten työ-
markkinoilla neuvoteltiin liittokohtaiset ratkaisut. 
Teknisiä ja konttoritoimihenkilöitä koskeva run-
ko- ja yleissopimus allekirjoitettiin viikkoa ennen 
joulua ja sen oli määrä olla voimassa vuoden 1994 
loppuun. konsulttialalle ei edes sovittu palkanko-
rotuksia. lisäksi uusien sopimusten osalta pai-
kallisen sopimisen mahdollisuutta laajen-
nettiin.

Ylempien toimihenkilöiden osalta syn-
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tyi mm. palkkasuosituksen sisältänyt ratkaisu, tosin vasta valtakun-
nansovittelijan avustuksella. TTn ja Ylempien Toimihenkilöiden 
YTNn yhteisen kannanoton mukaan ylempien toimihenkilöiden 
palkkaratkaisujen oli noudatettava yrityksissä sovellettavia muita 
toimihenkilöryhmiä koskevia palkkaratkaisuja. Tämä suositus mer-
kitsi Skolin jäsenyrityksissä nollalinjaa myös ylempien toimihen-
kilöiden osalta.

konsulttialan Ylempien Toimihenkilöiden YTN ei 
kuitenkaan tyytynyt katsomaan sivusta ja mukautumaan 
muiden ryhmien mukaisiin sopimuksiin. Tosin YTN pe-
russopimus uudistettiin vuodenvaihteessa 1993–1994, 
mutta loppuvuodesta neuvottelujärjestö ilmoitti halu-
avansa oman työehtosopimuksen konsulttialan ylemmille 
toimihenkilöille. Järjestöjen väliset neuvottelut käynnis-
tyivät sittemmin marraskuussa 1994. 

Yhtäältä Skolin merkitys työnantajajärjestönä koros-
tui, kun se neuvotteli kaikille toimihenkilöryhmille omat 
työehtosopimukset. Näiden joukossa oli Ylempien Toimi-
henkilöiden YTNn kanssa 2. maaliskuuta 1995 allekirjoi-
tettu työehtosopimus. Se oli sinänsä merkittävä tapahtu-
ma, sillä konsulttialan YTN-sopimus oli alallaan toinen 
Teollisuuden ja Työnantajain keskusliiton TTn piirissä 
neuvoteltu sopimus. Ensimmäinen vastaava sopimus kos-
ki metalliteollisuuden ylempiä toimihenkilöitä.

Järjestön nimi muuttui
liitossa oli koko sen olemassaolon ajan mietitty konsult-
tialan profiilin nostoa ja jäsenyritysten toiminnan koros-
tamista. Vuoden 1995 alkupuolella järjestettiin nimikil-

pailun Skolin nimen muuttamiseksi, jotta se vastaisi paremmin 
alan toimintaa. Nimiehdotuksien toivottiin tukevan mm. teknisen 
suunnittelun merkitystä yhteiskunnassa, monia alaan liittyviä asi-
oita sekä alan yhteenkuuluvuutta. Nimiehdotuksia saattoi miettiä 
vesi kielellä, sillä ensimmäinen palkinto oli ”laatikko erinomaista 
viiniä”. Toinenkin palkinto sai ajatusnystyrät viuhahtelemaan, sillä 
se oli ”laatikko hyvää viiniä” ja kolmas palkintokin lupasi lentäviä 

SKOL päätti erota marraskuussa 1992 pidetyn syyskokouk-
sen päätöksen mukaisesti Teollisuuden ja Työnantajain Kes-
kusliitosta heinäkuun alusta 1993 lukien. Toukokuussa 1993 
pidettiin ylimääräinen kokous, jossa ero TTstä peruttiin. 
Kuvassa Timo Myllyksen kirje, joka lähetettiin faksilla TTn 
Seppo Riskille. Kirjeessä pyydettiin TTn johtoa saapumaan 
SKOLin ylimääräiseen kokoukseen kertomaan keskusjärjes-
tön toimintalinjoista, vaikuttamisesta ja talouden tilasta.
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nimiehdotuksia, sillä se oli ”laatikko viiniä”.
kilpailuun jätettiin 26 nimiehdotusta sekä 

joukko ei-varsinaisia ehdotuksia. Jonkun mieltä 
painoi vielä äskeinen syvä lama, mitä kuvasta ly-
henne FIASCo, joka tosin kätki sisälleen englan-
ninkielisen asianimen Finnish Association of Con-
sulting. koska palkituista nimiehdotuksista oli lu-
vattu laatikoittain viiniä, konsulttifirmat ry koFia 
ei voitu hyväksyä.

Italialainen taidemaalari ja aikaansa edellä ollut 
tiedemies ja insinööri leonardo da Vinci innoitti 
esittämään kilpailuun viisi ehdotusta. Mona lisan 
ja Pyhän ehtoollisen maalannut da Vinci eli 1400–
1500 luvun vaihteessa. lähes 70-vuotisen elämänsä 
aikana hän edisti rakennetekniikan kehitystä, kek-
si mm. helikopterin, aurinkovoimalan ja panssari-
vaunun, joita ei voitu vielä tuolloin toteuttaa. Yksi 
näistä nimiehdotuksista oli leonardo da Finski.

Nimiehdotus ProConsult ei kelvannut liiton uu-
deksi nimeksi, mutta sen alkuosa tuli tutuksi vuosia 

myöhemmin toimihenkilöiden työmarkkinajärjes-
tön nimessä. kalevalan mytologiaa oli Sammon työs-
täjät –nimessä. Nimiehdotus Suomalaiset (Suomen) 
Arkkitehti- ja Insinööritoimistot ry SAI kattoi alan 
varsin hyvin. lyhyyteen ja kattavuuteen pyrittiin ni-
miehdotuksissa Suomen konsulttiliitto oy tai Suo-
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men Suunnittelijat SuSu ry –
ehdotuksissa.

Suunnittelukonsultit ja 
Suunnitteluyritykset –ehdo-
tuksiin sisältyi vanha lyhen-
ne Skol. Tekniikka painot-
tui kolmessa ehdotuksessa, 
joita olivat Tekniikan kon-
sultit ry TEko, Tekniikan 
palvelijat ry Tepa sekä Tek-
ninen Unioni.

liiton nimen muuttaminen edellytti luonnolli-
sesti liiton sääntöjen tarkistamista ja muuttamista. 
Tämä tarkoitti asian käsittelyä kahdessa sääntömää-
räisessä kokouksessa, ensin maaliskuussa pidetyssä 
vuosikokouksessa ja sitten marraskuussa 1995 pide-
tyssä syyskokouksessa.

Uudeksi nimeksi syyskokous vahvisti Suunnit-
telu- ja konsulttitoimistojen liitto Skolin. Nimi 
muuttui, mutta lyhenne säilyi ennallaan.

Sopimusehdot valmistuivat
liiton nimen muutoksen ohella merkittäviä tapah-
tumia vuonna 1995 oli vuosia työstetyn konsultti-
toiminnan yleisten sopimusehtojen kSE 1995 val-
mistuminen toukokuussa. Ne käännettiin lisäk-
si ruotsiksi ja englanniksi sekä julkaistiin vuonna 
1997 myös venäjäksi. Uusista sopimusasioista sekä 
vastuukysymyksistä järjestettiin kesäkuun puoli-
välissä iltapäiväseminaari. Asioita selvitettiin niin 
ikään alueellisten tapahtumien yhteydessä Turussa, 
Tampereella ja Jyväskylässä. 

Skol teki sittemmin pitkäjänteistä työtä kSE 
1995 sopimusehtojen käyttöön ottamiseksi. liitto 
pyrki puuttumaan vähänkin merkittäviin sopimus-
ehtojen poikkeamiin. Erittäin tärkeä tilaajataho 
oli silloinen Helsingin kaupungin rakennusviras-
to HkR, joka omissa lisäehdoissaan edellytti suun-

nittelijoilta täyttä vahingonkorvausvastuuta. Asias-
ta käytiin vuosia jatkunutta sitkeää kädenvääntöä, 
mikä ratkesi vasta jouluviikolla 1999. Tuolloin Hel-
singin kaupunginhallitus päätti, että kaupungin te-
kemissä rakennuspalvelujen suunnittelusopimuk-
sissa noudatetaan pääsääntöisesti kSE 1995 mukai-
sia konsultin sopimusehtoja.

Urakoitsijoiden kanssa Skolin oli helpompi 
päästä sopimukseen. Rakennusteollisuuden keskus-
liitto RTk ja Skol totesivat neuvotteluissaan, että 
järjestöt voivat molemminpuolisesti suositella tois-
tensa sopimusehtojen käyttöönottoa. Tämä tarkoit-
ti, että Skol suosittelisi Rakennusurakan Yleisten 
Sopimusehtojen YSE 1998 käyttöä urakkasopimuk-
sissa ja vastaavasti RTk suosittelisi kSE 1995 käyt-
töä suunnittelusopimuksissa.

Skol kävi niin ikään neuvotteluja Teollisuu-
den ja Työnantajain keskusliiton TTn sekä Metalli-
teollisuuden keskusliiton METin kanssa kSE 1995 
käyttämisestä teollisuuden sopimuksessa. Teolli-
suus katsoi, ettei sitä varten tarvita erillisiä sopi-
musehtoja, koska kSE 1995 soveltuivat pääsääntöi-
sesti teollisuudenkin suunnittelusopimuksiin. Teol-
lisuusjärjestöt eivät kuitenkaan katsoneet voivansa 
erikseen suositella kSE 1995 ehtojen käyttöä, koska 
eivät olleet niitä neuvotelleetkaan. 

Uutta Skolia haluttiin esitellä laajemmaltikin, 
mikä mahdollistui, kun liitolle valmistuivat vuonna 
1996 internet-kotisivut. Niillä oli liiton yleisesittely, 
hallituksen, toimikuntien ja työryhmien kokoon-
panot. liiton sivuilta pääsi linkkien avulla Raken-
nuttajaliiton RAklIn suunnittelu- ja konsulttiyri-
tysten rekisteriin sekä liiton koti- ja ulkomaisiin 
yhteistyöjärjestöihin.

Asiantuntemus arvoonsa
Vuosi 1997 oli Skolin 30-vuotisjuhlavuosi, jonka 
teemaksi valittiin Asiantuntemus arvoonsa. Tuota 

SKOLin 17 jäsentoimistoa te-
kivät esitteen ja järjestivät 
huhtikuussa 1995 yhteisesiin-
tymisen Brysselissä. Tarkoituk-
sena oli päästä mukaan EU-
projekteihin.  
Kuvassa SKOLin toimitusjoh-
taja Timo Myllys keskustelee 
aiheesta ulkoministeri Paavo 
Väyrysen kanssa.
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juhlavuotta voisi luonnehtia tasaisen kasvun vuo-
deksi, jolloin liiton jäsentoimistojen määrä kasvoi 
229 yritykseen, henkilöstö seitsemän ja kokonais-
laskutus kymmenkunta prosenttia. Viennin osuus 
kokonaislaskutuksesta nousi noin kolmannekseen. 
kotimaassa erityisesti talonrakentamisen ja teolli-
suuden investoinnit lisääntyivät merkittävästi.

kansainvälisyys ja yhteistyö oli puolestaan maa-
liskuussa 1997 Hanasaaressa järjestetyn kontaktipäi-
vän aiheena. Tilaisuuteen osallistui 175 jäsenyrityk-
sen ja sidosryhmien edustajaa, joille pääministeri 
Paavo lipponen valotti valtiovallan pyrkimyksiä ja 
tukea kansainvälisyyden ja viennin lisäämiseksi. Ti-
laisuuden muut esitelmöitsijät edustivat niin vienti-
kokemusta kuin liiton yhteistyökumppaneitakin.

Ennen kontaktipäivän alkamista liitto piti sään-
tömääräisen vuosikokouksensa Hanasaaressa, jossa 
oli paikalla 25 jäsentoimiston edustajat.

liiton juhlavuoden julkiselle sanalla suunnat-
tu tietoisku ajoittui lokakuulle. Sanomana oli tuo 
asiantuntemus arvoonsa, mikä huipentui Dipolis-
sa 24. lokakuuta järjestettyihin 30-vuotisillallisiin. 
Juhlaan osallistui lähes 500 vierasta, joista yli puo-
let oli kutsuvieraita.

 

Kasvun vuodet
Vuosituhannen kahta viimeistä vuotta voisi luon-
nehtia vakaan kasvun vuosiksi. Skolin jäsentoi-
mistojen määrä nousi liki 250 toimistoon, joiden 
palveluksessa oli 8 800 henkilöä. Niin henkilös-
tön kuin kokonaislaskutuksen kasvu oli viiden pro-
sentin tasolla vuonna 1999. Skolin jäsentoimisto-
jen kokonaislaskutus kasvoi 605 miljoonaa euroon, 
josta viennin osuus oli 235 miljoonaa euroa. Tämä 
edusti suurinta prosenttiosuutta kokonaislaskutuk-
sessa liiton historiassa eli 39 prosenttia.

Uudelle vuosituhannelle tähyiltiin kesäkuussa 

1999 katajanokan kasinolla järjestetyssä palaveris-
sa. Ulkoasiainministeriön kehitysyhteistyöosaston 
kanssa järjestyn tilaisuuden teeman oli näet Yhteis-
työssä uudelle vuosituhannelle. Tilaisuuden tarkoi-
tuksena oli pitää yhteyttä vientiä edistäviin viran-
omaisiin ja vientirahoitusta järjestäviin kotimaisiin 
ja kansainvälisiin tahoihin. Vientivinkkejä oli kuu-
lemassa noin 90 henkilöä.

laman pohjalla vuonna 1992 oli perustettu eu-

Ruotsalainen Byggindustrin-
lehti esitteli laajasti suoma-
laista konsulttiosaamista 
ja -toimintaa vuoden 1989 
numerossaan.
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rooppalainen konsulttijärjestö European Federati-
on of Engineering Consultancy Associations EFCA. 
Skol liittyi ensin tämän järjestön jäseneksi, mutta 
kustannukset järjestöltä saatuihin hyötyihin verrat-
tuna katsottiin liian suuriksi, joten Skol jättäytyi 
järjestön ulkojäseneksi. Järjestön Euro News lehtis-
tä jaettiin Skolin jäsentiedotteiden mukana jäse-
nistölle.

Skolin yhteistyö- tai ulkojäsenyys jatkui EF-
CAssa vielä vuoden 1996 loppuun, jolloin jäsenyys 
päättyi. Jäsenyyden hyötyjä pohdittiin sittemmin 
uudelleen ja vuonna 1999 Skol päätti hakea uudes-
taan EFCAn jäsenyyttä vuoden 2000 alusta lukien.

Tuo jäsenyyden hakeminen toi pari vuotta myö-
hemmin EFCAn vuoden 2002 konferenssin Helsin-
kiin. kolmipäiväinen konferenssi järjestettiin 19.–
21. toukokuuta 2002 Helsingissä merellisessä ympä-
ristössä. Ennen virallista kokousta järjestettiin lai-
varisteily Tallinnaan, mikä herätti jo sinänsä suurta 
mielenkiintoa.

konferenssin järjestämisessä oli oltu yhteydes-
sä Nokiaan, minkä vaikutuksesta konferenssin ni-
meksi muotoutui Information Society - New Chal-
lenge for Consulting Engineers. Nokian liiketoi-
mintajohtaja Mikko J Salminen esitelmöikin sitten 
konferenssin osanottajille langattomasta informaa-
tiomahdollisuudesta. 

Tuo EFCAn konferenssi oli yhtäältä osanotta-
jamäärältään menestyksellinen, sillä paikalle saapui 
22 maasta noin 130 osanottajaa. Suomalaisia kokous-
edustajia oli 37 henkilöä, mukaan lukien konferens-
sin puheenjohtajana toiminut kari lautso. Yhtenä 
erikoisuutena olivat Ravintola klippanilla järjeste-
tyt konferenssipäivälliset, joiden yhteydessä orkes-
teri houkutteli parketille kokousedustajia. Tämä oli 
sinänsä poikkeavaa aikaisemmista kokousjärjeste-
lyistä, mutta sai vieraiden varauksettoman hyväk-
synnän. 

Toukokuussa 2002 pidetyssä 
EFCAn konferenssissa Unka-
rin liiton puheenjohtaja, ark-
kitehti Màtyàs Borostyánköi 
piirsi osallistujien karikatyy-
rejä ja Eteläsataman silhue-
tin. SKOL ja puheenjohtaja 
Kari Lautso saivat erilliskii-
toksen.
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Viatekin 
kujanjuoksu

Skolin jäsentoimistojen toimintaa ja histori-
aa kuvaa monipuolisesti Viatekin kehityspol-
ku. Samantyyppinen alku on ollut monella 

muullakin suunnittelutoimistolla, kun ensin nuo-
ret insinöörit Ilmari Häyrinen ja Jussi Hakala ryh-
tyivät tekemään iltaisin suunnittelutoimeksiantoja 
virkamiestöiden ohella. Paikka oli Häyrisen asun-
non ullakko Tapiolassa. Pian joukkoon liittyi kun-
nallistekniikan asiantuntija Erkki kaijala, jolloin 
näiden kolmen insinöörin yhteistyönä perustettiin 
insinööritoimisto Viatek vuonna 1962.  

Yhtiöön kutsuttiin pian neljänneksi asiantunti-
jaksi otso Taivainen. Yhtiön ensimmäiset toimek-
siannot olivat tiesuunnittelua kuten länsiväylän 
itäpää, Tuusulan tie, Tarvontie ja Helsingin Itäväy-
lä. Viiden vuoden kuluttua yhtiössä oli jo 120 hen-
kilöä, joiden keski-ikä oli vain runsaat 26 vuotta. 
Jo tuolloin Tampereelle oli perustettu aluetoimis-
to, jossa suunniteltiin mm. kuljun sekä Nokia–Pis-
palan moottoriteitä. kasvu ja alueellinen laajentu-
minen jatkui, kun toinen aluetoimisto perustettiin 
Turkuun.

Jussi Hakala siirtyi 1970-luvulla yhtiön toimi-
tusjohtajaksi ja vuosikymmenen alkuvuodet olivat 
kasvun aikaa. Vuosikymmenen puolivälissä Suo-
mea ravisteli energiakriisi, jonka seurauksena sil-
loisen tie- ja vesirakennushallituksen kaikki uudet 
tie- ja väylähankkeet jäädytettiin. Monen suunnit-
teluyrityksen pelastukseksi muodostuivat tuolloin 
Neuvostoliiton rajaprojektit kostamus, Svetogorsk, 
Viipuri, Tallinna, joissa riitti Viatekin kaltaisille 
toimistoille tie-, liikenne- ja kaupunkisuunnittelua. 

Energiakriisi avasi yhtäältä mahdollisuuksia 
vientiin, rikastuneisiin öljyntuottajamaihin. Toi-

Viatekin asiakaslehdessä yhtiön toimi-
tusjohtaja Jaakko Heikkilä loi uskoa 
tulevaisuuteen kirjoittamalla, että ”Brut-
tokansantuote kasvaa jo tänä vuonna. 

Teollisuuden tuotanto hipoo ennätyslu-
kemia, vienti vetää. Odotuksia parem-
masta luo myös Suomen mahdollinen 
liittyminen EU:hun…”
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saalta Suomen kehitysyhteistyöhankkeita rahoitet-
tiin 1970-luvulla mm. keniassa ja Tansaniassa, jois-
sa Viatek yhtenä suunnittelutoimistojen muodos-
taman Finnconsultin jäsentoimistona sai vientitoi-
meksiantoja. Yhtiön henkilöstä kasvoi vuosikym-
menen kuluessa 190 henkilöön.

Suomen talouselämässä 1980-lukua on kutsuttu 
viennin ja kiinteistöbusineksen ajaksi, mikä myös 
huumasi yritysjohtajat. Rakennusalalla neljä suurta 
rakennuskonsernia Haka, Perusyhtymä, Polar ja Puo-
limatka kasvoivat valtakunnallisiksi yrityksiksi, jot-
ka haalivat markkinaosuuksia ostamalla keskisuuria 
rakentajia ja antamalla ”markkinahintaisia tarjouk-
sia” välittämättä tarjouslaskentansa tiedoista. Enim-
millään nämä neljä suurta hallitsivat noin 20 pro-
senttia Suomen rakennushankkeista ja 40 prosenttia 
rakennusyritysten toteuttamista kohteista.

Yritysjohtajien ostohuumaa kuvaa vuosi 1984, 
jolloin silloisen Suomen Rakennusteollisuusliiton 
jäsenyrityksistä 36 yritystä vaihtoi omistajaa. Näi-
hin yritysostoihin käytettiin rahaa noin kolme 
miljardia markkaa. Toinen tärkeä sana oli tuolloin 
kiinteistöbusiness. Rakentajat perustajaurakoivat 
toimi- ja liiketiloja ja kiinteistöjen arvojen koho-
tessa myivät niitä edelleen. Vienti veti ja kukoisti. 
Vientiurakoista saatuja voittoja kotiutettiin ja käy-
tettiin yritysostoihin sekä markkinaosuuksien kas-
vattamiseen.

Rakennusmateriaaliteollisuudessa valitsi sa-
mantyyppinen tilanne, kun esimerkiksi Partek ja 
lohja laajensivat voimakkaasti toimintaansa se-
mentin valmistuksesta valmisbetoni- ja elementti-
teollisuuteen. 

Voimakkaan taloudellisen kasvun aikana Suo-
mea ryhdyttiin kutsumaan Pohjolan Japaniksi, jota 
suomalaisetkin mielellään käyttivät 1990-luvun ta-
lousromahdukseen saakka.

Talouskasvu heijastui luonnollisesti suunnitte-
lu- ja konsulttialallekin. Suunnittelutoimistot laa-

jensivat toimialojaan, ostivat kilpailijoitaan ja laa-
jentuivat alueellisesti.

Viatekissa geotekniikka nostettiin toimiston 
yhdeksi päätoimialaksi, jonka vetäjäksi palkat-
tiin vuonna 1985 diplomi-insinööri Jaakko Heik-
kilä silloisesta rakennushallituksesta. Hänellä oli 
suunnittelijakokemusta vuodesta 1970 lähtien yk-
sityisellä sektorilla ennen rakennushallitukseen 
siirtymistään.

”Suomen Suunnittelija”
Viatekissakin uskottiin jatkuvaan kasvuun ja suu-
ruuden ekonomiaan, sillä suunnitelmissa on kasvaa 
koko suunnittelualan kattavaksi ”Suomen Suunnit-
telija-tavarataloksi”. Tämä tarkoitti suunnittelun 
kirjoa arkkitehtisuunnittelusta rakennetekniik-
kaan sekä kaavoituksen ja maankäytön suunnitte-
lusta rakennuttamistekniikkaan. 

Tarkoituksena oli lisäksi vahvistaa yhtiön perin-
teistä yhdyskuntatekniikan toimialuetta, mutta laa-
jentaa osaamista kuljetus- ja materiaalitekniikkaan 
sekä satamatoimintoihin. Tietojenkäsittelyteknii-
kan ja tuotekehityksen alueet olivat omia painopis-
tealueitaan.

Yhtiön omistajan Jussi Hakalan ideana oli yhti-
öittää konsernin eri osia, mutta idea ei kuitenkaan 
ehtinyt toteutua ennen suunnittelu- ja rakennus-
alaan koetellutta suurta lamaa. Yhtiöllä oli kuiten-
kin aluetoimistoja yhdellätoista paikkakunnalla eri 
puolilla Suomea sekä useita tytäryhtiöitä.

Viatekin kannalta merkittävä virstanpylväs oli 
yhtiön pääsy Helsingin Pörssin oTC-listalle vuon-
na 1988. Tällöin yhtiön henkilöstö saattoi merkitä 
Viatekin osakkeita, mikä sitoutti henkilöstöä enti-
sestään arvostamaan työpaikkaansa. Samalla Jussi 
Hakalan omistus Viatekista laski 100 prosentista 60 
prosenttiin, mutta hän siis säilytti edelleen enem-
mistön yhtiön määräysvallasta.
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Askelta lähemmäksi suunnittelualan laajaa 
konsernia merkitsi joulukuussa 1988 alkanut yh-
teistyö IPT-Insinööritoimisto Pohjatutkimus oy:n 
kanssa. Vuonna 1937 perustettu IPT oli talonraken-
nusalan geotekniikan markkinajohtaja, jonka toi-
mialoihin kuului rakenne-, lvis-, energia- ja akus-
tinen suunnittelu. Yhtiön muita toimialoja olivat 
mittaustekniikka, katu-, tie- ja aluetekniikka sekä 
vesi- ja ympäristötekniikka.

Unelma ”Suomen Suunnittelijasta” toteutui sit-
temmin maaliskuussa 1990, kun Suomen suurin 
arkkitehtitoimistojen ryhmä Suunnittelurengas oy 
tuli mukaan Viatek-yhtiöiden toimintaan. Suunnit-
telurengas oli perustettu 1982, mutta sen edeltäji-
en juuret ulottuivat vuoteen 1923. Yhtiön arkki-
tehtuurin toimiala käsitti koko talonrakennusalan 
suunnittelun lisäksi esisuunnittelun, kaavoituksen 
ja maankäytön suunnittelun, sisutus- ja maisema-
suunnittelun eli koko arkkitehtisuunnittelun kir-
jon vanhojen asuinalueiden ja rakennusten sanee-
rauksen.

Viatek-yhtiöt eli konsulttiryhmä Viatek-IPT-
Suunnittelurengas toimi suuruuteensa aallonhar-
jalla 15 paikkakunnalla. Yhtiöryhmän palvelukses-
sa oli tuolloin noin 800 henkilöä, joista runsas kol-
mannes diplomi-insinöörejä ja insinöörejä. Teknisiä 
avustajia oli niin ikään kolmannes sekä teknikoita 
ja rakennusmestareita kymmenkunta prosenttia. 
Arkkitehtejä oli vajaat kymmenen prosenttia hen-
kilöstöstä.

Yhtiöryhmällä oli siis resursseja selviytyä suu-
rista tai teknisesti vaativista projekteista. Henkilös-
töllä oli vientikokemusta yli 40 maassa toimimises-
ta Euroopassa, Aasiassa, Afrikassa ja Etelä-Ameri-
kassa. Yhteistyötä oli lisäksi tehty pohjoismaisten 
ja pohjoisamerikkalaisten asiantuntijoiden kanssa. 

Henkilöstöllä oli käytettävissään tuolloin alansa 
parasta tietokoneavusteista suunnittelua. Viatekis-
sa oli näet kehitetty infrastruktuurin suunnittelu-

järjestelmäohjelmisto eli VID-ohjelmisto. Se käsitti 
infrastruktuurin suunnitteluun erilaisia AutoCAD-
ohjelmia.  

lähtökohdat ja resurssit ”Suomen Suunnitte-
lija-konsernille” olivat hyvät toteuttaa laaja-alaisia 
suunnittelutoimeksiantoja. Suhdannetilanne muut-
ti kuitenkin romahdusmaisesti. Sillä.

Eloonjäämisstrategia käyttöön
  

Viatekin liikevaihto  oli vuonna 1990 noin 225 mil-
joonaa markkaa ja voittoakin kertyi 25 miljoonaa 
markkaa. Tämän jälkeen yhtiön taloudellinen tilan-
ne alkoi nopeasti muuttua. Vuonna 1991 liikevaih-
to pysyi vielä suurin piirtein edellisvuoden tasolla. 
kaksi vuotta myöhemmin 1993 liikevaihto oli las-
kenut 138 miljoonaan markkaan, mutta käyttöka-
tetta oli jäljellä enää 3,9 miljoonaa markkaa, mikä 
tarkoitti vain 2,9 prosenttia liikevaihdosta. 

Yhtiössä nähtiin tilanteen synkkyys syksyllä 
1993, kun velkaa alkoi olla liikevaihdon verran ja 
korkoprosentti oli kymmenen prosenttia. Yhtiön 
omistamat Tapiolan kiinteistöt olivat muodostu-
neet painolastiksi, koska niitä jouduttiin yliarvosta-
maan taseissa. Poistotarve olisi ollut kymmenkun-
ta prosenttia, joten tilanne alkoi muuttua Viatekin 
kannalta kestämättömäksi.

Viatekin huipulla oli ollut tuulista, kun yhtiötä 
oli johtanut Antti Talvitie vuosina 1991–1992 ja Ta-
pani Tuori kymmenkunta kuukautta 1993. Hänen 
jälkeensä toimitusjohtajaksi nimitettiin geotek-
niikkaosaston johtaja Jaakko Heikkilä vuoden 1994 
alusta lukien. Hän ryhtyi johtamaan yhtiötä Jussi 
Hakalan vision mukaan, että Viatekin pitää jatkaa, 
mihin oli löydettävä toimiva ratkaisu. Hänen oli to-
teutettava eloonjäämisstrategiaa.

Yhtiössä oli käännettävä kivet ja kannotkin 
säästöjen aikaansaamiseksi. kaikki yli tuhannen 
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markan laskut alistettiin toimitusjohtajan hyväk-
syttäviksi. Henkilöstön palkkoja jouduttiin alen-
tamaan, lomarahoista luovuttiin. Pankkien kanssa 
neuvoteltiin jopa velkasaneerauksesta, sopimuk-
seenkin päästiin, mutta sitä ei tarvinnut ryhtyä to-
teuttamaan. 

Vuoden 1994 liikevaihto laski runsaaseen 113 
miljoonaan markkaan eli puoleen vuoden 1990 lii-
kevaihdosta. Positiivista tuloksessa oli käyttökat-
teen paraneminen 8,8 miljoonaan markkaan, mikä 
oli 7,8 prosenttia liikevaihdosta. Negatiivista oli 
puolestaan tappion kasvu edellisvuodesta viidellä 
miljoonalla markalla. 

Joulukuussa 1994 Viatek ja sen päärahoittajat 
silloinen koP ja vakuutusyhtiö Garantia pääsivät 
sopimukseen yhtiön rahoitusjärjestelyistä. Rahoit-
tajien saamiset vakautettiin 16 miljoonaan mark-
kaan. Vastaavasti yhtiön lainoja ja rahoituskuluja 
järjesteltiin uudelleen vapaehtoisella ja pitkäaikai-
sella sopimuksella. 

Viatekin yhtiökokous hyväksyi puolestaan jou-
lukuun lopussa pitämässään kokouksessa yhtiön 
osakkeiden nimellisarvon puolittamisen, suunna-
tun osakeannin ja optiolainan. Viatekin osakepää-
omaa korotettiin suuntaamalla osakeanti IPT Insi-
nööritoimiston Pohjatutkimus oy:n entiselle toi-
mitusjohtajalle lars lindqvistille, jolta Viatek osti 
vuonna 1989 IPTn osake-enemmistön. Hän suostui 
järjestelyllä vaihtamaan saamisensa yhtiön osak-
keisiin. Viatekin osakkeiden nimellisarvon puolit-
tamisella vähennettiin puolestaan yhtiön tappioita.

Ruotsista tiesuunnittelua
Yhtiössä jaksettiin uskoa tulevaisuuteen, vaikka ko-
timaassa niin julkiset kuin yksityiset investoinnit 
pysyivät alhaisella tasolla. Huhtikuussa 1994 Ruot-
sista saatiin 43 kilometrin E 18 moottoritieosuuden 
suunnittelu-urakka Uppsalan läheltä. Hankkeen 

pohjatutkimukset oli määrä kesällä 1994 ja suun-
nittelun piti valmistua vuoden 1995 helmikuussa. 
Viatek oli niin ikään päässyt suunnittelemaan sak-
salaisten rahoittamia Venäjän sotilaskyläprojekteja. 
Yhtiössä kehitettyä ohjelmistoa maanalaisten put-
kistojen hallintaan toimitettiin sekä Pietarin että 
Tallinnan vesi- ja viemärilaitoksille.

Viatekin operatiivinen toiminta oli tukevas-
ti yhtiön johdon käsissä ja harkinnassa, mihin ra-

Ruotsista saatu E18-moottori-
tiehanke oli pisin yhtenäinen 
moottoritiejakso, jonka Viatek 
oli saanut suunniteltavakseen.
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hoittajat eivät puuttuneet. Yhtiön kurssi oli saatu 
oikeansuuntaiseksi, mutta painolastia oli edelleen-
kin varsin paljon. Tässä taloudellisessa tilanteessa 
keväällä 1995 Ruotsista otettiin yhteyttä. Scandia-
consult oli kiinnostunut laajentumisesta Suomen 
markkinoille.

Yrityskauppaneuvotteluja käytiin tiiviisti. ke-
sällä 1995 toimitusjohtaja Jaakko Heikkilä laati lo-
mallaan Espanjassa muistioita ja yhteenvetoja yh-
tiön tilanteesta neuvottelijoille. ”Faxit kulkivat, 
mutta lomatunnelma oli kaukana”, Jaakko Heikki-
lä muisteli toukokuussa 2011 antamassaan haastat-
telussa.

Yritysjärjestelyjen palaset alkoivat loksahtaa 
paikoilleen elokuussa ja sopimukseen päästiin lo-
kakuussa 1995. Scandiaconsult pääsi sopimukseen 
Viatekin päärahoittajien koPsta Merita Pankiksi 
muuttuneen sekä vakuutusyhtiö Garantian kanssa 
Viatekin rahoituksen uudelleenjärjestelyistä. Täl-
löin Viatekin kiinteistöt siirtyivät rahoittajille, jot-
ka puolestaan kirjasivat alas yhtiön lainoja 50 mil-
joonalla markalla. Päärahoittajat luovuttivat optio-
oikeutensa Scandiaconsultille, joka puolestaan vah-
visti Viatekin rahoitusrakennetta vajaan kymme-
nen miljoonan markan uusemissiolainalla.

Yritysjärjestelyjen mukaan Viatekin entiset 
pääomistajat Jussi Hakala ja lars lindqvist luopui-
vat osakkeistaan. optiojärjestelyjen jälkeen Scan-
diaconsultin omistus nousi runsaaseen 87 prosent-
tiin. Myöhemmin Viatek vetäytyi pois Helsingin 

pörssin oTC-listalta ja yhtiön vähemmistö-
osakkaille tarjottiin lunastusmahdollisuutta.

Yrityskauppa tyydytti sekä myyjää että osta-
jaa. Viatek saattoi jatkaa toimintaansa omalla ni-
mellään, johon lisättiin SCC Viatek. Yhtiön johto 
saattoi jatkaa itsenäisesti tehtävissään. Viatekin pe-
rustajan ja entisen pääomistajan Jussi Hakalan mie-
lestä ”kauppa oli Viatekin kannalta hyvä ratkaisu” 
ja hän toivotti Scandiaconsultin tervetulleeksi. Sa-

malla Viatekista tuli merkittävä osa suurta pohjois-
maista konsulttiperhettä. kaupan ansiosta Scandia-
consultin asema vahvistui Ruotsin, Norjan ja Suo-
men johtavana konsulttiyrityksenä, jonka palveluk-
sessa oli noin 2 000 henkilöä.

Toisessa vaakakupissa oli Viatekin poistumi-
nen Ruotsin markkinoilta, jotka jätettiin Scandia-
consultille. Samoin Viatek vedettiin pois Helsingin 
Pörssistä ja jatkossa emoyhtiön osake noteerattiin 
vain Tukholman Pörssissä. kaikkinensa Viatekin 
eloonjäämisstrategia oli toiminut.

98  |  SKOL 1951 – 2011



Johtamista kehitettiin
kaksi vuotta myöhemmin, Viatekin täyttäessä 35 
vuotta vuonna 1997, yhtiöllä oli kotimaassa toimin-
taa 15 paikkakunnalla. Suomessa toimi kahdeksan 
yhtiötä, joiden palveluksessa työskenteli 350 ammat-
tilaista. Viennin osuus oli pystytty nostamaan 30 
prosenttiin liikevaihdosta ja Venäjästä sekä Baltian 
maista oli muodostunut merkittävä toiminta-alue. 

Yrityksen johtamisessa organisaatiokaavio tai py-
ramidi oli käännetty ylösalaisin siten, että asiakkaat 
oli nostettu huipulle sekä yhtiön toimitusjohtaja ja 
hallitus olivat alimpina. Tuolloin ei enää puhuttu 
alaisista vaan ammattilaisista. Asioita katsottiin vii-
destä näkökulmasta, jotka olivat talous, asiakas, pro-
sessit, henkilökunta ja tuotekehitystoiminta. 

Viatekissa otettiin käyttöön Balanced Score-
card-johtamisjärjestelmä, jossa yhtiön kaikki yksi-
köt puhuivat samaa kieltä. Yhtiön toimitusjohtaja 
Jaakko Heikkilä katsoi tämän järjestelmän olevan 
avain yhtiön menestymiselle ja puolusti sitä Scan-
diaconsultin johtoryhmässä uuden toimitusjohta-
jan edessä. Menestymisen taustalla hän näki asia-
kasläheisyyden, henkilöstön motivaation ja hen-
kilökohtaisen osaamisen merkityksen, minkä hän 
puki matemaattisen kaavan muotoon. 

Vuosikymmenen lopulla konsulttitoimistojen 
vientiyhteenliittymä Finnconsult siirtyi kokonaan 
Viatekin omistukseen. Finnconsult on keskitty-
nyt Suomen kehitysyhteistyöprojektien toteutta-
miseen. laajentuminen jatkui vuoden 2000 huh-
tikuussa, kun jyväskyläläinen Helander & Nirkko-
nen siirtyi yrityskaupalla Viatekille. Näin yhtiö laa-
jeni talonrakennusalan rakennetekniikan puolelle. 
kauppaan sisältyi Helander & Nirkkosen Helsin-
gin toimiston HS-Suunnittelun toiminnot, mutta 
lahden toimisto jäi kaupan ulkopuolelle. Viatek sai 
yrityskaupan myötä runsaat 30 uutta henkilöä, kun 
vuonna 2002 Vesi-Hydron oston yhteydessä henki-
löstö lisääntyi noin 130 henkilöllä.

Soitto Tampereelle
SCC Viatekin toimitusjohtaja Jaak-
ko Heikkilä oli keväällä 2003 työ-
matkalla Tampereella, kun Tukhol-
masta tuli puhelinsoitto. Tämä tar-
koitti seuraavalla mahdollisella ko-
neella lentoa Tukholmaan, jonne 
olivat saapuneet myös tanskalaisen 
Ramboll-säätiön edustajat. 

kysymys oli yritysjärjestelyistä, 
ostaako Scandiaconsult Rambol-
lin vai Ramboll Scanciaconsultin. 
koska pörssiyhtiön oli vaikea ostaa 
säätiötä, Ramboll osti neuvottelu-
jen jälkeen Scandiaconsultin ulos 
pörssistä. kysymyksessä oli kaikki-
nensa ystävällismielinen yritysjär-
jestely, Jaakko Heikkilä totesi tou-
kokuussa 2011 antamassaan haas-
tattelussa. kauppa tarkoitti myös SCC Viatekin 
siirtymistä tanskalaisomistukseen huhtikuun 2003 
alusta ja nimen muuttumista Ramboll Finlandiksi. 

Näin Viatekista oli tullut osa pohjoismaista ja 
maailmanlaajuista konsernia, jossa työskenteli 4 
200 henkilöä 70 eri toimipaikassa ympäri maailmaa. 
konsernilla oli toimintaa yli sadassa maassa Afri-
kassa, Aasiassa, Euroopassa ja Etelä-Amerikassa. 

kotimaassa Ramboll Finlandin laajentuminen 
jatkui, kun keväällä 2006 ostettiin Insinööritoimis-
to Paavo Ristola oy. Ristola oli Suomen johtava toi-
misto ympäristösuunnittelussa ja pohjavesiteknii-
kassa, minkä palveluksessa oli noin 130 henkilöä. 
Sittemmin Ramboll Finlandin henkilöstö on kas-
vanut yli tuhannen henkilön suunnitteluyrityk-
seksi, Jaakko Heikkilän jäätyä eläkkeelle yhtiöstä 
vuonna 2007. 

Lokakuussa 1995 Viatek 
siirtyi yrityskaupalla osaksi 
ruotsalaista Scandiaconsult 
-konsernia. Viatek säilytti 
tuolloin nimensä, mutta nimen 
alkuun liitettiin kirjaimet 
SCC. Keväällä 2003 tanska-
lainen Ramboll -säätiö osti 
Scandiaconsultin, minkä jäl-
keen Viatekista tuli Ramboll 
Finland.
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Elokuussa 2001 ilmestyneessä SKOL 
Visio -lehdessä julkaistiin Helsingin 
ilmakuva, johon oli kerätty kaksi-
toista keskeistä ja erilaista kohdetta, 
joita konsultit olivat olleet suunnitte-
lemassa.

1. Carnival Pride
2. Ruoholahden kanava
3. Hi-Tech Center
4. Koy Itämerentori
5. Ruoholahden uusi asuntoalue
6. Metron jatko-osuus
7. Kiasma
8. Asemalaiturien kattaminen
9. Pohjois-Espan ja Aleksin 

muutostyöt
10. Viikin jätevedenpuhdistamo
11. Herttoniemen uusi asuntoalue
12. Vuosaaren satama ja 

maaliikenneyhteydet

2000
–2011
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Vuodet 2000–2011 

Euroaikaan
Vuosituhannen alkaessa SKOLille ryhdyttiin luomaan pitkäjänteistä 
visiota, missiota, strategiaa. Tämä käynnisti laajan strategiatyöskentelyn 
kaikilla tasoilla, mikä konkretisoitui 13-osaiseen raporttisarjaan.  
Liiton näkyvyyttä haluttiin parantaa, kun tammikuussa 2001 
ryhdyttiin julkaisemaan SKOLvisio-julkaisua.  
Lehti ilmestyy säännöllisesti edelleen.  
Yli tuhatjäseninen Suomen Konsulttiyhdistys SNIL lakkautettiin 
vuonna 2006 ja sen toiminnot sulautettiin SKOLiin.

SKOLin historian merkittävin tapahtuma oli sen liittyminen  
Teknologiateollisuuden jäseneksi syksyllä 2010 ja toimialayhdistykseksi 
vuoden 2011 alusta lukien.  
Näin SKOLin historia itsenäisenä työmarkkina- ja toimialaliittona 
päättyi ja siirtyi osaksi suurempaa kokonaisuutta.
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U
udelle vuosituhannelle saa-
vuttaessa Skolin jäsentoi-
mistojen määrä oli 250 toi-
miston lukemissa, missä se 
pysyi vuosikymmenen lop-
pupuolelle saakka. Henki-

löstömäärä ylitti vuoden 2000 kuluessa 9 000 
henkilön rajan. Tässä kasvuvaiheessa liiton toi-
mintasuunnitelman päätavoitteeksi asetettiin 
näkyvyyden lisääminen ja terveen yritystoimin-
nan edellytysten parantaminen. 

liitto oli toiminut perinteisesti toimin-
tasuunnitelmiensa mukaisesti. Periodi käsitti 

yleensä vuoden ja vuoden 2000 puolella liiton 
hallitus pohti seuraavan vuoden toimintasuun-
nitelmaa. kokouksen loppupuolella liiton 1. va-
rapuheenjohtaja lauri Hintikka esitti ajatuksen, 
että liitolle luotaisiin kunnon visio, missio, stra-
tegia. Tästä pyörähti iso pyörä pyörimään liiton 
puheenjohtajan kari lautson ja toimitusjohtaja 
Timo Myllyksen vastatessa toiminnan jatkuvuu-
desta.

Imagon kohottaminen osoittautui niin vaa-
tivaksi tehtäväksi, että liiton hallitus käynnisti 
syksyllä 2000 laajan strategiatyöskentelyn. En-
simmäisessä vaiheessa liitolle luotiin visio. Tämä 

SKOLin puheenjohtajina toimivat 
Kari Lautso 2000–2003, 
Markku Kaskimies 2004–2007 ja 
Heikki Hornborg 2008–. 

SNILin puheenjohtajina toimivat 
Kaarlo Sell 2000–2001 ja 
Seppo Mäkinen 2002–2007.
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oli sikäli tärkeää, koska alan nähtiin jumiutuneen 
paikoilleen. Hintakilpailu ja yritysten heikko kan-
nattavuus olivat rajoittaneet kehitystoimintaa ja 
toiminnan uusiutumista.

liiton strategiatyöskentelyssä luotiin strategi-
set peruslinjat ja visio: ”Skol-yritykset ovat asi-
antuntijoina ja ratkaisujen tuottajina korvaama-
ton osa asiakkaan arvoketjua”. Tämän seuraukse-
na Skol-yritysten nähtiin tuottavan asiakkailleen 
olennaista arvonlisäystä tietointensiivisillä ratkai-
suilla, joilla asiakkaiden ja alan yritysten kannat-
tavuus, palveluiden laatu ja kilpailukyky paranevat 
jatkuvasti. liiton visio esiteltiin marraskuun lopul-
la 2000 Finlandia-talossa pidetyssä syyskokoukses-
sa. Tuolloin päätettiin jatkaa strategiatyöskentelyä 
vision selkiyttämiseksi ja jäsenkunnan sitouttami-
seksi yhteisiin linjoihin.

liiton ja jäsenistön näkyvyyttä haluttiin lisä-
tä mm. jäsenluettelon laajalla jakelulla. luettelon 
8 500 kappaleen painoksesta yli 6 500 toimitettiin 
tilaajatahoille ja sidosryhmille. Uutena informaa-
tiokanavana ja sidosryhmätiedotteena luotiin 9 000 
kappaleen Skolvisio -lehti. lehden ensimmäinen 
numero ilmestyi tammikuussa 2001. lehden teema-
na oli tietotekniikan läpimurto ja lehdessä käsitel-
tiin konsulttialan eri toimintasektoreita, markkina-
näkymiä, pätevyyskysymyksiä ja suunnittelun tren-
dejä. lehti oli luettavissa myös liiton internet-si-
vuilta, joita ryhdyttiin päivittämään säännöllisesti.

Tunti ratkaisi
Joskin liiton strategioiden ja vision pohdiskelussa 
ja valmistelussa liikuttiin pitkän tähtäyksen linjoil-
la, työmarkkinoilla elettiin tuntiaikataulussa. Työ-
ehtosopimukset päättyivät tammikuussa 2000, jol-
loin työehtosopimuksia ryhdyttiin neuvottelemaan 
liittokohtaisesti. liittokierros osoittautui etenkin 
ylempien toimihenkilöiden osalta vaikeaksi varsin-

kin, kun nämä liittoutuivat teknisten ja teollisuus-
toimihenkilöiden kanssa vaatimustensa läpiviemi-
seksi.

Neuvottelut ylempien toimihenkilöiden kans-
sa ajautuivat siihen pisteeseen, että apuun tarvit-
tiin sovintolautakunta. Ylempien Toimihenkilöi-
den YTN kuitenkin hylkäsi sovintolautakunnan 
sovintoesityksen maaliskuun alussa. Tämän jäl-
keen tilanne kärjistyi kaikkien kolmen toimihen-
kilöjärjestöjen yhteiseen lakkovaroitukseen 23. 
maaliskuuta 2000 alkavasta lakosta. Valtakunnan-
sovittelija Juhani Salonius joutui tekemään hartia-
voimin töitä sopimukseen pääsemiseksi. lopulta, 
mutta vain tuntia ennen lakon alkamista saavutet-
tiin neuvottelutulos, joten uhkaava kaikkia toimi-
henkilöjärjestöjä koskeva lakko vältettiin rimaa 
hipoen.

Tämän jälkeen työmarkkinoilla olikin rauhal-
lista. kun keskusjärjestöt sopivat tulopoliittisesta 
sopimuksesta, Skol ja YTN saattoivat sopia tulo-
poliittisen sopimuksen mukaisesta kaksivuotisesta 
työehtosopimuksesta, joka oli voimassa tammikuun 
2003 loppuun asti.

Liitolle kehitysstrategia
Skolin vision pohjalta työ jatkui kehitys- ja muu-
tosstrategian  työstämiseksi vuoden 2001 puolella. 
Todettakoon, että saman vuoden alusta liiton talo-
udessa oli siirrytty euroaikaan. Alkuvuodesta käyn-
nistettiin Teknologiastrategiaklinikka, jolle saatiin 
Teknologian kehittämiskeskuksen TEkESin rahoi-
tusta. Työn kuluessa hankkeen nimeksi muotoutui 
Skolin  kehitys- ja muutosstrategia VISIo 2005. 
laajapohjaista työtä tehtiin yhtäältä liiton hallituk-
sessa, eri toimikunnissa ja muissa elimissä sekä lii-
ton toimistossa. Toisaalta tämä laaja tehtävä edellyt-
ti ulkopuolisen konsultin palkkaamista, mihin teh-
tävään valittiin arkkitehti Aarni Heiskanen.
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Visio 2005 kehitys- ja muutosstrategia konkre-
tisoitui 13-osaiseen raporttisarjaan. Raportit jaettiin 
liiton jäsenille neljässä osassa loppuvuonna 2001 ja 
viimeinen osa tammikuussa 2002. Uutta tässä toi-
mintamallissa oli siirtyminen yhden vuoden toi-
mintasuunnittelusta neljän vuoden toimintavuo-
den tarkasteluun. Yhtäältä haluttiin muistaa liiton 
yksittäisten jäsenyritysten tarpeet ja toisaalta koko 
järjestön visiot. 

Strategiaraporttia esiteltiin laajasti maaliskuus-
sa 2002 julkaistussa Skolvisio-lehdessä, jonka 7 
500 kappaleen painoksesta suuri osa suuntautui lii-
ton sidosryhmille. liitto järjesti jäsenistölleen li-
säksi seitsemän alueellista tapahtumaa eri puolilla 
Suomea. Tilaisuuksissa jaettiin strategiaraporttia, 
josta oli otettu 7 500 kappaleen painos.

Strategisen kehitystyöskentelyn liiton hallitus 
muodosti liiton järjestötoiminnalle vision: Skol 
on arvostettu, vaikutusvaltainen ja näkyvä edun-
valvoja, joka tuottaa toiminnallaan jäsenilleen kil-
pailuetua ja liiketoiminnallista lisäarvoa sekä tukee 
näin jäsenyritysten vision toteutumista”.

Järjestötoiminnan vision tueksi laadittiin sit-
temmin  vuosia 2002–2005 koskeva toimintaohjel-
ma. Se jakautui kuuteen teemaan: 1. Jäsenyritysten 
toiminnan kannattavuuskehityksen tukeminen 2. 
Alan imagon, näkyvyyden ja uskottavuuden paran-
taminen 3. Jäsenyritysten asiakkuuksien, kump-
panuussuhteiden ja verkottumisen edistäminen 4. 
Alan osaamisen ja yhteisen tutkimus- ja kehitystoi-
minnan edistäminen 5. Toimivien työmarkkinoi-
den luominen ja ylläpito 6. Jäsenyritysten kansain-
välistymiskehityksen tukeminen.

Näkyvyyttä ja imagon kohottamista liitto haki 
ja sai elokuussa 2001. Tuolloin SNIl vietti 50-vuo-
tisjuhliaan Johtamistaidon opistolla. Tilaisuuden 
pääpuhujana oli FIDICin puheenjohtaja Wayne Bo-
wes. Valtiovallan tervehdyksen tilaisuuteen toi mi-
nisteri kimmo Sasi ja konsulttien edustajana puhui 

professori Jaakko Pöyry. Juhliin osallistui runsaat 
300 konsulttia ja sidosryhmien edustajaa.

SNIlin 50-vuotisjuhlissa myönnettiin ensim-
mäiset Suunnittelun edistäjä –palkinnot kymme-
nelle yritykselle, organisaatiolle tai henkilölle. Pal-
kinnon saajat olivat tehneet merkittävää työtä kon-
sulttialan edistämiseksi. Palkinnon saivat Ilmailulai-
tos, jonka puolesta huomionosoituksen otti vastaan 
varatoimitusjohtaja lauri Vänskä. Metso Paper oy:n 
palkinnon sai toimitusjohtaja Juhani Pakkala. kiin-
teistöjohtaja Juhani katko kiitti Nokian saamasta 
palkinnosta. Suomen toimitila- ja rakennuttajaliitto 
RAklIn kanssa oli vuosia yhteistyötä, joten toimi-
tusjohtaja Juhani Reen sai vastaan ottaa palkinnon. 

Ratahallintokeskus oli yksi palkinnon saajista, 
minkä puolesta johtaja Martti kerosuo oli yksi pal-

Vuotta 2000 koskevasta 
Ylempien toimihenkilöiden 
YTN työehtosopimuksesta 
käytiin tiukkoja neuvotteluja 
valtakunnansovittelijan joh-
dolla. Ratkaisuun päästiin 
vain tuntia ennen lakon alka-
mista. Sopimus oli voimassa 
vajaan vuoden, minkä jälkeen 
sovittiin kaksivuotisesta sopi-
muksesta.
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kinnon saajista. Senaatti-kiinteistöjen puo-
lesta johtaja Jorma Heinonen kumarsi palkin-
non. TEkES oli vuosia rahoittanut konsultti-
alan useita tutkimus- ja kehityshankkeita, jo-
ten pääjohtaja Veli-Pekka Saarnivaara sai an-
saitut kiitokset rahoituspäätöksistä. Tiehallin-
non kanssa oli kehitetty suunnitteluun liitty-
viä eri hankkeita, joten johtaja Aulis Nironen 
kiitti laitokselle osoitetusta palkinnosta. Pal-
kinnon saivat lisäksi kaksi konsulttia diplomi-
insinööri Ari Elo sekä professori Jaakko Pöyry.

Skolvision 12 000 kappaleen 24-sivui-
nen juhlanumero julkaistiin niin ikään SNIlin 
50-vuotisjuhlien yhteydessä elokuussa 2001. leh-

dessä esiteltiin Suunnittelun edistäjä –palkinnon 
saaneita sekä eri toimintasektorien työskentely-
menetelmiä, tietotekniikkaa ja elinkaariajatte-
lua. lisäksi alan markkinanäkymät olivat lehden 
sivuilla esillä samoin kuin suunnitteluosaamisen 
edellytykset.

Teollisuus omilla linjoillaan
Skol oli tehnyt pitkäjänteistyötä kSE 1995 –so-
pimusehtojen käyttöön ottamiseksi rakennus-
alalla ja julkisen sektorin suunnitteluhankkeissa. 
Näissä hankkeissa sopimusehdot olivat lähes aina 
käytössä, joskin tilaajan esittämillä muutoksil-
la. Teollisuudessa tilanne oli käytännössä toisen-
lainen. Teollisuus oli sotien jälkeen rakennutta-
nut kohteitaan pitkälti omilla suunnitelmillaan 
ja vasta myöhemmin ulkopuolisten konsulttien 
käyttöä lisättiin. Tämä oli osin sidoksissa riittävän 
suuriin ja monipuolisiin suunnittelutoimistoihin, 
joilla oli osaamista ja kapasiteettia selviytyä suu-
rista ja teknisesti vaativista toimeksiannoista.

Teollisuus toteutti hankkeitaan monissa ta-
pauksissa omilla kestorakennuttajan ehdoillaan. 
Teollisuus mm. vierasti pitkään Suomen Raken-
nuttajaliitto RAklIa, koska teollisuusyritykset 
eivät välttämättä halunneet sitoutua ulkopuolelta 
annettuihin sääntöihin ja ehtoihin.

Tämä teollisuuden ajattelutapa näkyi mm. 

SNILin 50-vuotisjuhlassa elo-
kuussa 2001 jaettiin kymmenen 
Suunnittelun edistäjä -palkintoa. 
Kuvassa palkinnon saajat ryhmä-
kuvassa, josta puuttuu TEKESin 
Veli-Pekka Saarnivaara. Hän saa-
pui paikalle noutamaan palkintoa 
hieman myöhemmin.
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Skolin laatimien kSE 1995 sopimusehtojen käyt-
töönotossa. liiton sopimusasiain toimikunnassa 
pohdittiin vuonna 2002 eräiden teollisuusyritys-
ten käyttämiä sopimusehtoja, jotka ”olivat monis-
sa kohdissa selvästi huonompia konsultin kannalta 
kuin kSE 1995-ehdot”, liiton vuoden 2002 toimin-
takertomuksessa todettiin.

Niinpä Skol kävi Teollisuuden ja Työnantajain 
keskusliiton TTn kanssa neuvotteluja laatia teolli-
suudelle omat yleiset sopimusehdot. Asia ei kui-
tenkaan edistynyt suurten teollisuusyritysten kiel-
teisen suhtautumisen takia. Sittemmin lokakuussa 
2002 liitto käynnisti neuvottelut Metso oyj:n kans-
sa yrityskohtaisten parannuksien aikaansaamiseksi. 

Näitä neuvotteluja käytiin seuraavinakin vuosi-
na teollisuuden kanssa, jotta kSE 1995-ehdot saatai-
siin laajempaan käyttöön ja toisaalta teollisuuden 
omia ehtoja pyrittiin neuvottelemaan lähemmäksi 
kSE-ehtoja. Asia nytkähti eteenpäin vuonna 2005, 
kun yhteistyössä PSk Standardisointiyhdistyksen 
kanssa toteutettiin teollisuuden suunnittelupalve-
lujen hankintaa käsittelevä sopimusmalli.

Joskin kSE 1995-sopimusehdot olivat laajasti 
käytössä rakennusalalla, käynnistettiin keskustelu 
sopimusehtojen uusimistyöstä Suomen toimitila- 
ja rakennuttajaliitto RAklIn kanssa vuoden 2002 
aikana. Muutostarpeiden taustalla olivat informaa-
tiotekniikan ja sähköisen tiedonsiirron uudet vaa-
timukset. 

Uudistuksen yhteydessä oli syytä tarkistaa tie-
dostojen ja tietokantojen tekijänoikeudet sekä 
omistajanoikeudet. Muutostarpeita aiheuttivat li-
säksi rakennuslain kokonaisuudistuksen aiheutta-
mat muutokset pääsuunnittelijan ja muiden suun-
nittelijoiden asemaan. Suunnittelun uudet hankin-

tatavat aiheuttivat nekin muutostarpeita sopimus-
ehtoja sopimuslomakkeita uusittaessa.

RAklIn kanssa käytävät neuvottelut eivät kui-
tenkaan edenneet toivotulla tavalla, koska ”tilaa-
japuolella ei ollut vielä valmiutta neuvottelujen 
aloittamiseen”, liiton vuoden 2004 toimintakerto-
muksessa jouduttiin toteamaan. Muutostarpeiden 
aineiston keräämistä sen sijaan jatkettiin Skolin 
toimikunnissa ja aluekokouksissa.

Teron, 7 v. aine 
Minusta tulee isona insinzzri
Maailman paras ammatti:
Haluan tulla insinzzriksi, kun olen kasvanut isoksi, koska se on hauskaa 

hommaa ja helppoa. Sen takia nykyisin on niin paljon insinzzrejy ja koko 
ajan tulee vain lisyy.

Insinzzrien ei tarvitse kyydy paljon kouluja, heidyn on vain opittava 
lukemaan tietokonekielty, jotta he osaisivat jutella tietokoneiden kanssa. 
Arvaan, etty heidyn pityy osata lukea myzs, niin etty he tietyisivyt, misty on 
kyse, kun kaikki asiat on sekaisin.

lnsinzzrien on oltava rohkeita niin, etteivyt he pelysty, jos asiat on niin 
sekaisin ettei voi ollakaan tai jos he joutuvat puhumaan vieraita kieliy 
ulko�naankielelly, jotta he tietyisivyt, mity pityy tehdy.

Insinzzreilly on oltava hyvyt silmyt, niin etty he nykevyt hameen lypi ei-
vytky saa pelyty konttorin naistyzntekijzity, koska he tyzskentelevyt niiden 
kanssa. 

Miny myzs pidyn siity palkasta, jota insinzzrit saavat. He saavat enemmyn 
rahaa, kuin ehtivyt kuluttaa. Se johtuu siity, etty useimmat ihmiset pityvyt 
insinzzrin tyzty vaikeana, paitsi insinzzrit, jotka tietyvyt, kuinka helppoa 
se on. Ei siiny ole paljon sellaista, misty en pityisi, paitsi se, etty tytzt pityvyt 
insinzzreisty ja kaikki naisinsinzzrit haluavat menny naimisiin miesinsinzz-
rien kanssa niin, etty heidyn on aina ajettava pois ne naiset, jotta ne eivyt 
ole hyirizksi.

Toivottavasti en tule allergiseksi konttoripzlylle, koska tulen meidyn koi-
rastakin sairaaksi. Ja jos tulen allergiseksi konttoripzlylle, ei minusta voi 
tulla insinzzriy ja sitten minun pityisi menny tyzhzn.

Lyhde: uranus.fi,  Leena Kymylyinen / Kainuun Sanomat 24.11.1999

SNILin 50-vuotisjuhlissa osana  tervehdystään työ-
markkinajohtaja Seppo Riski luki alun perin Kainuun 
Sanomissa marraskuussa 1999 julkaistun 7-vuotiaan 
Teron aineen ”Minusta tulee isona insinööri”. Aine 
herätti ansaittua ihailua sekä sai hymyn ja naurunkin 
vieraiden suupieliin.
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VISIO 2010 – yhteishanke
Vuosituhannen alkupuolella perustettiin kiinteistö- 
ja rakennusklusterin yhteishanke VISIo 2010. Pro-
jektin johtoryhmässä suunnittelu- ja konsulttialaa 
edustivat Teuvo Salminen Jaakko Pöyry Groupista 
ja arkkitehti Tommi Tuominen Evata Worldwides-
tä. liiton toimitusjohtaja Timo Myllys kuului puo-
lestaan projektin ohjausryhmään.

Projektin ensimmäinen raportti julkaistiin tou-
kokuussa 2001 teemalla ”Hyvän elämän puitteet – 
kiinteistö- ja rakennusalalla”. Projektin tarkoituk-
sena oli kertoa alan yhteisen tahtotilan kehityksen 
suuntaa ja yhteisiä päämääriä. 

kiinteistö- ja rakennusklusterin toinen raport-
ti julkaistiin toukokuussa 2002 ja se jaettiin alan 
edustajille ja sidosryhmien edustajille. Raportissa 
esiteltiin VISIo 2010-prosessin etenemistä. Projek-
tin etenemistä ja tuloksia valottava kolmas raportti 
julkaistiin sittemmin marraskuussa 2003 ja jaettiin 
laajasti alan vaikuttajatahoille.

Projektin laajuutta ja monitahoisuutta kuvastaa 
osaltaan marraskuussa 2004 pidetty tilaisuus. VISIo 
2010-tapahtuman osana Finlandia-talossa järjestet-
tyyn kiinteistö- ja rakennusforum 2005-tilaisuuteen 

osallistui yli 500 henkilöä rakennus- ja kiinteistöalan 
eri järjestöistä ja sidosryhmistä. Tilaisuuden aihee-
na oli ”kilpailukykyä uudella osaamisella”.  Skolin 
sääntömääräinen syyskokous pidettiin samana päivä-
nä Finlandia-talossa ennen kiinteistö- ja rakennus-
forum 2005-tilaisuuden alkua. Seuraavan vuotuisen 
tapahtuman teemana oli ”Tieto, osaaminen ja vuo-
rovaikutus”. Marraskuussa 2005 järjestettyyn tapah-
tumaan saapui runsaat 550 henkilöä. 

Liiton näkyvyys pilviin
liiton toimisto oli toiminut Tapiolassa konsultti-
talossa Pohjantie 12:ssa vuodesta 1977 lähtien. Vuo-
den 2003 kuluessa talolle suunniteltiin uutta käyt-
töä. konsulttitalon toimitilat myytiinkin sitten lo-
kakuussa Tapiolan sosiaali- ja terveyskeskuksen to-
teuttavalle Nordisk Renting oy:lle. Niinpä Skolin 
oli ryhdyttävä etsimään uusia toimitiloja.

liitto kartoitti useita mahdollisia toimitiloja Ta-
piolasta ja alueen välittömästä läheisyydestä. Yksi 
nousi kuitenkin ylitse muiden aivan Tapiolan ydin-
keskustassa, nimittäin Tapiolan keskustornin 12. 
kerroksen toimitilat. 

Kiinteistö- ja rakennuskluste-
rin Visio 2010 -yhteishanke 
oli aluksi kuuden järjestön voi-
mainponnistus. Osallistujat 
olivat Suomen toimitila- ja ra-
kennuttajaliitto RAKLI, Suo-
men Kiinteistöliitto, Raken-
nusteollisuuden Keskusliitto 
RTK, Rakennustuoteteollisuus 
RTT, Suunnittelu- ja konsult-
titoimistojen liitto SKOL sekä 
LVI-Keskusliitto. Hanketta 
rahoitti lisäksi Teknologian 
kehittämiskeskus TEKES. 
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Tapiolan keskustorni valmistui syyskuussa 1961 
ja se oli Arkkitehtitoimisto Aarne Ervin suunnitte-
lema ja Rakennustoimisto A. Puolimatkan urakoi-
ma Tapiolan maamerkki. keskustornin yläkerrok-
siin suunniteluihin ravintolatiloihin saatiin yrittä-
jä vasta pitkällisten neuvottelujen jälkeen syksyllä 
1962. Ravintola linnunradasta muodostui ykkösluo-
kan ravintola ja monien korkean tason vierailujen 
pyhiinvaelluspaikka. keskustornissa vieraili kunin-
kaita, valtionpäämiehiä, Iranin shaahi, ministereitä.

keskustornin ravintolamiljöön taso alkoi kui-
tenkin laskea vuosien kuluessa. Uusien ravintolan-
pitäjien käsissä linnunradasta muodostui lopulta 
kolmannen luokan kuppila ja viimeksi disco. Pai-
kan maine rasitti niin ikään keskustornin omistajia 
ja maaliskuun alussa 1989 kokoontunut yhtiökoko-
us muutti 12. kerroksen ravintolatilojen käyttötar-

SKOL oli toiminut Tapiolan 
Konsulttitalossa, Pohjantie 
12:ssa vuodesta 1977 lähti-
en. Toukokuussa 2004 liitto 
muutti Tapiolan Keskustor-
nin 12. kerrokseen.
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koitusta konttoritiloiksi. Samoin meneteltiin myö-
hemmin toukokuussa jolloin 13. kerroksen kahvila-
tilat muutettiin konttoritiloiksi. 

Näihin arkkitehti Aarne Ervin suunnittelemiin 
tiloihin Skol muutti toukokuussa 2004. Syyskuus-
sa liitto järjesti tupaantuliaiset, joihin osallistui 
noin 150 henkilöä. Nämä saattoivat kuvaannollises-
ti todeta Skolin imagon nousseen pilviin.

Joskin Skolin imago oli noussut pilviin, muu-
toksia tapahtui järjestökentässä laajemminkin. Al-
kuvuodesta 2004, helmikuussa Teollisuuden ja 
Työnantajain keskusliitto TT sekä Palvelutyönan-
tajain PT hyväksyivät liittojen yhdistämisen ko-
konaan uudeksi keskusjärjestöksi. Tämä tarkoitti 
Elinkeinoelämän keskusliiton Ekn perustamista 
vuoden 2005 alusta lukien. Skolin hallitus päät-
ti yksimielisesti liittyä uuteen keskusliittoon ja hy-
väksyä yhdistymissopimuksen ehdot.

Visioista tilinpäätös
Skolin Visio 2005-ohjelmasta tehtiin tilinpäätös 
vuotta 2005 koskevassa toimintakertomuksessa. Jä-
senyritysten työllistämä henkilöstö kasvoi lähtö-
vuoden 2002 vajaasta 10 000 henkilöstä yli 12 000 
henkilöön. Vastaavasti yritysten liikevaihto kasvoi 
noin 700 miljoonasta eurosta yli 900 miljoonaan 
euroon. 

liiton jäsenyritysten kannattavuus pysyi hyvä-
nä erityisesti pohjoismaisessa vertailussa. Suoma-
laisyritysten kannattavuuden tunnusluvut olivat 
selvästi muiden pohjoismaiden yritysten kannat-
tavuuslukuja paremmat. kehittyneiden teollisuus-
maiden vertailussa suomalaiset konsulttitoimistot 
olivat erittäin kilpailukykyisiä insinöörityön ve-
loitustasolla mitattuna. Skolin jäsenyritysten ul-
komaanlaskutus oli ollut vuosittain kolmanneksen 
luokkaa kokonaisliikevaihdosta, mikä oli kansain-
välisestikin suurimpia osuuksia.

VISIo 2005-tilinpäätöksessä imagon ja näky-
vyyden katsottiin parantuneen. liitto oli julkaissut 
säännöllisesti kahdesti vuodessa ajankohtaisia asi-
oita käsittelevää Skolvisio-lehteä jäsenkunnalleen 
kuin sidosryhmilleenkin. Alan työllisyyden nähtiin 
kehittyvän myönteisesti, sillä seuraavan kymmenen 
vuoden aikana teknisten alojen suunnittelija- ja asi-
antuntijatehtäviin avautui runsaasti uusia työpaik-
koja. Tämän seurauksena opiskelijoiden suuntautu-
minen alalle oli lisääntynyt.

Jäsenyritysten keskinäiset sekä asiakaskumppa-
nuudet olivat lisääntyneet. Suunnittelupalvelujen 
hankintatapojen nähtiin kehittyneen suotuisasti, 
kun pääosa suunnittelutilauksista suuntautui pui-
te- ja vuosisopimuksiin tai neuvottelumenettelyyn. 
Silti tarjouskilpailut olivat vielä voimissaan, koska 
suunnitteluhankinnoista 43 prosenttia tilattiin tar-
jouskilpailujen kautta vuonna 2005.

liiton jäsenyritysten profiloituminen teknolo-
giaosaajina oli selvästi lisääntynyt. Ansio tästä lan-
kesi osin kumppanuussopimuksille, kun suunnitte-
luyritysten rooli asiakkaiden teknologian, tuotan-
non sekä tuotekehityksen alalla oli tärkeässä ase-
massa.

Suunnittelualalla työmarkkinoiden joustavuu-
den katsottiin lisääntyneen. Skolin solmimat työ-
ehtosopimukset ”olivat edelläkävijöitä joustavien 
työaikajärjestelyjen soveltamisessa”, vuoden 2005 
vuosikertomuksessa kirjoitettiin. Joustavuus näkyi 
selkeästi esimerkiksi liukuvan työajan nostamisella 
lakisääteisestä 40 tunnista 100 tuntiin. Tämä jousto-
jen lisääntyminen oli tapahtunut kymmenen vuo-
den kuluessa vuodesta 1995 lähtien.

Skolin noin sadalla jäsenyrityksellä oli ulko-
maisia projekteja tai suunnittelukohteita. Samoin 
kohdemaita oli satakunta. liiton suurimmat jäsen-
yritykset olivat kansainvälistyneet voimakkaasti 
yhtäältä laajenemalla Suomesta maailmalle tai toi-
saalta ne olivat osia kansainvälisistä yritysryhmis-
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tä. liiton jäsenyritysten koko henkilöstöstä puolet 
työskenteli kansainvälisesti toimivissa yrityksissä.

Strategiat päivitettiin
Vaikka edellinen toimintaohjelma ei ollut vielä 
loppunutkaan, Skolin hallitus jatkoi vuonna 2005 
strategiatyöskentelyään. Strategiat päivitettiin 
sekä luotiin nelivuotinen toimintaohjelma vuosil-
le 2006–2009.

liiton toiminta rakennettiin viidelle strategi-
selle teemalle: 1. Skol-yritykset ovat kilpailuky-
kyisiä, kehittyviä ja kannattavia 2. Suunnittelualal-
la toimivat markkinat ja reilu kilpailu 3. Skol-yri-
tyksillä osaavat, koulutetut ja kehittyvät resurssit 4. 
Suunnitteluala on arvostettu, näkyvä ja imagoltaan 
hyvä 5. Alan työmarkkinat toimivat joustavasti ja 
kannustavasti.

liiton strategiat ja toimintaohjelma vahvistet-
tiin sittemmin marraskuussa 2006 Finlandia-talos-
sa pidetyssä syyskokouksessa. Vuoden 2006 toimin-
tasuunnitelmaan kuului järjestöpoliittisesti varsin 
merkittävä asia eli Suomen konsulttiyhdistyksen 
SNIlin yhdistäminen Skoliin vuoden 2006 aikana.

SNIlin toimintaan kuuluneita tehtäviä oli mää-
rä jatkaa kaikilta osiltaan Skolin toiminnan osa-
na. SNIlin auktorisointitehtävät siirtyivät Skolil-
le vastuuhenkilöiden hyväksynnän kautta. SNIlin 
FISE-osakkeet siirtyivät niin ikään Skolille, joka 
jatkoi FISE-yhteistyötä rakennesuunnitelmien tar-
kastajien auktorisoimiseksi. käytännössä tämä nä-
kyi esimerkiksi rakenteiden tarkastajien pätevyyk-
sien myöntämisenä, joita myönnettiin kymmenelle 
henkilölle vuoden 2006 aikana.

kun SNIl lakkasi olemasta, lakkasivat samalla 
SNIl-jäsenyydetkin. Nämä siirtyivät Skolin vas-

SKOLin hallitus kokoontui 
päivittämään strategioitaan 
Elomaticin tiloihin Turkuun 
syksyllä 2005. Kuvassa 
osallistujat vasemmalta 
Timo Myllys, Eevaliisa Härö, 
puheenjohtaja Markku Kaski-
mies, Kimmo Fischer, Tommi 
Tuominen, Jouni Mörttinen, 
Olli Manner, Heikki Horn-
borg, Eero Auranne, Pertti 
Kinni ja Vesa Junttila.
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tuuhenkilörekisteriin. Rekisteriin siirtyneistä oli 
tarkoitus koota toimikunta, jonka tehtävänä oli 
vastuuhenkilöhyväksynnän ylläpito ja kehittämi-
nen sekä samalla ammatillisen osaamisen ja yhteis-
toiminnan kehittäminen.

Tiedotus ja koulutus sisältyi Skolin tehtäviin 
mm. Skolvisio-lehden avulla. SNIlin ikijäsenil-
le luvattiin toimittaa tiedotusaineistoa maksutta 
edelleenkin. SNIlin stipendirahasto sen sijaan jat-
koi vanhalla nimellään Skolin alaisena itsenäisenä 
stipendirahastona sääntöjensä mukaisesti. Stipendi-
rahaston hallitukseen kuului kaksi SNIlin naistoi-
mikunnan, kaksi Skolin yritysedustajaa sekä kak-
si vastuuhenkilörekisterin edustajaa. Stipendirahas-
ton pääoma oli maaliskuun 2006 alussa noin 82 000 
euroa. SNIlin naistoimikunnan oli määrä jatkaa va-

paaehtoista toimintaansa yhteistyössä SNIl-aktiivi-
jäsenten ja Skolin toimiston kanssa.

Yli tuhat jäsentä
Millainen sitten oli SNIl, kun sitä ryhdyttiin pur-
kamaan ja sulauttamaan Skoliin? Suomen kon-
sulttiyhdistyksen SNIlin hallituksen puheenjoh-
tajana toimi diplomi-insinööri Seppo Mäkinen ja 
varapuheenjohtajana arkkitehti Pertti Hakamäki. 
Hallitukseen kuului kaksi asiantuntijajäsentä niin 
kuin koko ajan vuodesta 1984 lähtien, kun liitto 
muutti nimeään ja sääntöjään. Nämä kaksi asian-
tuntijajäsentä olivat johtaja Martti Huomo Ilmai-
luhallituksesta ja asiakaspäällikkö Jukka Riikonen 
Senaatti-kiinteistöistä.

SNILin puheenjohtajat ovat 
saaneet liiton toimiston seinäl-
le omat karikatyyrinsä.  
Kuvassa mallit vasemmalta 
Arne Lemström, Kari Helan-
der ja Risto Siirilä.
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SNIlin jäsenmäärä oli liittoa purettaessa 1 064 
henkilöä, joista ikijäseniä 189 ja varsinaisia jäseniä 
875 henkilöä. Jäsenistöstä 94 konsultille oli myön-
netty SNIl/S-jäsenyys.

SNIlin yhteyteen oli vuonna 1972 perustet-
tu Tellervo Hackzellin aloitteesta stipendirahasto. 
Naistoimikunta oli siihen mennessä kerännyt rahaa 
satunnaisiin kohteisiin kuten otaniemen teekkari-
kylän lastentarhaan ja juhlien soitannollisiin säes-
tyksiin, pianon hankintaan. Tellervo Hackzell eh-
dotti stipendirahaston perustamista SNIlin silloi-
selle puheenjohtaja Johannes Gummerukselle, joka 
piti ehdotusta hyvänä ja niin stipendirahaston ra-
haston säännöt sitten hyväksyttiin liiton syyskoko-
uksessa marraskuussa 1972 Hotelli Hesperiassa.

Stipendirahasto julisti helmikuussa 1973 yhden 
2 000 markan suuruisen stipendin Helsingin teknil-
lisen korkeakoulun opiskelijoiden haettavaksi. Sti-
pendi myönnettiin teekkari Asko lindroosille ja se 
luovutettiin liiton vuosikokouspäivän lounastilai-
suudessa huhtikuussa 1973 kalastajatorpalla. Todet-
takoon, että stipendirahaston varat olivat vuoden 
lopussa runsaat 4 780 markkaa.

SNIlin stipendirahasto ryhtyi vuonna 1981 
myöntämään stipendejä diplomitöistä ja vuonna 
1989 lisensiaatti- ja tohtorinväitöskirjan jatko-opis-
kelijoille. koulutusuudistuksen jälkeen stipendejä 
ryhdyttiin myöntämään ammattikorkeakoulun opis-
kelijoille vuodesta 2001 lähtien. Vuoden 2010 marras-
kuussa myönnettiin yhteensä kahdeksan tuhannen 
euron suuruista stipendiä. Hakijoita oli ollut kaikki-
aan nelisenkymmentä ja stipendinsaajista kolme sai 
diplomitöistään, kaksi sai opiskelustipendin ja kolme 
oli ammattikorkeakoulun opiskelijoita.

Historiansa aikana SNIlin stipendirahasto oli 
myöntänyt vuoden 2010 loppuun mennessä yhteen-
sä 185 stipendiä arvoltaan yhteensä 175 000 euroa.

SNIlin toiminnan lakatessa yhdistyksen varal-
lisuus jaettiin stipendirahaston, SNIlin jäsenten 
kevätretken ja Skolin vastuuhenkilötoiminnan 
kehittämisen kesken. Näin vuonna 1951 perustetun 
Suomen Neuvottelevien Insinöörien liitosta Suo-
men konsulttiyhdistykseksi SNIliksi muuttunut 
yhdistys saapui elinkaarensa päähän, kun SNIlin 
vuosikokous oli päättänyt liiton toiminnan yhdis-
tämisestä ja sulautumisesta Skoliin vuoden 2007 
alusta lukien.

SNILin stipendirahaston 
ensimmäinen stipendi luo-
vutettiin huhtikuussa 1973 
teekkari Asko Lindroosille 
vuosikokouksen lounaalla 
Kalastajatorpalla. Kuvassa 
stipendiä luovuttamassa 
diplomi-insinööri J.A. Gumme-
rus, Tellervo Hackzell ja Raili 
Malmberg.
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SNIlin toiminnan yhdistäminen Skoliin ja 
yhdistyksen purkaminen edellytti sääntöjen 
mukaan asian käsittelyä kahdessa kokoukses-

sa. lisäksi päätöksen taakse oli saatava neljän vii-
desosan enemmistö.

Marraskuussa 2005 pidetyssä SNIlin vuosiko-
kouksessa Finlandia-talossa asiaa käsiteltiin ensim-
mäisen kerran. kokouksen puheenjohtajana toi-
mi Pentti Piri ja paikalla oli 16 jäsentä. Yhdistyk-
sen purkupäätös vietiin äänestykseen, jossa 13 ääntä 
annettiin purkamisen puolesta kahden vastustaes-
sa SNIlin purkamista. Täten sääntöjen edellyttämä 
ensimmäinen käsittely yhdistyksen purkamisesta 
oli saatu päätökseen.

SNIlin jäsenet kutsuttiin toisen kerran käsitte-
lemään yhdistyksen purkamista huhtikuussa 2006 
Espoon kulttuurikeskukseen Skolin vuosikoko-
uksen yhteyteen. kokouksen puheenjohtajana toi-
mi yhdistyksen silloinen puheenjohtaja Seppo Mä-
kinen, mutta osanotto oli varsin laimea, vain kah-
deksan jäsentä. 

SNIlin purkupäätöstä vastustaneet huomautti-
vat, ettei Skolin vuotta 2006 koskevassa toimin-

tasuunnitelmassa mainittu SNIlin tehtävien ja 
vastuiden siirtymistä Skolille. Todettakoon, että 
Skolin toimintasuunnitelma oli laadittu jo syksyl-
lä 2005 ennen asian ensimmäistä käsittelyä. koeää-
nestyksessä kuusi jäsentä kannatti SNIlin purka-
mista kahden vastustaessa. 

koeäänestyksen jälkeen kokouksen puheenjoh-
taja päätti keskeyttää kokouksen. Sitä jatkettaisiin 
myöhemmin syksyllä, kunhan Skolin vuotta 2007 
koskeva toimintasuunnitelma olisi ensin hyväksyt-
ty. Näin sitten tapahtuikin 16. marraskuuta 2007, 
jolloin Seppo Mäkinen jatkoi purkupäätöstä koske-
van asian toista käsittelyä. Aikaa edellisestä käsitte-
lystä oli tuolloin kulunut yli seitsemän kuukautta.

Skolin toimintasuunnitelmaan tehdyt kir-
jaukset tyydyttivät nyt kokousedustajia, jotka yk-
simielisesti päättivät yhdistyksen purkamisesta. 
Edelleen päätettiin yksimielisesti siirtää yhdistyk-
sen jäljellä olevista varoista 1 000 euroa naistoimi-
kunnalle sekä 3 000 euroa stipendirahastoon, mikä 
kartutti stipendirahaston varoja runsaaseen 81 000 
euroon, toimitusjohtaja Timo Myllys muisteli haas-
tattelussaan SNIlin purkamiseen liittyvää episodia 
ja yli seitsemän kuukautta jatkunutta kokousta.

SNIlin hallitus piti viimeisen kokouksensa 
maaliskuussa 2007 Tapiolan keskustornissa. Yhdis-
tyksen purkamiseen liittyvät päätökset todettiin 
tuolloin tehdyiksi ja itse purkaminen oli tapahtu-
nut vuosikokouksen päätösten mukaisesti. 

Yli seitsemän 
kuukauden kokous

SNILin viimeisen hallituk-
sen viimeiseen kokoukseen 
maaliskuussa 2007 osallis-
tuivat vasemmalta Jean An-
dersson, Kari Kaleva, Timo 
Myllys, Pertti Hakamäki ja 
Vesa Pitsinki.
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Arvostettua asiantuntemusta
Skolin 40-vuotisjuhlavuotta vuonna 2007 vietet-
tiin taloudellisessa laitamyötäisessä. Yritysten työ-
kanta pysyi koko ajan hyvällä tasolla, sillä töitä oli 
yli kuuden kuukauden ajaksi. Tätä voitiin pitää 
konsulttialalla erittäin hyvänä tasona. Meneillään 
oli tuolloin yhdestoista kasvun vuosi.

Juhlavuoden teemaksi oli valittu ”Arvostettua 
asiantuntemusta”, minkä ympärille kudottuun kon-
sulttipäivään maaliskuun lopulla osallistui lähes 250 
alan konsulttia sidosryhmien edustajaa. Maaliskuun 
lopulla pidetty konsulttipäivä järjestettiin Espoon 
kulttuurikeskuksessa. Tilaisuuden pääpuhuja oli 
eduskunnan puhemies Paavo lipponen.

liito jalkautui niin ikään maakuntiin, kun alu-
eellisia tapahtumia järjestettiin Jyväskylässä, kou-
volassa ja Tampereella. Näissä kaikissa tilaisuuksissa 
käsiteltiin alalle tärkeää hankintamenettelyä sekö 
muita ajankohtaisia aiheita. kolmessa tapahtumas-
sa oli osanottajia noin 80 henkilöä. 

Hankintamenettely oli sikälikin tärkeä, kos-
ka kesäkuussa 2007 astui voimaan uusi hankin-
talaki. Suunnittelupalvelujen hankinnasta oli 
valmistunut uusi opas, jonka toimittamisesta oli 
vastannut diplomi-insinööri Matti Tauriainen 
Skolista. oppaaseen oli koottu uusitun lainsää-
dännön ja yksityisen sektorin parhaat käytännöt. 
Asiantuntijapalvelujen hankinnassa voitiin käyt-
tää mm. neuvontamenettelyä lainsäädäntöön si-
sältyvien laatukriteerien ansiosta. Samoin lain-
säädännössä oli selkiytetty puitesopimusten käyt-
tämismahdollisuutta. 

SKOLin 40-vuotisjuhlasemi-
naari pidettiin maaliskuussa 
2007 Espoon Kulttuurikeskuk-
sessa. Konsulttipäivän aiheena 
oli Arvostettua asiantuntemus-
ta. Tilaisuuden juhlapuhujana 
oli eduskunnan puhemies Paavo 
Lipponen. Werner Bros vastasi 
tilaisuuden keveämmästä ohjel-
masta, tosin raskaalla jalalla. 
Paikalla oli yli 250 henkilöä.
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Lakko latisti juhlatunnelman
Juhlien jälkeen seurasi viilentyvä syksy työmarkki-
noilla. Vuoden 2005 työehtosopimukset olivat päät-
tymässä syyskuun 2007 lopussa, joten Skolin työ-
markkinaneuvottelut käynnistyivät elokuussa erik-
seen Toimihenkilöunioni TUn ja Ylempien toimi-
henkilöiden YTNn kanssa. Syyskuun loppupuolel-
la tekstikysymykset oli saatu pääosin ratkaistuiksi, 
mutta erimielisyydet rahasta odottivat vielä ratkai-
suaan.

Toimihenkilöunionin TUn päästiin neuvottelu-
ratkaisuun uudesta 2,5-vuotisesta työehtosopimuk-
sesta alkuillasta 19. lokakuuta. TUn yleisen linjan 
mukainen työehtosopimuksen palkankorotusvaiku-
tus oli 10,5 prosenttia. Palkkapakettiin kuului myös 
taulukkopalkkojen nosto, palvelusvuosilisät, koro-
tukset henkilöedustajien korvauksiin sekä käsitte-
lymalli soveltamisalaa koskevaan ”rajariitaan”. Toi-
mihenkilöiden työehtosopimus oli voimassa huhti-
kuun 2010 loppuun.

Joskin toimihenkilöiden kanssa oli päästy sopi-
mukseen, YTNn kanssa käytävät neuvottelut tak-
kusivat pahasti ja käytännössä katkesivat jo ennen 
TU-sopimuksen syntymistä. YTN vei ensin raha-
kysymykset työehtosopimuksen mukaisen sovinto-
lautakunnan ratkaistavaksi. Sittemmin YTN hylkä-
si sovintolautakunnan kolmivuotisen sopimuksen, 
joka olisi tuonut enimmillään 14,6 prosentin koro-
tukset palkkoihin. Samalla YTN jätti työtaisteluil-
moituksen.

Tässä työtaistelu-uhkatilanteessa neuvottelut 
siirtyivät valtakunnansovittelijan toimistoon. Piiri-
sovittelija Esa lonka ei kuitenkaan löytänyt edel-
lytyksiä sovintoesityksen tekemiselle, jolloin YTN 
toteutti ulosmarssin 9. marraskuuta 2007. Tällöin 
noin 6 000 ylempää toimihenkilöä poistui työpai-
koiltaan.

Todettakoon, että 12. marraskuuta annettu en-
simmäinen kolmivuotinen sovintoesitys olisi tuo-
nut enimmillään 15,4 prosentin palkankorotukset. 
Tämäkään ei kelvannut YTNlle, joka hylkäsi ehdo-
tuksen, ylempien toimihenkilöiden lakko alkoi 13. 
marraskuuta.

lakon aikana sovittelu silti jatkui ja kahdeksan-
tena lakkopäivänä 22. marraskuuta piirisovittelija 
Esa lonka onnistui löytämään hyväksyttävän sovin-
toesityksen. kaksivuotisessa sopimuksessa paikalli-
sesta sopimisesta riippuen palkkoja korotettaisiin 
10,4–11,4 prosenttia. Sovintoesitys sisälsi niin ikään 
henkilöedustajien korvaukset sekä matka-ajan kor-
vaukset. Molemmat osapuolet joutuivat äänestä-
mään työehtosopimuksen hyväksymisestä, mutta 
lakko saatiin lopulta päättymään. Työehtosopimuk-
sen oli määrä olla voimassa lokakuun 2009 loppuun.

lakon saldo oli murheellista luettavaa. lak-
koon osallistui lähes 4 000 ylempää toimihenkilöä 
ja ulosmarssi mukaan lukien lakossa menetettiin yli 
30 000 työpäivää eli 130 henkilötyövuotta. Rahassa 
palkkamenetykset olivat lähes viisi miljoonaa eu-

Toimihenkilöunionin TUn 
kanssa on päästy neuvotte-
luratkaisuun uudesta työeh-
tosopimuksesta 19.10.2007 
klo 17.50. 

Kuvassa neuvottelijat vasem-
malta Pertti Kinni ja SKOLin 
puheenjohtaja Markku Kaski-
mies, TUn neuvottelijat Mark-
ku Järvinen, Antti Rinne, 
Raija Kari ja Jyrki Suihkonen 
sekä SKOLin Timo Myllys.
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roa, kun vastaavasti yritysten menetykset vastasivat 
12 miljoonan euron liikevaihtoa. Tästä ”osa saatai-
siin takaisin myöhemmin”, liiton vuoden 2007 vuo-
sikertomuksessa uumoiltiin.

Kotisivuilla ennätysmäärä kävijöitä
Jos lakosta oli jotain hyötyä, niin ainakin mielen-
kiinto Skolin kotisivuihin nousi ennätystasolle. 
liiton ja sen jäsenyritysten kotisivujen ja yritysten 
tietokannan kehitystyötä oli tehty jo pitkään. kuu-
kausittain kotisivuilla oli ollut keskimäärin 5 000 
kävijää. Marraskuun kuuman työtaistelutilanteen 
aikana kotisivujen kävijämäärä nousi ennätystasol-
le, kolminkertaiseksi 15 000 kävijään, 54 000 vierai-
luun ja 260 000 avattuun sivuun. 

Joskin alalla olivat voimassa olevat työehtosopi-
mukset vuoden 2008 puolella käytiin työehtosopi-
musten mukaista jatkuvan neuvottelun menettelyä. 
Tämä koski mm. työaikapankin kehittämistä. Neu-
votteluissa oli edelleen pystytty kehittämään jous-
tavia työmarkkinoita, kun liukumarajaa voitiin nos-
taa 100 tunnista 120 tuntiin.  

Vapaa-aikana matkustamiseen liittyvät kysy-
mykset työllistivät neuvottelijoita. YTN näet esit-
ti neuvotteluissa, että vapaa-aikana matkustamisen 
vaatisi aina työntekijän suostumuksen. Työnanta-
jan eli Skolin näkemyksen mukaan työsopimuk-
sen kirjaus, että ”työ edellyttää matkustamista”, on 
yleensä riittävä. Tämä ei kuitenkaan tyydyttänyt 
YTNn neuvottelijoita, vaan asia vietiin työtuomio-
istuimen käsiteltäväksi. Alkuvuodesta 2009 työtuo-
mioistuin antoi asiasta päätöksensä, joka tarkoitti 
sitä, että YTN hävisi kanteensa.

Työmarkkinaosapuolet Skol, TU ja YTN oli-
vat kolmikantaisesti tarkastelleet vuoden 2008 puo-
lella työehtosopimusten soveltamisrajoja. Selvitys-
työssä oli päädytty siihen, että suurin osa ylimpien 
vaativuusluokkien tehtävistä oli itsenäisiä asiantun-

tijatehtäviä. Siten ne voisivat työnantajan mieles-
tä kuulua ylempien toimihenkilöiden työehtoso-
pimuksen piiriin. TU puolestaan katsoi, että valta-
osa suunnittelualan yritysten henkilöstöstä pitäisi 
kuulua TU-työehtosopimuksen piiriin. kolmikan-
taisesti asian selvittämiselle annettiin aikaa syys-
kuun 2009 loppuun. Soveltamisrajasta saatiin kyllä 
kolmikantaisesti kirjaus, mutta asia jäi TUn ham-
paankoloon.

Skol oli itsenäisesti neuvotellut alansa työeh-
tosopimuksista Elinkeinoelämän keskusliiton Ekn 
jäsenliittona. Apua ja tukea oli luonnollisesti saa-
tu keskusliiton työehtosopimusvaliokunnasta sekä 
keskusliiton jäsenjärjestöiltä. Ylempien toimihen-
kilöiden sopimusasioissa Skol oli pitänyt tiivistä 
yhteyttä Teknologiateollisuuteen sekä Energiate-
ollisuuteen, joilla oli samantyyppisiä työehtosopi-
musasioita neuvottelupöydässä.

Skolin asema itsenäisenä työehtosopimusneu-
votteluosapuolena alkoi saapua tiensä päähän. Sillä.

Teknologiateollisuuden jäseneksi
Skolin hallitus oli ryhtynyt selvittämään vuoden 
2008 lopulla yhteistyön tiivistämistä Teknologiate-
ollisuuden kanssa. Tämä koski erityisesti työmark-
kina-asioita sekä toisaalta elinkeinopolitiikkaan 
liittyviä kysymyksiä. Näitä olivat koulutus ja osaa-
minen, innovaatioympäristö, energia ja ilmasto.

liiton hallitus laati sittemmin esityksen syys-
kokoukselle Skolin ja Teknologiateollisuuden vä-
lisestä yhteistyöstä. Marraskuussa 2009 Finlandia-
talossa pidetyssä syyskokouksessa hallituksen esi-
tys hyväksyttiin ja hallitukselle annettiin valtuudet 
neuvotella sopimus Teknologiateollisuuden kanssa. 
Puhetta tuossa historiallisessa syyskokouksessa johti 
olli Manner Elomatic oy:stä. kokoukseen osallis-
tui 19 jäsenyrityksen edustajat, kun Skolin jäsen-
määrä oli tuolloin runsaat 230 yritystä.
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Syyskokouksen valtuuksien perusteella huhti-
kuussa 2010 pidetylle vuosikokoukselle tuotiin hal-
lituksen esitys Skolin ja Teknologiateollisuuden 
välisestä yhteistyösopimuksesta. Espoon kulttuuri-
keskuksessa pidetyn vuosikokouksen puheenjohta-
jana toimi niin ikään olli Manner.

Hallitus oli perustellut yhteistyösopimusta, että 
se lisää alan ja Skolin uskottavuutta ja vaikutus-
valtaa, vahvistaa ja laajentaa yhteistyötä ja edun-
valvontaa sekä lisää toimintamahdollisuuksia elin-
keinopolitiikassa. lähentyminen Teknologiateolli-
suuteen oli alkanut työmarkkina-asioista. Näihin 
Skolin hallitus uskoi saatavan ”moninkertaisen li-
sän neuvotteluvoimaan”. Samalla lähes puolet elin-
keinoelämän ylemmistä toimihenkilöistä saataisiin 
saman työnantajajärjestön piiriin.

Sopimuksen mukaan Skol liittyi Teknologia-

teollisuuden jäseneksi syyskuun 2010 alusta ja so-
pimuksen mukaisena toimialayhdistyksenä vuoden 
2011 alusta lukien. Skolin jäsenyritysten liittymis-
aika suoraan Teknologiateollisuuden jäseniksi jat-
kui vuoden 2011 loppuun mennessä. kun Skol liit-
tyi Teknologiateollisuuteen, se erosi Elinkeinoelä-
män keskusliitosta Eksta, koska yritysten keskus-
liiton jäsenyys muodostui teknologiateollisuuden 
kautta.

Skolin yritys- ja elinkeinopoliittinen edun-
valvonta jatkui liittymisen jälkeen ennallaan. Sen 
sijaan työmarkkinatoiminta siirtyi kokonaisuu-
dessaan Teknologiateollisuudelle ja Skolin työ-
markkinajuristi Mikko oikarinen siirtyi sittem-
min Teknologiateollisuuden työmarkkinaosastol-
le vastaamaan Skolin työmarkkina- ja ehtosopi-
musasioista.

Mitä sitten yhteistyösopimus vaikutti Sko-
lin talouteen? liiton hallituksen laskelmien mu-
kaan Skolin toimintamenot ja kulut olivat olleet 
miljoonan euron suuruusluokkaa vuosittain. Sopi-
muksen jälkeen Skol-jäsenmaksut putosivat lähes 
puoleen entisestä tasosta ja yritysten jäsenmaksut 
alenivat tasaisesti yritysten koosta riippumatta.

Toimialajärjestelyn laskettiin tuovan yrityksil-
le neljänneksen säästön senhetkisiin kokonaisjäsen-
maksuihin. Teknologiateollisuus maksoi näet suo-
raan jäsenmaksut Elinkeinoelämän keskusliitolle 
eikä niitä siis enää peritty yrityksiltä suoraan.

Skolin ”liittymismaksuna” Teknologiateolli-
suudelle siirtyivät liiton koneet, kalusto ja Tapio-
lan keskustornin toimitilahuoneisto. omaisuuden 
takaisinmaksuajaksi laskettiin kolme vuotta jäsen-
maksusäästöjen kautta. liittymisen jälkeen Skolin 
jäsenyritykset saattoivat päästä osallisiksi Teknolo-
giateollisuuden omaisuudesta, palveluista ja kehitys-
rahoitusmahdollisuuksista. Sen sijaan Skolin raha-
varat, noin puolimiljoonaa euroa, jäivät liiton käyt-
töön. Näihin sisältyi SNIlin stipendirahasto.

SKOLin 60-vuotisen historian 
viimeisin tärkeä allekirjoi-
tustapahtuma on nostanut 
hymyn suupieliin. Kuvassa is-
tumassa vasemmalta SKOLin 
Timo Myllys ja puheenjohtaja 
Heikki Hornborg, Teknolo-
giateollisuuden hallituksen 
puheenjohtaja Jorma Eloranta 
ja liiton toimitusjohtaja Jorma 
Turunen. Allekirjoitusta seu-
raavat taustalla johtaja Esko 
Keskinen ja varatoimitusjoh-
taja Risto Alanko. 
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Vuoden 2011 alkupuolella Skol muutti sitten 
lopullisesti Tapiolan keskustornin 12. kerrokses-
ta Palacen työnantajalinnakkeeseen Eteläranta 10. 
neljänteen kerrokseen Teknologiateollisuuden ti-
loihin. Skolin henkilöstö sijoittui uusiin tiloihin 
ja vanhoina työntekijöinä. 

Timo Myllys, Matti kiiskinen ja Hilve Nurmi-
sen jatkoivat entisissä tehtävissään. Juristi Mikko 
oikarinen oli jo aikaisemmin siirtynyt Teknolo-
giateollisuuden työmarkkinaosastolle. kirsti les-
kinen ja Ritva Marttila siirtyivät puolestaan Tek-
nologiateollisuuden hallintoyksikköön hoitaen 
osaksi Skolin tehtäviä ja toimistopalveluja.

Skolin edustamasta suunnittelu- ja konsult-
tialasta muodostettiin Teknologiateollisuuden vii-
des toimialaryhmä.

  

61

Teknologiateollisuus ry:n organisaatio

Teknologiateollisuuden 100-vuotissäätiö
Mervi Sibakov

Teknologiateollisuuden 100-vuotissäätiö
Mervi Sibakov

Elektroniikka ja sähkö
Juha Ylä-Jääski

Kone ja metallituote
Ilkka Niemelä

Metallien jalostus
Mika Nykänen

Suunnittelu ja konsultointi
Timo Myllys

Tietotekniikka
Jukka Viitasaari

Innovaatio-
ympäristö

Juha Ylä-Jääski

Pk-yritykset ja 
kilpailukyky

Innovaatioverkostot

Energia ja 
ympäristö- 
liiketoiminta

Kestävä kehitys

Toim
ialaverkostot

Toimitusjohtaja
Jorma Turunen

Työmarkkinat

Risto Alanko

Työmarkkina-
politiikka

Sopimustoiminta

Työsuhdeasioiden 
ja liikejuridiikan 

neuvonta ja koulutus

Talouden arviointi
ja tilastot

Jäsenasiat

Koulutus ja
osaaminen

Mervi Karikorpi

Tiede- ja 
koulutuspolitiikka

Osaamisen 
ennakointi

Koulu-yritys-
yhteistyö

Vetovoima-asiat

Aluetoiminta ja piiriyhdistysyhteistyö

Globaalin kilpailukyvyn 
rakentaminen
Globaalin kilpailukyvyn 
rakentaminen

Yrityskohtaisuuden 
vahvistaminen työehdoissa
Yrityskohtaisuuden 
vahvistaminen työehdoissa Osaamisesta ylivoimaaOsaamisesta ylivoimaa Investointeihin ja kasvuun 

kannustava toimintaympäristö 
Investointeihin ja kasvuun 
kannustava toimintaympäristö

Talous- ja hallintopalvelut
Esko Keskinen
Talous- ja hallintopalvelut
Esko Keskinen Teknologiainfo Teknova OyHenkilöstö Talous Tietohallinto Toimisto

Vaikuttaminen ja viestintä
Mika Nykänen
Vaikuttaminen ja viestintä
Mika Nykänen

Vaikuttaminen Viestintä EU-koordinaatio

Suunnittelu ja konsultointi muodostaa Teknologiateollisuuden organisaatiossa viidennen 
toimialaryhmän. Teknologiateollisuuden organisaatiokaaviosta ilmenee SKOLin tasa-
vertainen sijoittuminen muiden toimialaryhmien joukkoon.
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Helsingin Kalasataman keskukseen nousee Suomen 
mittakaavassa pilvenpiirtäjiä viherkannen päälle. 
Metroradan alapuolelle rakennetaan paljon 
maanalaisia tiloja liikenneväylineen.
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Y
rityskoon mukaan 1–10 
hengen toimistoja oli lu-
kumääräisesti eniten eli 
92 toimistoja, jotka työl-
listivät kolmisen pro-
senttia koko liiton hen-

kilöstöstä. Alle 30 hengen yrityksiä oli 76 
toimistoa, joiden palveluksessa oli kym-
menkunta prosenttia liiton jäsentoimisto-
jen henkilöstöstä. Alle 100 hengen yrityk-
siä oli lukumääräisesti 24 toimistoa, jotka 
niin ikään työllistivät kymmenkunta pro-
senttia alan henkilöstöstä. Yli 100 hengen 
yrityksiä oli 23 toimistoa, jotka työllistivät 
runsaat 10 300 henkilöä eli peräti 76 pro-
senttia alan henkilöstöstä. Skolin jäsen-
kunnan yritysrakenne on selkeästi muut-
tunut suurten yritysten suuntaan sitten 
lamavuosien.

Toimialaryhmittäin yritysten päätoi-
mialan mukaan talonrakennuksen suun-
nittelussa toimi runsaat 130 toimistoa, joi-
den palveluksessa oli runsaat 30 prosent-
tia alan henkilöstöstä. Yhdyskuntasekto-
rilla oli 51 toimistoa, jotka työllisitivät 26 
prosenttia alan henkilöstöstä. Teollisuus-
sektorilla oli toimistoja lukumääräisesti 
vähiten eli 28 toimistoa, mutta ne työl-

listivät runsaat 5 700 henkilöä eli 42 pro-
senttia liiton jäsentoimistojen henkilös-
töstä. Toisaalta teollisuussektorilla toimii 
useita suuria monialatoimistoja, jotka ky-
kenevät vastaamaan suurista projektiko-
konaisuuksista niin kotimaassa kuin ul-
komaillakin.

omistuksen mukaan suomalaisomis-
teisia toimistoja, pörssiyhtiöt mukaan lu-
kien oli 14 toimistoa. Näiden palvelukses-
sa oli runsaat 4 399 henkilöä eli kolman-
nes alan henkilöstöstä. Ulkomaalaisomis-
teiset yhtiöt, yhteensä 19 toimistoa, työl-
listivät yli 3 200 henkilöä eli neljänneksen 
alan henkilöstöstä. Suomalaiset suunnit-
telutoimistot ovat perinteisesti olleet toi-
mivan johdon omistuksessa. Tällaisia toi-
mistoja oli 182 kappaletta, jotka työllisti-
vät runsaat 5 900 henkilöä eli 44 prosent-
tia alan henkilöstöstä.

Kotimaassa vai ulkomailla?
Skolissa on niin ikään tarkasteltu jäsen-
toimistojen kotimaan ja ulkomaan toi-
mintoja sekä ulkomaisissa olevien toimis-
tojen ja omistajien toimintaa. Nämä tie-
dot perustuvat vuoden 2009 tilanteeseen. 

Suunnitteluala vuonna 2011
JÄSENYRITYKSET KOKOLUOKITTAIN

YRITYSKOKO yritystä henkeä

  1… 10 henkeä 92 474

11… 30 henkeä 76 1 369

31…100 henkeä 24 1 349

yli 100 henkeä 23 10 372

Yhteensä 215 13 564

JÄSENYRITYKSET  
TOIMIALARYHMITTÄIN

TOIMIALARYHMÄ yritystä henkeä

Talonrakennus 136 4 261

Yhdyskunta 51 3 582

Teollisuus 28 5 721

Yhteensä 215 13 564

yli 100 henkeä

31…100 henkeä

11… 30 henkeä

  1… 10 henkeä

yli 100 henkeä

31…100 henkeä

11…30 henkeä

  1…10 henkeä

YRITYKSET HENKILöSTö

Miten suunnitteluala on sitten kehittynyt laman, konkurssien, 
yrityssaneerausten, yrityskauppojen, toimialajärjestelyjen jälkeen? 
Tilannetta voidaan tarkastella huhtikuun 2011 tilanteen pohjalta. 
Suunnittelu- ja konsulttitoimistojen liitto SKOLin jäsenmäärä oli 
tuolloin 215 toimistoa, joiden palveluksessa oli 13 564 henkilöä.
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Tällöin esimerkiksi Pöyry Group työllis-
ti Suomessa 2 600 ja muualla maailmal-
la 5 400 eli yhteensä noin 8 000 henkilöä. 
Toinen suuri suomalaisomisteinen Ette plan 
työllisti Suomessa 1 100 ja ulkomailla 1 100 
eli yhteensä 2 200 henkilöä. Finnmapin 
1 100 henkilöstä 100 työskenteli ulkomailla. 

Vastaavasti tanskalaisomistuksessa 
oleva Ramboll Finland työllisti Suomessa 
1 100 henkilöä. Muualla maailmalla Ram-
bollin palveluksessaoli 7 800 henkilöä eli 
konserninhenkilöstön määrä nousi 8 900 
henkilöön. Ruotsalaisomisteinen Sweco 
Finland työllisti Suomessa 900 ja muual-
la maailmalla 4 600 henkilöä, joten kon-
sernin henkilöstömääräksi kertyi 5 500 
henkilöä. Englantilainen WSP Finlandin 
palkkalistoilla oli Suomessa 350 henkilöä, 
kun valtaosa konsernin henkilöstöstä eli 
9 200 henkilöä työskenteli muualla maa-
ilmalla.

Muita ulkomaisia Suomessa toimivia 
yhtiöitä olivat ruotsalaiset Chematur, Hi-
fab ja ÅF-Prima, tanskalainen Niras, sak-
salainen Dekra ja Environ sekä kanadalai-
nen Golder.

Suomalaisista suunnittelutoimistoista 
esimerkiksi Vaasassa residenssiään pitävä 
Citec työllisti kotimaassa noin 300 hen-
kilöä, mutta muualla ulkomailla noin 700 
henkilöä. Yhtiöllä on kotimaassa aluetoi-
mistoja viidellä paikkakunnalla, mutta 
konsernilaskutuksesta viennin osuus on 
noin 90 prosenttia.

kaikkiaan Skolin jäsentoimisto-
jen ja yritysryhmien palveluksessa oli lä-
hes 15 000 henkilöä vuonna 2009. Muual-
la maailmassa nämä suunnittelukonsernit 
työllistivät noin 36 000 henkilöä eli kysy-
myksessä oli kaikkiaan noin 51 000 suun-
nittelija ja konsultin korkeasti koulutettu 
henkilöstöryhmä.

Puupellettitehtaan 
automaation FAT-testaus 
käynnissä Protacon 
Engineeringillä.

JÄSENYRITYKSET  
OMISTUKSEN MUKAAN

OMISTUS yritystä henkeä

Suomalaiset pörssi- yms. yhtiöt 14 4 381

Ulkomaiset yhtiöt 19 3 244

Toimiva johto, yrityskoko  
> 30 henkeä

27 4 324

Toimiva johto, yrityskoko  
< 30 henkeä

155 1 615

Yhteensä 215 13 564

Toimiva johto, 
< 30 h. Toimiva johto,

> 30 h.

Ulkomaiset 

Suomalaiset pörssi- 
yms. yhtiöt Toimiva johto, 

< 30 h.

 
Toimiva johto, 

> 30 h.

Ulkomaiset 

YRITYKSET HENKILöSTö

Suomalaiset 
pörssi- yms. 
yhtiöt
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Snil-hallitusten puheenjohtajat ja  
varapuheenjohtajat 1951–2007 

Verner Jaatinen pj 51-52
Gunnar lax pj 53-54
 vpj 51-52
Magnus Malmberg pj 55-62
 vpj 53-54
Paavo Simula vpj 55-57, 62-64
Viljo kuuskoski vpj 58-61
Kaarlo Amperla pj 63-64
Risto Mäenpää pj 65-68
Aarre Jäämies vpj 68
Johannes Gummerus pj 69-72
 vpj 64-67
kalevi Eranti vpj 69
olof Granlund vpj 70-71
Auvo Kallio pj 73
 vpj 72
kaj Skogberg vpj 73
lars Hackzell pj 74–79
Seppo lehtinen vpj 74
Antti Hohti vpj 75–76
Matti Rönkä vpj 77–78
Ilmari Nikander vpj 79–80
Erkki Kupari pj 80–81
Matti ollila vpj 81–82
Erkki Juva pj 82–84
Seppo Pyyskänen vpj 83–84
Juha Gabrielsson pj 85–86
Eero Järviö vpj 85-86
Matti Koskimies pj 87
Tauno Nissinen vpj 87-88
leif lindblom pj 88
Jussi korpela Vpj  88–90
Arne lemström pj 89–93
Seppo Mäkinen vpj 91–92

Kari Helander pj 94–97
 vpj 93
Hannu J. Mäkinen vpj 94–95
Risto Siirilä pj 98–99
 vpj 96–97
Kaarlo Sell pj 00–01
 vpj 98–99
Jorma Poikonen vpj 00–01
Seppo Mäkinen pj 02–07
Vesa lentonen vpj 02
Pertti Hakamäki vpj 03–07

SNIL-HALLITUSTEN 
ASIANTUNTIJAJÄSENET 1985–2007 

Pekka Metsola asiantuntijajäsen 85–90
Ahti Valpas asiantuntijajäsen  85–91
Mauno kiiskinen asiantuntijajäsen  91–96
Seppo lyyränen asiantuntijajäsen  92–03   
Mauri Tuomioja asiantuntijajäsen  97–04
Martti Huomo asiantuntijajäsen  04–07
Jukka Riikonen asiantuntijajäsen  05–07
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SKOl-hallitusten puheenjohtajat ja 
varapuheenjohtajat 1967–2011

Urho Rausti pj 67-68
Ilmari Häyrinen vpj 67-68
Johannes Gummerus pj 69-72
kalevi Eranti vpj 69
olof Granlund vpj 70-71
Auvo Kallio pj 73
 vpj 72
kaj Skogberg vpj 73-74
Esko Poltto pj 74-75 
E. norman Westerberg pj 76-79
 vpj 75
Hjalmar Brotherus vpj 76
Pekka Mannio vpj 76-77
Juhani Jauhiainen vpj 77-78
Yrjänä Heikinheimo vpj 78-79
Pentti Murole vpj 79-81
leif lindblom pj 80-84
olli Parviainen vpj 80
Aaro kohonen vpj 81-83
Markku Annila vpj 82
lars-olav Sebbas vpj 83-84
Jussi Hakala pj 84-85
Antti J Sääskilahti pj 85–88
Matti Tikka vpj 86–87
Matti Alinikula vpj 87–88
Matti ollila vpj 88–89
Kalle Vartola pj 89–93
 vpj 85-86 
Tuomo Nevalainen vpj 89–90
Erkki Jännes vpj 91–92
Jorma Törönen vpj 93
Kari Stadigh pj 94–95
 vpj 90–93 
Matti Ollila pj 96–99
 vpj 94–95

olli Gerdt vpj 96–97
Antti Nousiainen vpj 97–98
Pentti Rouhiainen vpj 98–99
Kari lautso pj 00–03
 vpj 94–96,99
lauri Hintikka vpj 00
Harri Ripatti vpj 00
Jukka laiterä vpj 01
Juha Posti vpj 01–04
Timo Juvonen vpj 02–04
Markku Kaskimies pj 04–07
kimmo Fischer vpj 05
olli Manner vpj 05 
Hannu Hilli vpj 06
Eevaliisa Härö vpj 07
Vesa Junttila vpj 07
Heikki Hornborg pj 08–11
 vpj 06
Tommi Tuominen vpj 08
Seppo Mäki vpj 08
Tage Eriksson vpj 09-10
Matti Mannonen vpj 09-11
Tuomas kaarlehto vpj 11
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Kontakti- ja Konsulttipäivät  
sekä niiden puhujat 

18.4.1985 Finlandia-talo, Helsinki Tieto & Tekniikka, Tekniikka & Tieto
  Jaakko Rauramo, Antti Sääskilahti, Markku Mannerkoski, Ari Elo,  

työryhmätyöskentely, Seppo Pyyskänen pj. 
 
17.4.1986 Finlandia-talo, Helsinki luovuus - kilpailukyvyn edellytys
  Antti Sääskilahti, Jorma Heikkilä, Risto-Matti Ratia, Reima Pietilä, Jaakko Pöyry, 

työryhmätyöskentely, Seppo Pyyskänen pj. 
 
12.3.1987 Hanasaari, Espoo  Konsulttiyrityksen menestystekijät
  Hans Södergård, Seppo Collander, Jarmo leppiniemi, Antero leppälä. Antti Mälkönen, 

työryhmätyöskentely, Juha Gabrielsson pj.

30.3.1988 Hanasaari, Espoo  Konsultin vastuu
  Paavo kortekangas, Juhani kuusi, Antti Sääskilahti, kari Sipilä, Marja-Riitta Norri,  

Mikko Mansikka, Mirja Salkinoja-Salonen, Aaro liuksiala, Heikki Sätilä, Matti Suvanto,  
Aatos Issakainen pj.

15.3.1989 Hanasaari, Espoo  Konsulttitoiminnan tulevaisuus
  Paavo Väyrynen, Erkki Toivanen, kalle Vartola, Pentti Murole, Pekka kettunen, Hans 

Södergård, Jouko Virta, Aaros Issakainen pj.

14.3.1990 Hanasaari, Espoo  Arvot muuttuvat - muuttuvatko konsultit
  Erkki Tuomioja, Pekka Salo, leif Fast, Eero Silvasti, Henrik Ehrnrooth, Jukka keitele,  

Tommi Tuominen, Paul Björkman, Aatos Issakainen pj. 

13.3.1991 Hanasaari, Espoo  Kansainvälistyminen - kuilu vai silta
  Michael Royston, Paavo lipponen, kari Stadigh, Juhani Mäkelä, Christian Grönroos,  

Asa-Matti lyytinen, Ari Elo, Jussi Rinta, Pentti Murole pj.

11.3.1992 Hanasaari, Espoo  Konsulttikulttuuri - Quo vadis
  Torsti kivistö, Tage Draebye, Heikki Sätilä, Seppo kuitunen, Erkki kupari, Reijo korhonen, 

Matti Viljanen, Martti laosmaa, Seppo Pyyskänen pj.

Paneelikeskustelu 1989
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24.3.1993  Hanasaari, Espoo  Julkisen ja yksityisen sektorin työnjako – kuka konsultoi 
tulevaisuudessa 

  Antti Paasio, Matti Purasjoki, Miliza Vasiljeff, Pekka kettunen, Erkki Raimovaara,  
Mauri Syrjänen, Antti Nousiainen, Hannu J. Mäkinen pj. 

23.3.1994 Hanasaari, Espoo  Strategiat ja todellisuus 
  Ensio Miettinen, Antti Hautamäki, kari Stadigh, Matti Pietarinen, Pertti kettunen,  

Veli-Pekka Saarnivaara, Risto kangas-Ikkala, Matti Haaramo, Hannu J. Mäkinen pj.

22.3.1995 Hanasaari, Espoo  Suunnittelun arvot ja arvostus 
  Jorma Heikkilä, Gunnar Nordstöm, Pentti Ranta-aho, Mika kamensky, Eero Paloheimo,  

Antti lares, Ari Elo, Jarkko Saisto, Pentti Murole, Pertti Rantanen, Pekka Helin,  
Markku Annila pj.

20.3.1996 Hanasaari, Espoo  Toimiiko vapaa kilpailu? 
  ole Scott-larsen, Veikko Heino, Martti Purasjoki, lasse lehtinen, Markku Mäkinen,  

Pekka linnainmaa, Samuli Haapasalo, Markku A Salusjärvi, Erkki kupari, kari lautso pj.

19.3.1997 Hanasaari, Espoo  Kansainvälisyys ja yhteistyö 
  lauri Palojärvi, kauko Jämsen (ei), Pentti Yletyinen, Paavo lipponen, Markku Silen,  

lasse Weckström, lea kauppi, Pentti Murole, Erkki kupari pj. 

25.3.1998 Hanasaari, Espoo  Tulevaisuus ja kilpailukyky 
  Matti Pursula, Rodrick and Sandi RhysJones, Antti Peltoniemi, Jaakko Pöyry, Matti Aura, 

karlos Artto, kari lautso, Erkki kupari pj.

24.3.1999 Hanasaari, Espoo  Muuttuva toimintaympäristö 
  John Flynn, Tauno Tiusanen, Marcus Herold, Anders Palmgren,
  Sirkka Hautojärvi, Risto laukkanen, Eero karjaluoto, Jaakko Heikkilä, Erkki kupari pj. 

5.4.2000 Hanasaari, Espoo  Suunnitteluyritys teknologiakumppanina 
  Aulis kohvakka, Veli-Pekka Saarnivaara, Matti Ilmari, Alf Björkman, Tommi Tuominen pj. 

21.3.2001 Hanasaari, Espoo  Ympäristötietoinen suunnittelu – jatkuva haaste 
  Timo Mäkelä, Sirkka Hautojärvi, Emelie Enckell-Sarkola, lauri Ratia, Raimo Pehrsson,  

kari lautso pj.

19.3.2002 Hanasaari, Espoo  Visiot ja strategiat syntyvät – työ jatkuu 
  Tarmo korpela, Rauno Saari, Tommi Tuominen, Jouni J. Särkijärvi, Aarni Heiskanen,  

kari lautso pj.
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19.3.2003 Hanasaari, Espoo  Kehittyvät hankinnat ja suunnittelijan asema 
  Daniel Ivarsson, Pekka Jokela, Martti Huomo, Seppo Aho, Vesa Peltonen, Juha Posti, pj.

10.3.2004 Wanha Satama, Helsinki Rakennusprosessi, suunnittelu, laatu 
  Thomas Erséus, kai Valonen, Juhani kiiras, Helena Säteri, Toivo Vainiotalo, Mauri Niemi, 

kalevi lammi, Toimi Tarkiainen, Juha Posti pj. 

21.4.2005 Finlandia-talo, Helsinki Kansainvälistymisen uudet suunnat 
  Jukka Ahtela, Martin landtman, Markku Ukkola, Jari kuusisto, olli Manner, Juha Posti pj. 

6.4.2006 kulttuurikeskus, Espoo Suunnittelupalvelujen hankinta 
  Nelson ogunsakin, Johanna lähde, Reijo kukkonen, Matti Saksanen, Eero Auranne,  

Juha Posti pj.

26.3.2007  kulttuurikeskus, Espoo SKOl 40 vuotta – arvostettua asiantuntemusta 
  Paavo lipponen, Enrico Vink, Jorma Routti, Matti Pursula, Merja Strengell, Seppo Riski,  

Jukka Nyrölä, Werner Bros, Juha Posti pj. 

14.4.2008  kulttuurikeskus, Espoo Riittääkö Suomessa suunnitteluosaamista? 
  Jukka Mäkelä, Pertti Törmälä, Timo kekkonen, kai Wartiainen, Heikki Hornborg pj.

23.3.2009  kulttuurikeskus, Espoo ilmastopolitiikka ja energiatehokkuus 
  Taisto Turunen, Jarek kurnitski, Ralf lindberg, Päivi Piispa, Heikki Hornborg pj. 

12.4.2010 kulttuurikeskus, Espoo Kumppanuus on tulevaisuutta 
  Heikki Hornborg, Panos Panagopoulos, Hannu Seristö, Anssi Salonen, Mikko leppänen,  

Sirkka Heinonen, Timo Myllys pj. 

26.8.2011 Pörssitalo, Helsinki Arvostettua asiantuntemusta  – SKOl 60 vuotta 
  Jorma Eloranta, Pekka Ylä-Anttila, Mikael Saarinen, Risto Vahanen, Heikki Hornborg pj. 

Tapiolan kulttuurikeskus 2009
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Snilin ja SKOlin jäsenmäärien kehitys

SNIlin jäsenmäärä 1951–2007

Skol-yritysten henkilöstö 1967–2011

Skolin jäsenyritykset 1967–2011

SNIlin jäsenmäärä pysyi ”herraker-
hon” aikana määrällisesti vähäisenä 
aina Skolin perustamiseen. Vasta 

kun SNIl ja Skol löysivät toisensa ja so-
pivat jäsenyysrajoista, yhteisestä puheen-
johtajasta ja hallituksesta, SNIlin jäsen-
määrä lähes kaksinkertaistui vuonna 1969. 
Tämän jälkeen liiton jäsenmäärä nousi ta-
saisesti 1990-luvun alun lamavuosiin asti. 
Jäsenmäärä oli vielä 2006 liiton lakkautta-
misen aikana yli tuhat jäsentä.

Skolin jäsentoimistojen henkilöstö-
määrät kasvoivat varsin tasaisesti liiton pe-
rustamisesta, vuodesta 1967 lähtien. kor-
keasuhdanteen huipulla 1980-1990-luvun 
taitteessa jäsentoimistot työllistivät noin 
11 000 henkilöä. lamavuosina henkilös-
tön määrä romahti noin 6 000 henkilöön, 
joista heistäkin suuri osa saattoi olla lo-
mautettuina. laman pohjalta jäsentoimis-
tojen henkilöstömäärä on noussut noin 13 
500 henkilöön, mitä verotti hieman vuo-
den 2009 finanssikriisi.

Skolin jäsentoimistojen määrä oli 
vuonna 1990 yhteensä 231 toimistoa. la-
man pohjalla vuonna 1993 toimistoja oli 
jäljellä 192 toimistoa. Vaikka moni suuri 
toimisto ajautui konkurssiin, niiden rau-
nioilta perustettiin uusia toimistoja. Tuol-
loin myös moni ulkomainen suunnittelu-
konserni rantautui Suomeen, mikä näkyy 
myös viime vuosien yrityskauppoina.
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lähteet
Painamattomat lähteet

Suomen neuvottelevien insinöörien liit-
to Snil/Suomen Konsulttiyhdistys Snil  
vuosi/toimintakertomukset, kevät- ja 
syyskokousten pöytäkirjat, valikoidusti 
hallituksen pöytäkirjoja.

Suomen Konsulttitoimistojen liitto 
SKOl / Suunnittelu- ja konsulttitoimisto-
jen liitto SKOl vuosi/toimintakertomuk-
set, kevät- ja syyskokousten pöytäkirjat, 
valikoidusti hallituksen pöytäkirjoja

Painetut lähteet

Hartela 1942–1992, Aaro Vakkuri (teksti),  
kirjapaino oy West Point, Rauma 1992, 
ISBN 951-96653-0-7

Hyvin suunniteltu, Insinööritoimisto 
Magnus Malmberg 1935–1985, Raimo Sep-
pälä (päätoimittaja), Mäntän kirjapaino 
oy, Mänttä 1985, ISBN 951-99674-5-1

keskustorni, Uolevi Itkonen, Gummerus 
kirjapaino oy, Jyväskylä 1994,  
ISBN 952-90-6144-7

kohokohtia, Aaro kohonen oy 1972–
2007, lauri Seppänen, Vammalan kirja-
paino oy, Vammala 2007, 
 ISBN 978-952-92-1926-1

SNIl 40 vuotta 1951–1991, Suomen kon-
sulttiyhdistys SNIl ry, Arto Rautiainen, 
Fagepaino oy, Espoo 1991,  
ISBN 952-90-3178-5

 
Sotien jälkeinen teollisuusrakentami-
nen Suomessa, Teollisuuden rakennus-
päälliköiden historiikki, lauri Seppänen, 
Vammalan kirjapaino oy, Vammala 1999, 
ISBN 951-98217-0-8

Taidoilla ja tiedolla, Suomen Rakennus-
insinöörien liiton RIlin 75-juhlajulkai-
su, Esa Rantamo, kariston kirjapaino oy, 
Hämeenlinna 2009,  
ISBN 978-951-758-501-9

Lehtikirjoitukset

konsultti 72–78, Suomen konsulttitoi-
mistojen liitto Skol ja Suomen neuvot-
televien Insinöörien liitto SNIl tiedotus-
julkaisu

SNIl-lehti 79–81, Suomen Neuvottele-
vien Insinöörien liitto SNIl tiedotusjul-
kaisu

konsultti-Extra/konsultti-lehti 1985–
1987, Suomen konsulttitoimistojen liitto 
Skol

Skol Visio -lehdet 2000–2011, Suunnitte-
lu- ja konsulttitoimistojen liitto Skol

kauppalehden Rakennus-Extrat  
1983–1985

Rakennus-Suomi -lehdet 1985–1988

Yritysten/toimistojen yritys- ja asiakas-
lehtiä

Haastattelut 

(suluissa haastattelupäivä)

Vesa Rintamäki (21.3.2011)

kari lautso (9.4.2011)

Pentti Murole (13.4.2011)

Timo Myllys ja Hilve Nurminen 
(20.4.2011)

Erkki kupari (4.5.2011)

Jaakko Heikkilä (5.5.2011)

Pentti Piri (20.5.2011)

Antti Natukka (20.5.2011)

Jaakko Ebeling (14.6.2011, puhelin-
haastattelu)

Kuvalähteet

Suunnittelu- ja konsulttitoimistojen 
liitto Skolin kuva-arkisto

Suomen konsulttiyhdistys SNIlin kuva-
arkisto

Skolin jäsentoimistojen kuva-arkistot

Rakennusosakeyhtiö Hartelan kuva-
arkisto

Yksityishenkilöiden kuva-arkistot
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Rahanarvokerroin
kirjassa esiintyvien summien muuttamiseksi 
tämän päivän hintoihin. 2010=1,000

Vuosi KERROIN
1951 0,031
1952 0,0298
1953 0,0294
1954 0,0299
1955 0,0309
1956 0,0277
1957 0,0244
1958 0,0224
1959 0,022
1960 0,0213
1961 0,021
1962 0,0201
1963 1,9134
1964 1,7338
1965 1,6541
1966 1,5915
1967 1,5067
1968 1,3902
1969 1,3592
1970 1,3231
1971 1,2425
1972 1,1597
1973 1,038
1974 0,8842
1975 0,7504
1976 0,6563
1977 0,5826
1978 0,5417
1979 0,5048
1980 0,4525

Vuosi KERROIN
1981 0,4039
1982 0,3696
1983 0,3405
1984 0,3182
1985 0,3006
1986 0,2901
1987 0,2799
1988 0,2668
1989 0,2503
1990 0,236
1991 0,2266
1992 0,2209
1993 0,2163
1994 0,214
1995 0,2119
1996 0,2107
1997 0,2081
1998 0,2052
1999 0,2029
2000 0,1963
2001 0,1913
2002 1,1201
2003 1,1103
2004 1,1083
2005 1,0988
2006 1,0798
2007 1,0534
2008 1,0123
2009 1,0122
2010 1
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Gooni alias Varho Laine-
Juva pakinoi vuosien ajan 
SKOLin lehtiin, jo 1980-lu-
vun Konsultti-Extroihin. 
Oheinen ”Halvalla hyvä 
tulos?” on ajankohtainen 
tänäkin päivänä. 
SKOL Visio 2/2003.
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Mahdollinen lukija, älä peläs-
ty.   Tässä pakinaksi tarkoite-
tussa sepustuksessa ei suin-
kaan tutkailla makeistehdas 
Halva Oy:n tilinpäätöslukuja, 
vaan tämän aviisin kustan-
tajan edustaman toimialan 
hinta-laatukysymyksiä.

A luksi pieni taustointi.  Intimi-
teettisuojalain suomalla oi-
keudella tässä nimimerkil-
lä esiintyvä kirjuri istui viime 

vuosisadan jälkimmäisen puoliskon kes-
kivaiheilla ihan omalla nimellään Kos-
tamuksessa jätealtaan maapadon työ-
maakokouksessa.  Keskusteltiin patotyö-
maalle tarvittavan sähkölinjan rakenta-
misesta ja joku osanottajista esitti kysy-
myksen ”kukahan sen rakentaisi halvalla 
ja hyvin?”.  Tähän puheenjohtaja totesi 
”koeta nyt ensin päättää kummalla ta-
valla haluat sen tehtäväksi”.

Tuo sanailu on palannut yllekirjoit-
taneen mieleen monesti viime aikoina 
suunnittelutarjousten laatimisen yhtey-
dessä.  Useasti tuntuu siltä, että suun-
nittelupalvelujen tilaajille on tärkeintä 
saada tämä palvelu halvalla – ellei sitten 
suorastaan hyvin halvalla.  Voisi jopa sa-
noa, että suunnittelutehtävästä käydään 
huutokauppaa, joka poikkeaa perintei-
sestä huutokaupasta siinä mielessä, että 
alin huuto ”voittaa”.  Lainausmerkit sik-
si, että yllekirjoittaneen mielestä tässä 
”halvimman tarjouksen systeemissä” ei 
kumpikaan osapuoli voita, vaan menee 
pikem minkin ns. halpaan.  Tästä kau-
pankäyntijärjestelmästä ei nimittäin hy-

vää seuraa – ainakaan suunnittelutuot-
teen laadussa.

Tässä vaiheessa on muuten syytä jyr-
kästi oikaista se edellä esitetystä mah-
dollisesti syntynyt väärinkäsitys, että ylle-
kirjoittanut konsulttikunnan edustajana 
olisi halpamaisesti sysäämässä syyn val-
litsevasta tilanteesta yksinomaan tilaaja-
taholle.  Itsehän on konsulttikunta alen-
tunut tällaiseen alennusmyyntiin, jossa 
hinta-laatuakselilla taloudelliset realitee-
tit väkisinkin asettavat pääpainon sanal-
le ”hinta”.  Vanha kunnon puolalainen 
satiirikko Stanislav Jerzy Lec ilmaisi asian 
seuraavasti ”Minulle tuli kustantajalta 
kirje, jossa kehoitettiin kirjoittamaan ly-
hyempiä ajatelmia halvemmalla”.

Tuosta laadusta on muuten todetta-
va, että sen mittaaminen on suunnitte-
lutuotteen osalta mittavasti vaikeampaa 
kuin esimerkiksi jonkin teollisen käsin 
kosketeltavissa olevan tuotteen kysees-
sä ollen.  Suunnitelmien tuottaminenhan 
ei ole mitään nappikauppaa – ainakaan 
laadun mittaamisen helppouden kan-
nalta katsottuna.  Eräällä tilaajatahon 
edustajalla oli kylläkin takavuosina var-
sin pelkistetty arvosteluasteikko eli hä-
nen mielestään ”suunnittelijoita on vain 
kahta laatua, huonoja ja pirun huonoja”.  
Tässä luokituksessa on toisaalta se hyvä 
puoli, että ensin mainittuun kategoriaan 
luokiteltu voi kehua edustavansa alansa 
parasta ja jälkimmäiseen sijoitettu ole-
vansa lähinnä parasta.

Onneksi noista puhtaista hintakil-
pailuista ollaan pääsemässä eroon ja 
suunnittelutarjouspyynnöissä perätään 
useimmissa tapauksissa myös laatua.  
Tuskin koskaan kuitenkaan pääsemme 
siihen konsultin toivetilanteeseen, jos-
sa tunnustetaan että ”hyvin suunniteltu 

on puoliksi tehty”. Tämähän nimittäin 
kääntäen tarkoittaa sitä, että suunnitte-
lupalkkion tulisi olla puolet projektin ko-
konaiskustannuksista.

Kaiken tuon yllä esitetyn vuodatuk-
sen olisi tietysti voinut pelkistää yhteen 
lauseeseen: Laadulla on tekijänsä – mut-
ta myös hintansa.  Puolustukseksi jaa-
ritteluun yllekirjoittanut siteeraa erään 
kollegansa taannoista toteamusta ”kun 
en ehtinyt kirjoittaa lyhyttä, kirjoitin pit-
kän”. Toivottavasti mitta kuitenkin täyt-
tää sen ainoan laatuvaatimuksen, joka 
tämän jutun kirjallisessa tilauksessa oli 
asetettu (Myllyskirje eli nykysuomeksi 
meili 2.7.03).

Tämä kirjoitelma julkaistaan tiettä-
västi  takasivulla, jossa siis ilmeisesti asia-
tonkin oleskelu on sallittu. Niinpä sanan-
mukaisesti vihon viimeiseksi puolueet-
toman konsultin puolueeton lausunto.  
Meillä Suomessa on laadukas konsultti-
kunta, joka varmasti on hintansa väärti.  
Kohotettakoon sille lasi sakea eli ”SKOL 
på den saken”.   ■

JOUKKOKIRJE

Halvalla hyvä tulos?

Gooni (nimi muutettu)
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